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Jabolk bo letos mani kot 
lani 
Na plantažah na celjskem zatrjujejo, 
da bodo kakovostna. Stran 10. 

Dežurna služba brez telefonov 
Pri žalski komunali si lahko kar sami postrežete. Stran 24. 

Očarljm Moliere 
Uspešen začetek sezone v celjskem SLG. Stran 8. 

Otroške bolezni 
Mtadinslii festival še ni oUrasei, obeia 
pa veliko 

Najbrž sta dve leti prema
lo, da bi nova oblika mladin
skega izobraževanja - Mla
dinski festival - prerasla kla
sično mladinsko politično 
šolo. Zato je tudi trditev, da 
je bilo letos preveč preda
vanj in premalo razprav, 
povsem upravičena. Seveda 
to ne drži enako za vse raz
prave - nekatere so bile letos 
čisti primer vzgojno-izobra-
ževalnega procesa iz osnov
ne šole, druge so prerasle v 
prerekanje znanih strokov
njakov, ki tudi na takšnih 
srečanjih iščejo priložnosti 
za medsebojno obračunava
nje in prepričevanje, nekaj 
pa je bilo takšnih, ki so omo
gočale iskanje novih poti na
prej. 

Poudariti je treba, da ne
kaj več kot 400 mladincev v 
Celje vsekakor ni prišlo pri
pravljenih na teme, o katerih 
naj bi razpravljali, čeprav so 
izhodiščne teze dobili vsaj 14 
dni pred začetkom festivala. 
V Celju je bilo tudi preveč 
strokovnjakov, ki svoja po
dročja dobro obvladajo, niso 
pa sposobni znanja posredo
vati naprej. To velja tudi za 
podpredsednika ZIS Miloša 
Milosavljeviča, kije odgovo
re na konkretna vprašanja 
mladincev zavil v frazeologi-
jo političnega izrazoslovja. 

Povsem drugačen je bil na
stop predsednika Skupščine 
SFRJ dr. Marjana Rožiča, ki 
je govoril o ustavnih spre
membah, v odgovorih pa je 

bil včasih še bolj konkreten, 
kot so mladi sploh pričako
vali. 

Sicer pa - razprava o nepo
srednih volitvah je bila za
stavljena preveč učeno, 
okrogla miza o svobodi ob
veščanja pa je veliko obetala, 
a malo dala. Pogovor se je 
vrtel okoli starih problemov, 
razpravljalci pa niso bili kon
kretni niti tam, kjer bi res
nično lahko bili. Razprava o 
niškem vlaganju v razvoj na
šega gospodarstva je izzve
nela preveč pesimistično in 
neprepričano v možnosti 
spreminjanja nekaterih po
stavk našega sistema, štafeto 
mladosti pa bo vsekakor tre
ba spremeniti. Ob kmetij
stvu ter ekologiji pa so v raz
pravi le ugotavljali dejansko 
stanje, konkretne primere pa 
so puščah ob strani. 

IVANA FIDLER 

O drobnem 
gospodarstvu 
kasneje 

Akcijska konferenca 
Centralnega komiteja 
Zveze komunistov Jugo
slavije o drobnem gospo
darstvu, ki bi naj bila 
prihodnji teden v Celju, 
je prestavljena na 22. in 
23. oktober. Na njej pri
čakujejo približno 280 
udeležencev konference 
in do 50 novinarjev. 

Zreče 
bodo 
mesto 

Z r e č e so v p o v o j n e m ča
su, v s e d o d a n e s , dož ive le s • 
svojimi g o s p o d a r s k i m i de 
javnos tmi - od i n d u s t r i j e 
do t u r i z m a in t r g o v i n e , ne -
sluten d r u ž b e n i razvoj v 
p re lepem n a r a v n e m oko l ju 
Zgornje D r a v i n j s k e do l i ne . 
Tako so si p r i d o b i l e t u d i 
vse pogo je , d a iz kra ja po 
stanejo m e s t o . 

O s r e d n j a s l o v e s n o s t s 
predajo m e s t n e g a k l juča , s 
s lavnos tn im g o v o r o m 
p r e d s e d n i k a r e p u b l i š k e g a 
izvršnega sve ta D u š a n a Si-
nigoja, razglas i tv i jo l i s t ine 
o p o b r a t e n j u m e s t Opat i ja-
Zreče in Borov l j e -Zreče , 
podeli tvi jo d r ž a v n i h odl i 
kovanj in p r i znan j z r e š k i h 
de lovnih organ izac i j , b o v 
soboto, 3. o k t o b r a o b 12. 
uri. N a ta d a n p a bo U n i o r 
spust i l v p o g o n t u d i n o v o 
tovarno h o m o k i n e t i č n i h 
zglobov. Zvrs t i l e se b o d o 
š tevi lne k u l t u r n e , š p o r t n e 
in d r u ž a b n e p r i r e d i t v e s 
ka te r imi želijo v Z r e č a h 
obeležiti z g o d o v i n s k i do 
godek. 

V e č o k ra ju in zd ruže 
nem d e l u v Z r e č a h p a lah
ko p r e b e r e t e na s r e d i n s k i h 
s t raneh. 

M A T E J A P O D J E D 

Stoj, tu je stojnica! 
v okviru Mladinskega festivala so mladi na Tomšičevem trgu postavili tudi nekaj stojnic, na 
katerih so predstavili svoja gibanja. Zanimanje Celjanov za takšno predstavitev je bilo kar veliko 
- bolje pa so lahko spoznali delo ekologov iz Celja, Kranja, Ptuja in Maribora ter koordinacije 
ekoloških skupin, mirovnikov iz Celja in Litije, založbe KRT, centra celjskih klubov OZN, 
mladinskega kulturnega centra KLjUB in založbe CZD ter Kmečkih in rokodelskih novic iz 
Maribora. O festivalu obširno poročamo na 4. in 5. strani. M A S N E C 

Tokrat slovenski teden domačega filma 
Celju med 3. in 10. novembrom kar šest novih slovenskih celovečernih filmov 

Letošnji teden domačega filma bo v 
Svojem premiernem sporedu predsta
vil kar šest novih s lovenskih celove
černih igranih filmov. Podatek o tem 
fekordu s lovenske kinematografije 
je le ena od zanimivost i z včerajšnje 
Seje organizacijskega odbora največ
je s lovenske filmske manifestacije. 
Organizacijski odbor je namreč do-
Itončno obl ikoval celoten program le-
fošnje manifestacije, ki se bo v Celju 
in na celjskem območju zgodila med 
3- in 10. novembrom letos. 

Program bo vnovič razdeljen v film
skega in sp remnega . F i lmski del spo-
••eda bo zaokrožilo pet p rogrmaov. V 
Osrednjem - p remie rnem - bo občin
stvo videlo šest s lovenskih filmov in 
y\ filme iz d rugih republ ik . Boris Jur-
iaševič bo predstavi l film Ljubezni 
članke Kolak, Franci Slak film Hudo-
Mc'\, Damjan Kozole Usodni telefon, 
Matjaž Klopčič Moj ata socialistični 
•^ulak, Jože Gale Ljubezen nam je 
^sem v pogubo in Rajko Ranfl Živela 
Svoboda. Od nes lovenskih bo občin
stvo videlo filme Angel va ruh (režija 
^oran Paskaljevič), Oficir z vr tnico 

(režija Dejan Sorak) in Že v ideno (reži
ja Goran Markovič). 

V Malem Unionu in v KLjUBu ob 
občinstvo videlo spored s lovenskih 
kra tk ih filmov in izbor ekoloških fil
mov. V Metropolu in D o m u se bo od-
vrtel spored novih jugos lovanskih fil
mov. (Na p rogramu bodo filmi: Obso
jeni , Kraljeva končnica . Strategija sra
ke, Na poti za Katango, Vedno pri
pravljene ženske in Hi-Fi, p rogram pa 
bo zaokrožila še Slavice, ki jo bodo 
vrteli v čast 40 letnice nas tanka tega 
filma, k i j e obeležil rojstvo jugoslovan
ske povojne kinematografi je. V kinu 
Dom bo tudi t radicionalni p rogram 
mladinsk ih filmov. Vse p remierne fil
m e bodo organizatorji zavrteh tudi v 
krajih izven Celja. 

Sp remni program 15. t edna domače
ga filma bodo sestavljala posvetova
nja, pogovori , delovna srečanja, film
ska delavnica in razstave. Najpo
membne j š i del so zanesljivo s t rokovna 
posvetovanja. Letos bo na njih govora 
o s ta tusu filmskih delavcev Jugoslavi
j e in različnih možnost ih filmske pro
izvodnje, na d rugem o mladini in 

umetn išk i interpretaciji ljubezni na 
p la tnu in na tretjem o razpotjih skup
nega p rogramskega sveta s lovenskih 
kinematografov in uresničevanju za
kona o filmu. 

Razstave bodo predstavi le življenje 
in delo Metoda Badjure, l ikovno vide
nje filma Svet, ki izginja (celjski os
novnošolci) in filma Ljubezni Blanke 
Kolak (celjski srednješolci) ter foto
grafsko podobo nastajanja filma Lju
bezni Blanke Kolak. 

Na rednih pogovorih po premierah 
naj bi filmski ustvarjalci pomagah ob
činstvu bolje doumet i njihova dela, 
pogovori filmarjev pa bodo tudi v ne
kater ih delovnih organizacijah in šo
lah. V pripravi so tudi srečanja kraja
nov Vojnika z en im od filmov in delav
cev Ljubečne z drugim. Fi lmska de
lavnica pa naj bi to pot ljubitelje in 
zdaj že tudi s talne udeležence te izo
braževalne obl ike združila ob izdelavi 
videofilma o Gorenju. 

Bežni pregled letošnjega programa 
ponuja obilo zanimivega. O posamez
nih delih sporeda pa bomo obširneje 
pisali v naslednjih številkah Novega 
tednika. BS 

Vodovod zamuja 
Za vodo Je poskrbel dež 
Republiška komisija je si

cer že enaindvajsetega sep
tembra opravila tehnični 
pregled frankolovškega vo
dovoda, ki naj bi v celjsko 
omrežje dajal dodatnih pet
deset litrov vode na sekun
do, vendar Komunalnemu 
tozdu Vodovod Celje ni iz
dala uporabnega dovo
ljenja. 

Ugotovili so namreč nekaj 
manjših tehničnih pomanjk
ljivosti, p redvsem pa so ime
li p r i p o m b e na način, kako 
so celjski vodovodarji j e m a h 
vzorce vode s Frankolovega. 
P o besedah Eriha Poljanca, 
direktorja celjskega Vodovo
da, bodo pomanklj ivost i no

vega dotoka vode odpravili v 
dobrem t ednu dni , do takra t 
pa bodo znane tud i nove 
analize vode, za katero so to
krat vzorce pravilno zaje
mali. 

Ob t em se lahko Celjani 
vendar le enkra t zahval imo 
nak lon jenemu vremenu , saj 
je deževje ob koncu minule
ga t edna prišlo zelo prav. ker 
so stanovalci višjih nadst ro
pij in višje ležečih naselij že 
čutili pomanjkanje vode. 
N e d v o m n o so zamude pri 
vključitvi Frankolovega v 
celjsko omrežje krivi vodo
vodarji, toda p reskrbo mes ta 
z vodo je rešilo deževno 
vreme. 

B R A N E P I A N O 



Premalo tehničnih icadrov 
Na prvi jesenski seji celj

ske občinske skupščine so 
delegati v osrednji točki go
voril i o uresničevanju reso
lucije v prvem polletju, 
med pomembnejš imi tema
mi pa je bilo tudi poročilo o 
raziskovalni in invent ivni 
dejavnosti v občini v prete
klem letu ter o uresničeva
nju Projekta P. 

Poroči lo o izvajanju reso
lucije tokra t prikazuje pri
merjalne poda tke z občina
ma Slovenske Konjice in 
Kranj , s č imer je jasneje raz
viden položaj Celja. Osnovna 
ugotovi tev ob tem je, da Ce
lje še vedno zaostaja za obe
m a razvitejšima obč inama, 
vzroki pa so p redvsem v ne
ustrezni investicijski aktiv
nosti v pre tekl ih letih, ki ni 
pr ipomogla k s p r e m e m b i 
gospodar ske s t ruk ture . De
legati so poroči lo o izvajanju 

resolucije sprejeli, ob t em pa 
so se oglasih p redvsem pred
stavniki de lovnih organiza
cij, ki se srečujejo z največji
mi težavami v poslovanju. 
Delegat Ema je povedal , da 
se rezultati de lovne organi
zacije izboljšujejo, d a pa 
imajo tri temel jne organiza
cije še vedno izgubo. Pred
s tavnik š torske Železarne pa 
j e govoril o težavah livarne, 
kjer j e so ob devetmeseč ju 
ugotovili izredno slabe rezul
tate. Vzroki zanje so predv
sem v obnavljanju celotne 
opreme, pri čemer j e prišlo 
do zamud, nato pa so se uba
dali še z vrs to tehnološk ih 
težav. Ugotavljajo pa, da se v 
zadnjem času približujejo ci
ljem, zastavljenim v investi
ci jskem p rog ramu in da je 
povpraševanje po njihovih 
izdelkih vedno večje. Pred
s tavnik Ingrada j e opozoril 

na vedno težavnejši položaj 
de lovne organizacije zaradi 
pomanjkanja dela zlasti v 
občinah, kjer so neka te re te
meljne organizacije. 

Med drug im so na seji ob
č inske skupšč ine obravna
vali tudi poročilo o razisko
valni dejavnosti v občini in 
ugotovili , da je kadrovska 
problemat ika vedno bolj za
skrbljujoča, saj dobi gospo
dars tvo občine letno komaj 
12 d ip lomiranih inženirjev. 
Sedaj zaposleni kadr i komaj 
obvladujejo proizvodnjo, za 
p r emike v pres t ruktur i ran ju 
pa pr imanjkuje tehničnih 
kadrov. S tem je povezano 
tudi uresničevanje razisko
valnega projekta P, pri kate
rem ugotavljajo, da premiki 
so, saj je nalog vedno več, 
p rob lem je le njihovo uresni
čevanje. 

T. CVIRN 

Izbirajo dva 
med štirimi 

Programsko vol i lna 
konferenca konjiške ob
činske konference soci
al ist ične zveze bo konec 
novembra. 

V tem času se že vrstijo 
krajevne konference, na 
kater ih med drug im obli
kujejo tudi mnenja o bo
dočem p redsedn iku in 
podpredsedn iku . V kra
jevnih organizacijah so si
cer evidentiral i 13 mož
nih kand ida tov za ti dve 
funkciji, kadrovska ko
misija pa je za razpravo 
izbrala štiri: Viktorja Ja-
gra, Franca Je lenka , Boža 
P u n č u h a in Roziko So-
din. Glede na razpravo po 
krajevnih organizacijah 
nameravajo volilni konfe
renci ponudi t i samo po 
en predlog za vsako funk
cijo. 

M B P 

V konjiški občini samoprispevek 
po krajevnih skupnostih 

v tem in prihodnjem tednu v konjiški občini razprav
ljajo o bodočem samoprispevku na zborih krajanov. 
Sedanji samoprispevek se izteče s tem letom, o novem 
bodo glasovali 15. novembra. 

Program za bodoči samoprispevek so izoblikovali izk
ljučno po krajevnih skupnostih. Ker nekatere zberejo 
same premalo denarja, so v občini pripravili sporazum o 
združevanju referendumskih programov. Podpisale ga 
bodo tiste krajevne skupnosti, ki bodo to želele. Po pred
logu bo prispevna stopnja še naprej 2-odstotna. 

Skupnega občinskega programa ni, čeprav bi vanj 
sodila ureditev odlagališča odpadkov in oskrba s pitno 
vodo. Oboje se že sedaj zapleta zaradi lokacije, v občini pa 
tudi ugotavljajo, da odlagališče in vodo prvenstveno 
potrebujejo organizacije združenega dela. Z njimi namera
vajo oblikovati sporazum o združevanju denarja za oboje. 

Ob pripravah novega so temeljito pretresli tudi sedanji 
samoprispevek. Vsega programa še niso izpolnili. Šele 
pričeli so z gradnjo šole na Jerneju, večnamenskega doma 
na Stranicah, zdravstvene postaje v Zrečah in vodovoda 
na Suhadolu. Pokritega bazena v Zrečah ne bo, prav tako 
ne telefonov v delu Slovenskih Konjic in Konjiški vasi. 
Toda s podjetjem za PTT promet so se dogovorili in v 
združenem delu že zbrali 220 milijonov dinarjev, tako da 
bodo lahko zgradili medkrajevne povezave in dodatne 
linije. S tem bodo v konjiški centrali pridobili 200 številk 
ter omogočili izrabo prostih zmogljivosti v Zrečah. 

MILENA B. POKLIC 

Nepoklicni predsednik 
Ali bo novi predsednik 

občinske konference SZDL 
Laško, ki bo funkcijo prev
zel spomladi , neprofesiona-
lec? Na to vprašanje v tem 
trenutku še ni mogoče odgo
voriti , kajti razprave o po
budi za deprofesionalizaci-
jo nekaterih funkcij v obči
ni so se šele pričele. Na seji 
predsedstva SZDL Laško 
pa so menil i , da bi morali 
dokončno odločitev za ali 
proti sprejeti še pred izte
kom mandata sedanjega 
predsednika. 

Razpravo o deprofesionali-
zaciji sta skoraj hkrat i pred-
lagah predsedstvi OK ZKS 
in OK ZSMS. Medtem ko so 
komunis t i dali le načelno po
b u d o za razpravo, so mladin
ci konk re tno predlagali , da 
naj bi deprofesionalizirali 
funkciji p redsedn ikov OK 
S Z D L in Občinskega sindi
kalnega sveta, v nadaljnjem 

procesu pa tudi p redsedn ika 
Skupšč ine občine. 

S p redsedn ikom, ki bi de
loval nepos redno iz združe
nega dela, bi polit ične aktiv
nost i približali bazi, od kate
re se poli tčni vrhovi vsebolj 
oddaljujejo. Del sedanjih na
log p redsedn ika bi morali 
prevzeti neposredni aktivi
sti, nenazadnje pa bi ostal tu
di kakšen dinar več za delo 
krajevnih organizacij. 

Osnovni n a m e n t akšne po
teze je gotovo dati vzgled, 
kako naj se p o b u d e o raci
onalizaciji poli t ične uprave s 
papirja prenesejo v življenje. 
Le z las tnim vzgledom bodo 
n a m r e č d ružbeno - poh t ične 
organizacije lahko uspešno 

- zahtevale racionalizacijo tu
di od delovnih organizacij in 
obč inske uprave . Proces pa 
naj bi segel tudi više - vsaj 
do republ iških , če ne že do 
zveznih vrhov. 

NADA K U M E R 

Za boli zdravo obrt 
v Laškem za spremembo zakonov 

v Laškem želijo okrepiti 
gospodarsko rast tudi z raz
vijanjem drobnega gospo-
drstva, predvsem zasebne
ga sektorja. Tako se je ana
liza o poslovnih rezultatih 
obrtnikov, ki jo je pripravi
la Uprava za družbene pri
hodke, znašla na dnevnem 
redu ponedlejkove seje la
škega izvršnega sveta. 

Pri tem ne gre toliko za 
številčno krepi tev zasebnega 
sektorja kot za kakovos tne 
sp remembe . Analiza je na
mreč pokazala, d a j e v občini 
precej obr tnikov, ki posluje
jo na robu rentabinost i . Od 
211 zasebnikov j ih je kar 58 
lani prikazalo negat iven po
slovni rezultat. Med njimi j e 
17 avtoprevoznikov, en go
stinec, 40 pa j ih je z ostalih 
dejavnosti . Izgube pri obrt
nikih so po ugotovi tvah 
Uprave za d ružbene prihod
ke rezultat prenizkega pro
meta, zastarelih osnovnih 
sredstev (predvsem pri ato-
prevoznikih), previsokih ma
terialnih s t roškov in tudi ne-
prikazovanja celotnega pro
meta . 

V najbolj n e u g o d n e m po
ložaju so tisti obrtniki , ki 
opravljajo stori tve za združe
no delo, ker poravnavajo or
ganizacije združenega dela 
svoje f inančne obveznost i z 
večmesečn imi zamudami . 
Zaradi takšnih težav j e Upra
va za d ružbene p r ihodke 
večjemu številu zavezancev 
odložila obveznost i plačil in 
s t em pr ipomogla k uspeš
ne jšemu poslovanju, saj bi 
sicer zamudn ike bremeni le 
še visoke z a m u d n e obresti , 
ki t r enu tno znašajo 129 od
stotkov. V občini Laško so 
tud i sicer v obstoječi davčni 

sistem vpeljali določene ol̂  
Save, ki naj bi zasebni sektoj 
spodbujale k ustvarjanj 
večjega d o h o d k a in tudi 
večjemu zaposlovanju dela 
cev. Učinek teh olajšav pa| 
bil večji, če bi te olajšave v 
Ijale tudi za obveznost i ( 
SIS . Zato so na seji dali p 
budo za s p r e m e m b o osnoi 
od katere plačujejo zavar 
vanci pr i spevke za Si 
Predlagajo, da bi kot zavap 
valno osnovo določili po' 
prečni osebni dohodek v g 
spodars tvu za določeno d 
javnos t oziroma, da si zav 
rovanec sam izbere zavar 
valni razred glede na svo 
zmožnost i . 

Izvršni svet občine Laško 
je v ponedeljek razpravljal 
o treh tozdih v občini, ki že 
dlje časa poslujejo z izgubo. 
Na seji so obravnavali pro
grame sanacijskih ukrepov 
temeljnih organizacij: Savi
nja Laško, OMG in Rudnik 
Laško. O omenjenih delov
nih organizacijah bomo ob
širneje pisali v prihodnji 
š tevi lki Novega tednika. 

V kra tkem bodo Laščani 
pripravili tud i konkretne 
predloge za s p r e m e m b o za
konodaje , ki naj bi zasebni 
sektor izenačila z združenim 
delom. Gre p redvsem za zah
tevo po izenačitvi rokov pla
čila (za zasebni sektor zdaj 
ne velja petnajs tdnevni rok) 
in za obračun in izločanje 
amortizacije. V pr imeru dol
goročno slabega poslovanja 
j e t reba tudi us t rezno ukre
pati, so menili , tud i z odvze
m o m obr tnega dovoljenja. 

NADA KUMER 

Občine več za modernizacijo bolnišnice 
č l a n i Sveta občin celjskega območ

ja so v ponedeljek prisluhnili poroči
lu o delu delegatov v zveznem zboru 
Skupščine SFRJ, ki ga bremenijo obi
l ica gradiv, prepogosti hitri postopki 
pri sprejemanju pomembnih odloči
tev in gradiva »na klop«, o katerih se 
ni mogoče posvetovat i . 
Sprejeli so informacijo o poslovno 
bančn ih akt ivnost ih , med njimi tudi o 
rezultat ih lani zaključenih naložb. Pri 
večini temeljnih oziroma delovnih or
ganizacij s temi na ložbami se je zmanj
šala akumula t ivna in reprodukt ivna 
sposobnos t . Izjeme so tri temel jne or
ganizacije Konusa , Etol in C o m e t o v a ' 

temeljna organizacija Coflex. 
Obširneje so spregovoril i tud i o mo

dernizaciji bolnišnice v Celju. Podpr l i 
so povečanje obveznost i podpisn ic 
d ružbenega dogovora za modernizaci
jo. Za medobč insko zdravs tveno skup
nost Celje (Celje,^ Laško, Sevnica, Slo
venske Konjice, Šentjur, Šmarje in Ža
lec) so obveznost i večje za 392 milijo
nov dinarjev, za občinsko zdravs tveno 
skupnos t Mozirje za skoraj 10 milijo-
novb dinarjev, za obč insko zdravstve
no skupnos t Titovo Velenje pa 20 in 
pol milijona dinarjev. Skupaj so se ob
veznosti povečale za skoraj 423 milijo
nov dinarjev. Sk lep o t em je prejel 

Izvršilni odbor podpisnic d ružbenega 
dogovora. Člani sveta občin so predla
gali, da do konca leta obveznost i še 
povečajo, če bodo sreds tva za s k u p n o 
in splošno porabo naraščala hitreje kot 
je sedaj p redvideno . Dogovoril i so se 
tudi , da bodo v obč inah pospeš ih ures
ničevanje sprejetih obveznost i , med 
drugim združevanje enodnevnega za
služka. Tisti, ki ga letos za bolnišnico 
še niso prispevali , bi naj to naredil i 
oktobra. Poudar i l i so tudi p o m e n mo
rebi tne odločitve občanov Celja za sa
mopr i spevek za bolnišnico. 

M I L E N A B. POKLIC 

V znamenju jugoslovanskih 
zlatarjev 

Zlatarska razstava z mednarodno udeležbo, ki bo v 
Celju od 9. do 16. oktobra, naj bi č im bolj odmevala tudi 
š iršem jugos lovanskem prostoru. Zato jo bo spremljala 
vrsta prireditev. 

Seminarj i o aranžiranju izložb z nak i tom, se bodo pričeli 
to soboto . Udeležili se j ih bodo aranžerji iz pe tdese t ih naj
večjih jugos lovansk ih t rgovskih organizacij . Pr ihodnj i 
t eden se bodo v vseh večjih jugos lovansk ih zlatarskih orga
nizacijah vrsti le nov inarske konference, prve dni ok tobra pa 
se bo začela akcija za najlepše aranžirano izložbo naki ta v 
Jugoslavij i . 

Osrednji dogodek pr ihodnjega t edna bo 3. m e d n a r o d n a 
zlatarska delavnica. V Zla tarnah Celje bodo domači in tuji 
oblikovalci in zlatarji specialisti oblikovali na t emo govorica 
naki ta . V zlatarski delavnici bodo sodelovali oblikovalci iz 
Avstrije, Švice, ZR Nemčije, Združen ih držav Amer ike in 
Holandije. 

V petek, 9. ok tobra bo v lapidariju celjskega pokrajin
skega muzeja otvori tev jubi le jne 20. m e d n a r o d n e zla tarske 
razstave. Razstavljalo bo tudi okoli t r idest udeležencev iz 
tujine, več inoma iz Z a h o d n e Evrope pa tudi z J a p o n s k e , iz 
Združen ih držav Amer ike in Poljske. 

W E 

R A Z P I S T E K M O V A N J A V 
A R A N Ž I R A N J U I Z L O Ž B 
DEP - Celje, Sekcija aranžerjev in ČGP Delo TOZD 
Novi tednik razpisujeta tekmovanje v aranžiranju 
izložb v Celju na temo: 

C E L J E , M E S T O D O M A Č E G A F I L M A 
Tekmovanje bo potekalo po pravilniku o ocenjeva
nju izložb, v času Tedna domačega filma v Celju, ki 
bo od 3. do 10. 11. 1987. 
Rok prijave tekmovalnih izložb je do 27. 10. 1987, na 
naslov: 
DEP Celje 
S e k c i j a a r a n ž e r j e v U l . I v a n k e U r a n j e k o v e 4, 63000 
C e l j e 

Rok izdelave izložb je do 1. 11. 1987. Tekmovalne 
izložbe morajo ostati do konca prireditve TDF, to je 
11. 11. 1987. Nagrade za najboljše izložbe bodo 
nagrajene: 
1. nagrada 80.000 din 
2. nagrada 50.000 din 
3. nagrada 30.000 din 

DRUŠTVO EKONOMSKIH PROPAGANDISTOV 
CELJE 

IZJAVE. M N E N J A . . 
Tone Anderlič, predsednik RK ZSMS ob 
otvoritvi mladinskega festivala: 

»Mladinski festival prehaja v tradicijo, res je, daje šele 
drugi po vrsti, vendar se z vsebinsko, metodološko in 
organizacijsko nadgradnjo razvija v družbeno tribuno, 
kjer se odpirajo možnosti smelejšega pretoka novih 
idej, kjer se afirmirajo hotenja po stalni preobrazbi 
družbenih odnosov. 

V družbenih pogojih, v katerih ni nič svetega, ko niti 
eknomski niti pravni niti politični sistem ne zagotav
ljajo normalnih reprodukcijskih in družbenih odno
sov, ko gre ah za eksperimentiraje ah državni udar na 
področju ekonomske politike, ko se srečujemo z 
odstotki hiperinflacije, ko živimo v pogojih navidez
nega socialnega miru, povečanih mednacionalnih in 
medrepubliških razkorakih in v navidez nepomirljivih 
razlikovanjih, ko je še vedno močnejši le politični 
dogovor ali razne odločitve v spregi tehnokracije, biro
kracije in politične oligarhije, kot pa odločitev v dele
gatskih skupščinah, je naravnost nujno, da s kritičnimi 
spoznanji, različnimi idejami, gledanji, z izmenjavo 
mnenj, brez ambicij, da bi sleherni pogled poenotili in 
sprejemali dokončne zaključke, prispevamo svoj delež 
pri oblikovanju izhodov v opredeljeni in želeni soci
alizem.« 

Franci Ježovnik, PD Zabukovica na 20 letnici 
PD Žalec o bodočnosti slovenskega planinstva: 

»S prvim januarjem prihodnjega leta delavci ne bomo 
mogli več fmancirati kulture in telesne kulture iz bruto 
osebnih dohodkov. Res je, da so razni dogovori, zakoni, 
sporazumi in če hočete diktati že danes omejili svobodno 
menjavo dela. Pravna osnova pa je vendarle bila dana in v 
okviru le-te smo se še lahko borili, sed^ pa še tega ne bo 
več mogoče počenjati. Bojim se, da so delegati zvezne 
skupščine, med njimi tudi slovenski, skopali grob sloven
ski kulturi in telesni kulturi. Stari komunisti, predvojni 
revolucionarji in delavci se niso zavzemali za kaj takega, 
pač pa so na osnovi kulture in telesne kulture budili zavest 
delavskega razreda.« 

Miloš Pešec, predsednik IS SO Celje o obisku 
sindikalno gospodarske delegacije iz Singna: 

»Delegacija iz Singna, ki smo ji v bistvu pred
stavili gospodarstvo Celja, je imela razgovore v Kovino-
tehni, Razvojnem centru. Žični, Aeru in Železarni ter še 
skupen razgovor z gospodarskimi organizacijami trinaj
stih delovnih organizacij naše občine. Ob predstavitvi pro
gramov in predlogov o možnostih sodelovanja, so gostom 
ponudili tudi prospektne materiale, kijih bodo v Singnu 
skupno z njihovimi ostalimi gospodarstveniki še proučili. 
Bolj konkretno pa so se člani nemške delegacije pogovar
jali o kakovosti, vrstah in tudi cenah izdelkov v Aeru, 
Etolu in Kovinotehni. Iz teh organizacij so odnesli kon
kretne ponudbe, ki naj bi bile v kratkem tudi potrjene.« 



Kaj vas zanima o celjslcsm 
samoprispevlfu za zdravstvo? 
občani Celja naj bi odsto

tek svojih osebnih dohod-
l(OV v bodoče namenjali za 
zdravstvo - če bodo seveda 
izglasovali četrti samopri-
jepvek. Za zdravstvo zato, 
lier so v njem pereče potre
be in ker smo se nameril i 
posodobiti bolnišnico. 

Zato. ker tud i še v najtež
jih časih po t rebujemo 
ustrezne pros tore za novoro
jenčke in otroke, potrebuje
j o porodnišnico , potrebuje-
nio kri, po t rebujemo sodob
no d iagnos t ično opremo. 
Verjetno smo za vse to pri
pravljeni pr ispevat i tudi iz 
lastnih žepov - zase in za 
svoje zdravje. Še lažje se bo
mo odločali, če b o m o dobili 
na vsa vprašanja, ki n a m 
vzbujajo dvome , poš tene od
govore. 

Ravno vprašanjem in od
govorom, povezanim s pred

v idenim samopr i spevkom za 
zdravstvo, odp i ramo naše 
časopisne strani . Tokrat ob
javl jamo dvoje vprašanj, ki 
so se najpogosteje žt pojavi
la v razpravi po krajevnih 
skupnostih in seveda odgo
vora nanju. 

Ali bo ob samoprispevku 
še enodnevni zaslužek za 
našo bolnišnico? 

Odgovarja predsednica ak
cijskega odbora za 4. samo
pr ispevek za zdravstvo dr. 
Danica Homan: 

»Če se bomo odločili v ob
čini Celje za 4. samoprispe
v e k za nadaljevanje posodo
bitve naše bolnišnice, od ob
čanov Celja ne bomo več zbi
rali s redstev za bolnišnico v 
^bliki enodnevnega za
služka.« 

Koliko sredstev prispeva
jo ostale občine celjske re
gije za posodobitev naše 

bolnišnice? 
Odgovarja p redsedn ik 

K PO Zdravs tvenega centra 
Celje Alojz Žuntar: 

»Po d ružbenem dogovoru, 
ki so ga podpisale občine šir
še celjske regije (medobčin
ske d ružbeno poli t ične orga
nizacije. Svet občin celjske
ga območja, skupšč ine občin 
celjske regije. obč inske 
zdravstvene skupnos t i , me
dobč inska zdravstvena 
skupnost ) , prispevajo 1 od
stotek od bru t to osebnih do
hodkov . Ta sredstva se zbira
jo v obliki pospešene amort i 
zacije, skozi storitve, enod
nevni zaslužek, ter prispev
k e delovnih organizacij in 
občanov.« 

Bralce vabimo, da posre
dujejo svoja vprašanja in 
mnenja v zvezi s pr ipravami 
na samopr ispevek . Zagoto
vili b o m o odgovore. 

Slab obisk taborskih prireditev 
člani organizacijskega 

odbora, ki so pripravljali 
program za 3. taborske kul
turne dneve v Žalcu, so se 
zbrali na zadnji seji in oce
nili opravljeno delo. Sploš
na in pravi lna ocena je bila, 
da so po vsebini in pestrosti 
bili to daleč najboljši in 
najkvalitetnejši taborski 
dnevi, ki pa imajo črno toč
ko - obisk. 

V deset ih dneh so organi
zatorji pripravili deset različ
n ih prireditev, na vseh pa se 
j e zbralo toliko ljudi, da bi 
največ dvakra t napolnil i žal
ski ku l turn i hram! 

Izrečenih je bilo tudi nekaj 
predlogov, kako v bodoče, 
zlasti pa pr ihodnje leto, ko 
bo 120 letnica drugega slo
venskega tabora, ki je bil 
prav v Žalcu. Predlog je, da 

bi k o m o r n e pr i redi tve (reci
tale, l i terarne večere in po
dobno) dali v manjše prosto
re, kjer 50 do 70 ljudi že na
polni prostor in da pri jetno 
vzdušje tudi izvajalcu. To se 
je letos lepo videlo pri lite
r a rnem srečanju z Dragom 
K u m r o m v knjižnici ali ob 
otvoritvi razstave Bojana 
Golije v Savinovem salonu. 
Recital J e r ce Mrzel bi ob 
manjšem tveganju bolje 
uspel rec imo tudi v eni iz
med dvoran hotela Golding 
Rubin . Razmislit i bi bilo tu
di t reba o organiziranju ne
kater ih pr iredi tev v bližnjih 
zaselkih, kjer imajo lepe kul
tu rne ali pa gasilske domo
ve, kot Ložnica, Gotovlje, 
Vrbje . . . Mars ikdo bi zvečer 
stopil čez hišni prag v doma
či ku l turn i h ram, težje m u je 
ki lometer ali dva v Žalec. 

Za privabljanje ljudi v kul
turn i h r am in pr i redi tve po 
ostalih, za to pr imern ih pro
storih, bo po t rebno veliko 
dela, začenši pri najmlajših. 
Žalostno pa je, da se teh pri
redi tev ne udeležujejo prav 
tisti, ki bi mlade morali na
vajati tud i na ku l tu rne do
brine. 

TONE V R A B L 

Oproščeni davka 
č lan i šentjurskega Izvrš

nega sveta so na zadnji seji 
prejeli sklep o oprostitvi 
davka za vse zavezance iz 
kmetijske pridelave, opro
stitev prispevkov samou
pravnim interesnim skup
nostim pa bodo obravnava
li posamezni sisi. Na ta na
čin bi radi v občini kar naj
bolj olajšali odpravljanje 
posledic letošnjega julijske
ga neurja s točo in poplave, 
ki je Šentjurčane prizadela 
avgusta. 

Skupna škoda po poplavi 
v začetku avgusta je v šent
jurski občini ocenjena na ne
kaj manj kot 2,25 milijarde 
dinarjev, najbolj pa so bile 
prizadete neka te re de lovne 
organizacije. V Alposovi Ce-
varni je škode za več kot 490 
milijonov dinarjev, v Lesni 
industriji Bohor presega 350 
milijonov dinarjev, v planin
skem Tajfunu pa 210 milijo
nov dinarjev. Poplava je po
škodovala tudi tri tozde šent
jurskega Kmet i jskega kom
binata ter ceste in komunal 
ne objekte v občini , kjer so 
škodo ocenili na 590 milijo
nov dinarjev, prištet i pa ve-^ 

Ija še 268 milijonov dinarjev 
za sanacijo novonastal ih 
plazov. 

Sicer pa so člani šentjur
skega izvršnega sveta govo
rili tudi o uresničevanju sa
nacijskega p rograma po izre
čenih ukrep ih družbenega 
varstva v tozdih Mode in Ele-
gant delovne organizacije 
Toper . Že marca, ko so bili 
izrečeni družbeni ukrepi , so 
se Šent jurčani zavzemali za 
obračunavanje dohodka po 
posameznih tozdih, saj bi le 
tako lahko tud i konkre tno 
nadzorovali u speh sanacij
skih programov, vendar v 
Topru dohodek še vedno 
obračunavajo na ravni de
lovne organizacije. Zdaj so v 
Šentjurju še enkra t poudari
li, da bodo rezultate sanacij
skih uk repov lahko merih le, 
če v Topru preidejo na toz-
dovsko obračunavanje do
hodka , dokler bodo dohodek 
obračunaval i na ravni delov
ne organiazcije in denar pre
takali med tozdi, pa se kon
kre tn i napor i delavcev v po-
sam.eznih tozdih ne bodo vi-
deh. 

I. F I D L E R 

Žetev inovacij 
ša leško in savinjsko go

spodarstvo občin Velenje in 
^ozirje se bo v ponedeljek, 
;̂ oktobra, v velenjski Rde-

"̂i dvorani predstavi lo z raz
stavo inovacij . Rastava bo 
^»Iprta do petka, 9. oktobra, 
,̂0 jo bodo zaključili s pode-

''Uijo priznanj in nagrad 
'•^ovatorjem iz obeh občin. 
Organizatorji, odbori za in-
y^niivno dejavnost pri ve-
r i j sk ih in mozirskih sindi-
î l-ih ter pri raziskovalnih 
1'^upnostih obeh občin in 
^^le.ško-savinjska gospodar-

zbornica, so poskrbeU 
•Jdi 2a vrs to zanimivih in ko

r is tnih spremljevalnih doga
janj . V času razstave bo vsak 
dan odpr ta pisarna, kjer bo
do inovatorjem in predstav
n ikom združenega dela nu
dili informacije s področja 
invent ivne dejavnosti , ITEO 
iz Ljubljane bo 5. in 9. okto
bra predstavil računa ln iško 
podpr t informacijski s is tem 
baze poda tkov za vse obl ike 
inovacijskih dosežkov, celj
ska Kovinotehna pa bo, prav 
tako prvi in zadnji dan raz
stave, predstavi la informa
cijski s is tem za d robno go
spodars tvo . 

B R A N E PIANO 

Svetovni dan 
otroka 

s svetovnim dnevom 
otroka, ki je vedno prvi 
ponedeljek v oktobru, se 
pri nas začne teden otro
ka, ki bo od 5. do 12. ok
tobra. 

Generalna skupščina 
Združenih narodov je po-
vetila temo letošnjega sve
tovnega dneva otroka na
stanitvi brezdomcev in za
gotavljanju stanovanjskih 
prostorov zanje pod ge
slom Streha za brezdomce. 

Zveza organizacij za 
vzgojo in skrb za otroke Ju
goslavije sodeluje vsako le
to pri izboru naše teme v 
okviru svetovnega gibanja. 
Vodilo v tednu otroka bo 
letos Otrok - demografska 
in migracijska gibanja. 

Izbor teme naj bi opozo
ril na vrsto problemov, ki 
jih povzroča intenzivno 
preseljevanje družin bodisi 
v tujino, bodisi iz enga v 
drugi kraj, iz vaškega v 
mestno okolje. 

Raziskave o teh gibanjih 
pri nas kažejo, da so migra
cije vplivale na vrsto pozi
tivnih sprememb, prihaja 
pa tudi do nekaterih nega
tivnih pojavov, kot so: pre
velika rodnost v nekaterih 
delih države in kritično niz
ka v drugih, ponovno na
raščanje smrtnosti otrok, 
preseljevanje v tujino, zara
di koncentracije prebival
stva v mestih pa prihaja do 
večanja brezposelnosti in 
drugih socialnih proble
mov, ki j ih najbolj občutijo 
otroci. 

VVE 

KOMENTIRAMO 

Reglonallzaclja i i / 
Nedavno smo lahko v NT 

prebrali, da bo koordinacij
ski odbor za izgradnjo kabel
ske televizije v Celju naročil 
projekt omrežja, z gospo
dinjstvi pa bodo pričeli skle
pati pogodbe. Dogovori z 
vsemi zainteresiranimi baje 
potekajo dobro, le RTV 
Ljubljana nekako ostaja vse 
preveč ob strani, saj jo je ver
jetno hitri razvoj komunika
cijskih sistemov in interes 
občanov vsestransko prese
netil. 

O programu naše televizije 
ne gre izgubljati besed, saj je 
znano vsesplošno nezado
voljstvo. TV je pač pristala 
na stopnji začetne povpreč
nosti in tu eksistira kot dr
žavni medijski monopolist. 
Zato ni nič čudnega, če je že 
pred letom dni pri študen-
skem kulturnem centru v 
Ljubljani nastala ideja o al
ternativni televiziji (ATV), o 
kateri je sedaj tudi precej 
žolčnih razprav. 

Neglede na to, kakšna je 
programska zasnova ATV, 
pa je ideja vredna razprave, 
saj sovpada v prizadevanja 
boja za civilno družbo, ki po
nuja drugačne netransmisij-
ske oblike informiranja. 

V ta kontekst razprav in 
iskanj boljše in svobodnejše 
informiranosti pa vsekakor 
sodijo tudi pobude o usta
navljanju lokalnih (regij

skih) televizijskih študijev, 
ki bi nekako lahko bili tudi 
alternativa osrednji TV hiši. 
O tej regionalizaciji TV so že 
razmišljali na Svetu za kultu
ro in informiranje pri RK 
SZDL. Zato bi bilo prav, da 
bi sočasno z razširitvijo 
omrežja za kabelsko televizi
jo, organizatorji te akcije v 
Celju razmišljali tudi o po
trebah za jutri - o možnostih 
razvoja lokalne oz. regijske 
televizije. V informativni 
družbi 21. stoletja, v katero 
človeštvo postopoma že 
vstopa, bomo za svoj obstoj 
poleg informacij iz sveta po
trebovali tudi informacije iz 
okolja, kjer delamo in živi
mo. Istočasno pa bomo lah
ko širšemu okolju, večkrat 
kot pa je bilo to doslej pri
mer na RTV Ljubljana, po
vedali in pokazali, kaj se pri 
nas dogaja. 

Morda se bo komu zdel ta 
predlog za sedanji čas in raz
mere (ko ne moremo ustrez
no vzdrževati niti tistega kar 
imamo) preuranjen in futuri-
stičen, toda temelji prihod
nosti se postavljajo že danes. 
Bati se je le. da regionalizaci-
ja TV ne bo pomenila samo 
kvantitativno razširitev že 
obstoječega programa, kajti 
pomeniti bi morala veliko 
več - lažji in hitrejši prehod 
v informativno družbo. 

VIKI KRAJNC 

Denar sproti uporabljajo 
v Laškem izvajajo program samoprispevka 

v laški občini uresničujejo 
programe četrtega samopri
spevka po načrtih. V prvem 
polletju so zbrali 151 milijo
nov dinarjev, od tega so do
bro četrtino namenili za grad
njo šolskih objektov, ostali 
denar pa za zdravstvene, ko
munalne in druge infrastruk-
turne objekte. 

Posebej pomembno je, da 
zbrani denar v času visoke in
flacije sproti porabljajo, to pa 
deloma dosegajo tudi s preli
vanjem virov sredstev. 

Septembra so pričeli z grad
njo prizidka k osnovni šoli An
ton Aškerc v Rimskih Topli
cah. To je eden najpomemb
nejših objektov, ki jih bodo v 

laški občini zgradili s sredstvi 
samoprispevka. Do konca tega 
šolskega leta naj bi dogradili B 
trakt z učilnicami za nižjo stop
njo, celoten objekt pa naj bi bil 
končan do leta 1990. Novi pri
zidek bo veljal 620 milijonov 
dinarjev, z njim pa bodo učen
cem in učiteljem v Rimskih 
Toplicah zagotovili enoizmen-
ski pouk in boljše pogoje dela. 

Najpomembnejši objekt, ki 
si ga iz programa samoprispev
ka obetajo na radeškem kon
cu, je novi oziroma obnovljeni 
zdravstveni dom. Novi prizi
dek naj bi začeli graditi že ta 
mesec. V prvi fazi bodo dogra
dili novi del, potem pa obnovi
li še obstoječo zgradbo. 

S sredstvi četrtega samopri
spevka bodo v laški občini iz
boljšali tudi telefonsko omrež
je. V Laškem načrtujejo novo 
centralo, denar, zbran iz samo
prispevka, pa naj bi uporabili 
za širitev sekundarnega 
omrežja. Krajevna skupnost 
Svibno je doslej zbrani denar 
že uporabila v ta namen. V 
ostalih krajevnih skupnostih 
so v tem letu urejali predvsem 
ceste, vodovod in kanalizacijo. 
V krajevni skupnosti Laško pa 
so večji del v prvi polovici leta 
zbranih sredstev (22 milijonov 
dinarjev) namenili za pridobi
tev in ureditev prostorov za 
glasbeno šolo v Laškem. 

NADA KUMER 

POGLED V SVET 
Bangladeš: bol s povodnijo 

Piše Slobodan Vujanovič 

Medtem ko svet z nezmanjšano pozor
nostjo sledi dogodkom v Zalivu in spre
membam v ozračju med velesilama, je 
kar nekako brez odmevnosti ostala naj
hujša letošnja naravna katastrofa - veli
kanske povodnji v Bangladešu. To rev
no državo na robu indijske podceline so 
prizadele najtežje monsunske povodnji, 
odkar je postala leta 1971 neodvisna. Ze 
ta podatek pove precej, kajti ime Ban
gladeš je za marsikoga sinonim za po
plave, revščino in lakoto. 

Prav ko je večji del Indije trpel zaradi 
hude suše, seje v Bangladešu godilo na
sprotno. Vode azijskih veletokov, Gan
gesa in Bramaputre, so zaradi obilnih 
padavin (v pičlih sedmih dneh seje izlil 
ves običajni letni »obrok-) prestopile 
bregove in preplavile četrtino ozemlja 
Bangladeša. Posledice so bile uničujoče. 
Brez strehe nad gla vo je ostalo 24 milijo
nov ljudi, 700 pa jih je izgubilo življenje 
(neuradno govore še o večjem številu). 
Uničenih je tri milijone ton žitnih po
sevkov, gmotne škode pa je za milijardo 
dolarjev. Ta bilanca pa še ni dokončna, 
kajti čeprav so se vode že unesle in je 
najhuje že mimo, še vedno grozi nevar
nost epidemij. 

Ob nesreči tolikšnih razsežnosti je 
očitno, da Bangladeš za okrevanje po-.. 

trebuje izdatno mednarodno pomoč in 
številne države in organizacije so mu jo 
že poslale. Je pa še druga, svetlejša plat 
medalje. Izkazalo se je namreč, da se je 
Bangladeš mnogo bolj pripravljen kot 
kadarkoli spoprijel z nesrečo. Podobne 
povodnji leta 1974 so zahtevale na deset-
tisoče življenj, leta 1945, ko je bil Ban
gladeš še del britanske Indije, pa kar ^ 

dva milijona. Vlada, prostovoljne usta
nove in vojska so se tokrat izkazale z 
učinkovito preskrbo pomoči ogrožene
mu prebivalstvu. 

Opazovalci štejejo to za zanesljivo 
znamenje, da so družbene in politične 
razmere v Bangladešu v zadnjih letih 
postale razmeroma stabilnejše. Razme
roma - je treba poudariti, kajti gre za 
državo, kjer se na borih 144.000 kv. km 
(dobra polovica Jugoslavije) drenja pri
bližno 105 milijonov ljudi, le kakšnih 24 
odstotkov prebivalstva (večina je musli
manov) je pismenega, povprečni letni 
osebni dohodek pa je med najnižjimi na 
svetu - 128 dolarjev. ^ 

Po drugi strani pa se je v petletnem 
obdobju, odkar je z nekrvavim udarom 
prišel na oblast sedanji predsednik Mu-
hamed Eršad, revščina zmanjšala, go
spodarstvo je napredovalo, lani pa je 
bilo z odpravo izrednega stanja sprošče
no tudi politično življenje. Spomnimo 
se, da je Bangladeš v svoji kratki zgodo
vini prestal kar 20 državnih udarov ozi
roma poskusov. V Eršadovem obdobju 
teh ni bilo, kar mu je treba šteti v zaslu
go, čeprav ga opozicija napada (deloma 
upravičeno), da je to le posledica dej
stva, da ima dejansko oblast v rokah 
vojska. Spričo vseh bangladeških težav 
velja Eršad v očeh kritičnega zahodnega 
tiska za nekakšnega »dobrohotnega dik
tatorja«. 

Med domačimi političnimi nasprotni
ki povzroča Eršadu največ preglavic 
dvoje karizmatičnih žena (dokaj nena
vadno za islamsko državo). Khaleda Zia, 
vdova predsednika Ziaura Rahmana, 
vodi Nacionalistično stranko, Hasina 
Vadžed, hčerka »očeta naroda« Mudži-
bura Rahmana, pa najmočnejšo opozi
cijsko stranko v parlamentu - Ligo ava-
mi. Po povodnjih je opozicija napoveda
la nove stavke, zahtevajoč (kakor že 
prej) Eršadov odstop in izredne volitve. 
Bangladeš torej čaka težavna politična 
jesen. 



Temelj je krepitev vloge združenega dela 
Predsednik skupščine Jugoslavije Marjan Rožič na okrogli mizi o ustavnih 
spremembah 

»Ali ne bi z odlaganjem 
ustavnih sprememb priznali , 
da n imamo polit ičnih, znan
stvenih in drugih sil, ki bi 
lahko te spremembe realizira
le? Mar to ne bi bila potuha 
t ist im, ki j im kriza ustreza in 
bi na to kriza reproducira la 
odnose? Ali ne bi potem zah
tevali spremembo osnov 
us tavne ureditve?« S temi be
sedami je na okrogli mizi o 
us tavnih spremembah pred
sednik Skupščine SFRJ in 
predsednik zveze ustavne ko
misije Marjan Rožič zavrnil 
pomisleke o smotrnost i 
us tavnih sprememb, dvome v 
to, da prinašajo napredek in v 
demokrat ičnost postopka pri 
njihovem oblikovanju. 

Ustavne spremembe je po
trebno ocenjevati predvsem 
glede na cilje, kijih želijo dose
či: deetatizacijo na vseh rav
neh, uvajanje ekonomskih za
konitosti, hitrejši razvoj proiz
vajalnih sil, krepitev vloge 
združenega dela, omejevanje 
normativizma, smotrno delo 
institucij političnega sistema, 
krepitev enakopravnosti naro
dov, krepitev delovanja osnov
nih funkcij federacije na osno
vi samoupravljanja ter večjo 
stopnjo zakonitosti, odgovor
nosti in ustavnosti. Prav tako 
moramo imeti ves čas pred oč
mi, ali te spremembe pomaga
jo k izhodu iz krize. Ob tem je 
Marjan Rožič sam ugotavljal, 
da vse sedaj predlagane spre

membe še niso take, zlasti jim 
manjka težnja k nadaljnjemu 
razvoju v poindustrijsko druž
bo. Glede na to, da pri obliko
vanju ustavnih sprememb po 
tradiciji sodelujejo pravniki in 
delno ekonomisti, je to tudi ra
zumljivo. Marjan Rožič se je 
zato zavzel za interdisciplina
ren pristop. 

Če se sedaj ne moremo stri
njati z vsemi predlaganimi 
amandmaji, je še toliko po
membneje, da se zavzamemo 
za njihovo spremembo. Marjan 
Rožič je zbranim v Celju zago
tovil, da se splača sodelovati. 
Ko je ustavna komisija obliko
vala predlog, se je zavezala, da 
bo pretresla dodatne predloge. 
Zvezni zbor bo o osnutku 

ustavnih dopolnil razpravljal 
konec novembra, tako da se bo 
do takrat lahko ustavna komi
sija še dvakrat sestala. Šele po
tem bo stekla široka javna raz
prava, v kateri bodo morali 
prevladovati argumenti. Rav
no javna razprava bo po njego
vih besedah odločujoča pri iz
biri predlogov, ki bodo ponu
jeni v inačicah. 

Ko je govoril o federaciji, je 
dejal, da ni namen ustavnih 
sprememb povečanje etatistič-
ne in centralistične funkcije fe
deracije, temveč da republike 
in pokrajini sprejmejo odgo
vornost za federacijo, pri če
mer morajo izhajati iz skupne
ga in lastnega interesa. Zave
dati se je treba, da dopolnila 
gradimo skupaj z drugimi, zato 
je bolj kot konfrontacija po
membno iskanje skupnega. 
Poskusi tehtanja, kaj kdo dobi 
in kaj kdo izgubi, so sicer bili 
prisotni, a ostalo je pri posku
sih. Kako bo vnaprej, pa je po 
njegovem mnenju v veliki me
ri odvisno tudi od tega, če bo
do v Zvezi komunistov Jugo
slavije prevladale tendence, da 
je to idejnopolitična organiza
cija, ne pa komisar izvršnim 
organom. »Kolikor se bo odle
pila od oblasti, toliko bo spod
bujala prave ustavne spre
membe,« je dejal. 

Res je, da se mladi na posamezne teme letošnjega festivala niso najbolje pripravili, čeprav so 
dobili izhodiščne teze za vse razprave vsaj 14 dni pred začetkom prvega festivalskega dne -
vseeno pa so z zanimanjem prisluhnili povedanemu. 

O kmetijstvu le pri malici 
strokovnjaki so razpravljali štiri ure 

Razprava o kmeti js tvu se je 
dotakni la številnih pomemb
nih vprašanj nadaljnjega raz
voja te dejavnosti pri nas, ni 
pa ponudila n ikakršnih odgo
vorov na vprašanja, kako tre
nutne razmere spremenit i , 
kje je sploh perspekt iva naše
ga kmeti js tva in kje v njem 
mesto mladih. 

Če sodimo po pripombah mla
dih udeležencev, so ti pričako
vali vsaj kakšno spodbudno 
ugotovitev ali predlog, name
sto tega pa so kmetijski ekono
misti, predstavniki zadrug, ve
likih kmetijskih predelovalnih 
organizacij ter šol ugotavljali 
stanje in se vračali v prete
klost. Mladi pa so bili pri tem v 
glavnem poslušalci, le redki so 
lahko iz lastnih izkušenj ali 
znanja prispevali k razpravi. 

Tako so udeleženci okrogle 
mize ugotovili, da smo kmetij
stvo vpeli v družbeno repro
dukcijo tako kot ostale pano
ge, pri tem pa je bil vpliv drža
ve ves čas prevladujoč. O kme
tijstvu seje vedno odločalo mi
mo nosilcev dejavnosti, zato so 
razpravljalci zahtevali demo
kratizacijo agrarno-političnega 
odločanja. Ko so govorili o za
sebnem kmetijstvu, ki ima še 
vedno 70 do 80 odstotkov po
vršin, so ugotavljali da je nuj
no povečati zemljiški maksi
mum. Le tako bi vsaj nekoliko 
vrnili zaupanje kmetov v kme
tijsko politiko, kar pomeni, da 
bi bila to le psihološka poteza, 
saj denarja za nakup nove zem
lje kmetje ne bi imeli. To pa je 
po mnenju nekaterih tudi je
dro vseh problemov v kmetij
stvu. Tudi v družbenem sek
torju poslujejo z vedno večjimi 
izgubami in je tehnološki nivo 
vedno nižji. 

Ob vsem tem mladi na kme
tijah ne vidijo perspektive, 
omalovaževanje kmetov in nji
hovega dela pa se odraža tudi 
pri šolanju na kmetijskih šo
lah. Tudi mldinska organizaci
ja je doslej tem vprašanjem po
svečala premalo pozornosti. 
Zato je eden od mladih raz-
pravljalcev menil, da bi se mo

rali kmetje predvsem bolje or
ganizirati, saj ne morejo priča
kovati, da bo nekdo drug reše
val njihove probleme. Drugi 
pa so se zavzemali za uveljavi
tev tržnih zakonitosti v kmetij
stvu, kar bi sicer pomenilo di
ferenciacijo kmetov glede na 

produktivnost, le to pa bi pri
peljalo do bistvenih spre
memb. Dokler pa bo kmetij
stvo obrobna tema vseh raz
prav in se ga bodo spomnili le, 
ko bo čas za malico, spremem
be niso mogoče, so menili 
mladi. 

Podpredsednik ne ve , 
kaj govori predsednik 

o tem, kakšni so razlogi za družbenoekonomsko krij^ 
v kater i smo in kje vidi zvezna vlada izhod iz sedanja 
situacije, se je na plenarnem zasedanju z mladimi pog,,. 
varjal podpredsednik zveznega izvršnega sveta Milo^ 
Milosavljevič. 

V uvodnem govoru smo ponovno shšali že znane ocene 
o vzrokih za visoko inflacijo, o tem, da protiinflacijskega 
programa ne izv^amo in s tem tudi ne dolgoročnega pro, 
grama gospodarske stabilizacije. Zato vlada že razmišlja o 
novem programu, čeprav še starega ne uresničujemo 
Mladi so ob tem Milošu Milosavljeviču zastavili vrsto koni 
kretnih vprašanj, odgovori pa so bili večkrat zelo nejasni 
zaviti v politično frazeologijo. 

Poseben aplavz je poželo vprašanje, ali se kot član izvrj. 
nega sveta čuti odgovornega za sedanje razmere in ali 
razmišlja o odstopu. Milosavljevič je ob tem dejal, da bi si 
vsak član ZIS lahko poiskal bolj hvaležno delo, da pa za 
nastalo situacijo ni odgovoren le ZIS. Menil je, daje razlog 
za krizo tudi politična nedisciplina, na vprašanje, ali bomo 
šli v smeri krepitve centralizma ali demokracije pa je dejal, 
da bo nujna večja samostojnost gospodarskih subjektov! 
Nekatere mlade je motilo, da se nenehno uporabljajo 
besede »moramo« in da še nismo doživeli, da bi zvezna 
vlada rekla: »Mi bomo storili to in to.« Pripomnili so tudi, 
daje treba ločiti vlado in politiko, ko gre ZIS v ekonomske 
posege. Tako pa že pred sprejemanjem novega programa 
govorijo o potrebi predhodnega soglasja CK ZKJ. 

V nadaljevanju je moral Milosavljevič odgovoriti tudi na 
vprašanje mladincev, kako je z odstopom Branka Miku-
liča. Ta je obljubil, da bo v primeru več kot 100-odstotne 
inflacije odstopil s položaja predsednika ZIS, Milosavlje
vič pa je dejal, da za takšno izjavo ne ve. Mlade je tudi 
zanimalo, zakaj nov protiinflacijski program, če starega ne 
uresničujemo in zakaj nenehno povečevanje državnega 
proračuna, če vemo, da je prav to eden glavnih razlogov 
inflacije. Spraševah so, zakaj ZIS dovoljuje emisijo 
denarja, s katero rešuje bankrota posameznih repubhk. Na 
vse to pa pravih odgovorov niso dobili, zato bi bilo prav. 
da v prihodnje organizatorji na festivale ne vabijo več 
politikov, ki konkretnih odgovorov ne znajo ah nočejo 
dati. 

Sodijo delnice v socializem? 
Imamo v Sloveniji in Jugo

slaviji sploh takšna podjetja, 
ki bi j ih bil kdo pripravljen 
kupit i , so se vprašali razprav
ljalci na okrogli mizi o delni
škem vlaganju v razvoj naše
ga gospodarstva. Odgovor je 
bil h i ter in natančen - če j ih 
imamo, jih je zares zelo malo 
- pojasnjuje pa ga dejstvo, da 
so naši gospodarski subjekti 
tako nesamostojni, da se ne 
zmorejo ni t i ukini t i sami. In 
komu potem služi monopol 
nad upravljanjem, ki je kot 
kaže glavna ovira vključitve 
delniških odnosov v naše go
spodarstvo? 

Podobnih vprašanj in odgo
vorov, ki j ih ni bilo težko n^t i , . 

je bilo v razpravi še več. Okro
gla miza, ki je bila zelo dobro 
pripravljena, na njej pa so so
delovali tudi znani slovenski 
ekonomisti (slednji so za razli
ko od drugih strokovnjakov na 
vsem razumljiv način pojas
njevali delnice, tržne zakonito
sti in pogoje gospodarjenja pri 
nas), naj bi dala čimveč predlo
gov za vključevanje delniške
ga vlaganja v razvoj našega go
spodarstva. Med razpravljalci 
pa se je že takoj na začetku 
našlo več pesimistov kot opti
mistov, zato seje tudi razprava 
vrtela okoli političnih in ide
oloških zadržkov pred delni
škim vlaganjem. Delnice na
mreč takoj zadenejo na ovire v 

samoupravljanju, lastninski: 
odnosih in delitvi dohodka p 
delu, najbolj vprašljivi pa K 
upravljalski odnosi, ki so: 
uvajanjem delnic nujni. 

Trditev, da bomo pri nas res 
nično imeli socializem šele, k: 
bomo vsi kapitalisti, ni iz trt 
izvita - prav tako pa je tuc 
jasno, da bi lahko prav delnici 
pripomogle k uvajanju tržni: 
zakonitosti in uveljavljanju ka 
pitala v našem gospodarst« 
Delnice in trg vrednostnih pa 
pirjev sta le del tržnega gosp< 
darstva, ki se ga - je menile] 

O pomenu delniškega vla 
ganja, ki ga je ocenil za pozi 
t ivno obliko usmerjanja kapi 
tala, je govoril tudi član Cl 
ZKS Jože Klemenčič. Pouda 
ril je, da je potrebno zasebii 
kapital , ki ga je v državi veli 
ko (če upoštevamo le groh 
ocene bančnih prihrankov) 
preusmeri t i iz gradnje vi 
kend-hišic v družbeno korist 
ne in gospodarsko akumult* 
t ivne naložbe. Zato pa ne bo
do dovolj le besede, potrebni 
bodo tudi spreminjanja i* 
konskih predpisov na tem p* 
dročju. 

nekaj razpravljalcev - pri nal 
najbrž bojimo. Zato je potreb 
no že takoj v začetku razčistit 
dilemo med delnicami in ob 
veznicami, kijih kot način vla 
ganja v ^gospodarstvo tudi po 
nujajo. Ce že vlaganje v gospO 
darstvo, potem samo kot delni 
ce, ki dajejo možnosti upraV 
Ijanja in nadzora nad poslova 
njem. Delnice pa so pri nas z2 
radi političnih in ideološkil 
stališč sporne, saj vzbuj^' 
strah pred privatizacijo, zat 
tudi ni sporno, da v nekateri! 
sredinah podpirajo širjenje ol 
veznic. Razpravo o delnišken 
vlaganju v naše gospodarstvi 
so nekateri primerjali tudi : 
razpravami o razvoju drobn« 
ga gospodarstva, ki odpir^' 
ali zavirajo možnosti za deja" 
ski razvoj, le-tega pa še vedi* 
ni kaj dosti videti. 

Prav zaradi vsega tega je P* 
trebno pravočasno - prav zd' 
smo sredi priprav na spreii* 
njanje Ustave in Zakona ' 
združenem delu - in odloči* 
zahtevati, da se tudi pri na' 
uveljavi pojem delnic. Br?* 
strahu pred privatizacijo 
ovijanjem v ideološko primC' 
ne novoskovanke, vsekakor?^ 
z jasno opredeljenimi lastniij' 
skimi in upravljalskimi " O " 
nosi. 

Proizvodnje so le bolj ali manj čiste 
Mladi so dali pobudo za ustavitev naložb na Jesenicah In v Kidričevem 

Ali je tehnologija brez 
s t ranskih vplivov na okolico 
sploh uresničlj iva? Kakšen 
naj bi bil razvoj Slovenije, da 
bi zadostil prostorskim in 
ekološkim značilnostim po
krajine? Kako bo z velikimi 
projekti kot s ta jeklarna na 
Jesenicah in TGA Kidričevo, 
ki bosta požrešna energetska 
giganta? Vse to so bila vpra
šanja, ki so j ih zastavili na 
okrogli mizi o ekologiji in 
tehnologiji, ki pa, podobno 
kot kmetijstvo, ni bila delež
na širše pozornosti. 

V razpravi so sodelovali 
predstavniki velikih sloven
skih gospodarskih organizacij 
kot so Slovenske železarne in 
Iskra, pa tudi strokovnjaki z 
raziskovalnih institucij, ekolo
gi in mladi iz ekoloških skupin 
v Sloveniji. Ugotovili so. da či
stih proizvodenj ni, da so lah
ko le bolj ali manj čiste. Da pa 
si morajo v gospodarstvu pri
zadevati, da bo čim manj sled
njih, ker je to edina rešitev 
ekoloških problemov. Za to pa 
je potrebno gospodarstvo pre
strukturirati na osnovi moder
ne tehnologije. Pri tem pa je 
potreben denar, ki ga imamo 
zelo malo in pa znanje, ki ga po 
mnenju nekaterih imamo, po 
prepričanju drugih pa ne. Ven
dar pa v svetu velja, da imaš 
določeno znanje takrat, ko ga 
znaš tudi v praksi uporabiti, 
pri tem pa v Sloveniji resnično 
zaostajamo. 

V razpravi smo tudi slišali. 

da obstaja možnost uvedbe 
ekološkega antidumpinga s 
strani razvitih držav, kar po
meni, da slovensko gospodar
stvo ne bo moglo več izvažati 
izdelkov, ki so cenejši zaradi 
proizvodnje z umazano tehno
logijo. To pa lahko pomeni tu
di, da se bo razvijala bazna in
dustrija, ker njeni izdelki eko
loško niso sporni. 

Precejšen del razprave je bil 

namenjen velikima projekto
ma na Jesenicah in Kidriče
vem. Ugotovili so, da nekateri 
veliki energetski potrošniki že 
vlagajo v tehnologijo, ki potre
buje manj energije. Vendar pa 
so kljub temu menili, da bi bilo 
treba izračunati, kaj pomenita 
naložbi za slovensko energeti
ko in ju, če bi se to izkazalo kot 
najustreznejša rešitev, tudi 
ustavili. O tem bodo obvestili 

delegate republiške skupšči
ne, ki naj bi zahtevali te izraču
ne. Takšna ustavitev bi po 
mnenju udeležencev pomenila 
najcenejšo obliko proizvodnje 
električne energije v prihod
nje, saj nobena nova elektrar
na ne bo bolj poceni, kot usta
vitev del. V razpravi pa so mla
di predlagali tudi ustanovitev 
neodvisnega ekološkega razi
skovalnega centra. 

Pomoč Celja festivalu 
Organizatorjem letošnjega Mladinskega festivala so bili v 

veliko pomoč v celjskem Kinopodjetju, Delavski univerzi in 
Glasbeni šoli, kjer so j im z razumevanjem ponudili potrebne 
prostore za izvedbo vseh plenarnih zasedanj, sekcijskih razprav 
in okroglih miz Festivala. Svoje pa so pridali tudi v medloškem 
Vrtnarstvu in celjski PTT, kjer so tamkajšnji delavci v rekord
nem času priklopih vse telefone v informacijskem središču. 

»Runki-college« in aviončki 
Vsebinski del Mladinskega festivala so velikokrat popestrile 

tudi drobne, zabavne domislice. Recimo primerjave štafete s staro 
damo, celjske srednje kmetijsko-živilske šole z »runkl-college«, na^ 
prste preštevane republike in avtonomne pokrajine, medklic 
Celjana, ki ne bere Novega tednika, o tem da v našem časopisu o 
Festivalu nismo poročali in primerjava našega gospodarsko-politič-
nega sistema z avtomobilom, ki se počasi kvari. Slednje je dr. Marjan 
Rožič komentiral, da bi bilo potrebno v starajočem se avtomobilu 
vsaj kdaj pa kdaj menjati šoferja, če ne ve, v katero smer naj pelje. 
Prometno navdahnjen pa je bil tudi predsednik slovenske mladine 
Tone Anderlič, ki je v času plenarnega zasedanja z odra v dvorani 
Kina Union spuščal papirnate aviončke. Delovna navodila je posku
šal predati na najbolj »neopazen« način. .4 

Tudi župan ni 
izjema! 

Celjski župan Tone Zim-
šek je ob začetku Mladin
skega festivala navdušeno 
obljubil, da bo spremljal 
razprave in spremljajoče 
dogajanje mladinske ma
nifestacije v mestu ob Sa
vinji in svojo obljubo je 
tudi v celoti držal. 

Udeležil se je tudi kon
certa skupine Laibach v 
golovški dvorani in ves ve
čer vztrajal med svojo bazo. 
Ko je namreč glasbeno do
gajanje na odru poskušal 
spremljati s tribune, ga je 
varnostnik prijazno opozo
ril, da to ni mogoče. »Moj 
direktor mi je naročil, da ne 
smem na tribune spustiti 
prav nikogar in, ker sem 
pameten, sem vhode zakle
nil, ključev pa nimam pri 
sebi«, je pojasnil. 



Nujni drugačni volilni postopki 
v sekcijski razpravi o ka-

jrovsko-organizacijski pro
blematiki v mladinski orga
nizaciji je bilo največ različ
nih mnenj prav o spremem
bah volilnih postopkov. Zdaj 
zadošča za izglasovanje posa-
nieznih kandidatov že tretina 
potrebnih glasov, v Celju pa 
so mladi predlagali večkrožni 
sistem glasovanja z izloča
njem kandidatov. 

Za posamezne funkcije v 
mladinski organizaciji naj bi 
izbirali med večimi kandidati, 
tisti, ki bi v prvem krogu dobil 
največ glasov, pa bi moral v 
nadaljevanju volilnega postop
ka dobiti vsaj 51 odstotno pod
poro. O tem predlogu zaenkrat 
še razmišljajo, vendar naj bi 
veljal za vse oblike mladinske 
organiziranosti. Čeprav zanj ni 
statutarnih osnov, naj bi ga v 
pravila o svojem delovanju 
vključile tudi občinske konfe
rence mladih. Ob tem pa so se 
pojavili tudi prvi pomisleki 
slovenskih mladincev, saj toži
jo, da je vse manj mladih, ki bi 
hoteli sprejemati odgovorne 
funkcije. Včasih pa se dogaja 
tudi to, da je sicer kandidat 
pripravljen sprejeti funkcijo, a 
volilno-programske konferen
ce niso sklepčne in ga ne more
jo potrditi. Ob tem, da bi uved
li večkrožni volilni sistem bi se 
te težave le še povečale, vseka
kor pa bi bilo zadoščeno želji 
in potrebi, da dobijo mladinski 

funkcionarji dejansko in ve
činsko podporo svoje baze. 

Sicer pa je komisija, ki 
spremlja kadrovsko-organiza-
cijsko problematiko v Zvezi 
socialistične mladine Sloveni
je, pripravila vrsto predlogov 
za spremembo pravil o delova
nju mladinske organizacije, ki 
bodo za sabo potegnile tudi 
spreminjanje Statuta. Načeta 
so vprašanja organiziranosti 
mladinske organizacije, razmi
šljanja o tem, da bi klasično 
organiziranost v osnovne orga
nizacije nadomestili z novimi 
oblikami delovanja, ki bi jih_ 
morali najprej formalno uve
ljaviti, delovale pa bi preko de
legatskega sistema. Prav zara
di tega je potrebno v Sloveniji 
v okviru mladinske organizaci
je izvesti tudi javno razpravo o 
delegatskem sistemu in njego
vem delovanju v republiški 
konferenci. Mladi namreč me-
1 ijo, da je preveč njihovih de
legatov profesionalnih mladin
skih funkcionarjev, vendar je 
tudi res, da le-ti lahko obdržijo 
kontinuiteto dela. Ob tem so 
mladi tudi predlagali, da bi v 
republiški konferenci ocenili 
možnosti oblikovanja prostih 
delegatskih mest. Ta mesta bi 
lahko občasno zapolnjevali tu
di predstavniki alternativnih 
gibanj, vendar je potrebno 
predhodno razmisliti o formal
nih možnostih takšnega vklju
čevanja, saj so nekateri mla

dinci upravičeno razmišljali, 
da bi tako alterativna gibanja 
institucionahzirali. 

Nekateri predstavniki občin
skih konferenc so razmišljali 
tudi o odpravi sklepčnosti in 
drugih pogojev za formalno 
delovanje te družbeno politič
ne organizacije, vendar bi s 
tem odpadla legitimnost dela. 
Tudi sklepi, ki bi jih na takšen 
način sprejeli, bi bili močno 
vprašljivi, v delovanju mladin
ske organizacije pa bi lahko 
prišlo do zlorab in manipulacij 
posameznikov. Slovenski mla
dinci tudi odločno vztrajajo, da 
se v izboru predsednika Pred
sedstva zvezne konference ju
goslovanske mladine odločno 
vztraja na vseh načelih federa-
tivnosti in ne sme biti poruše
no nobeno načelo suverenosti. 
»Iz ruševin namreč še nikoli ni 
zrasla nova hiša«, so poudarili 
razpravljalci. 

Od petka do nedelje je bilo središče mesta dosti bolj živahno kot sicer ob koncu tedna. Mladi so 
se med razpravami zbirali na ulicah, nekateri tudi posedeli, predvsem pa razpravljali in 
klepetali o tem in onem. Če bi lahko rekli, da letošnji festival ni prinesel pravnic novega (to pa 
vseakor ne drži), potem bi morali biti vsi skupaj veseli vsaj novosklenjenih prijateljstev, ki se 
jih je v teh dneh stkalo veliko. 

Za svobodo obveščanja ~ samo kako? 
MlaUi za spremembo Zakona o lavnem obveščanju, za širitev slišnosti RaUia 
stuUent in za aiternativno televizilo 

Nezadovoljstvo s pred dvema letoma 
sprejetima zveznim in republiškim za
konom o javnem obeščanju je bilo živo 
že ob sprejemu, zaostrilo pa se je zadnje 
mesece ob zaplembah mladinskih časo
pisov Mladine in Katedre. To je tudi 
spodbudilo Republiško konferenco 
ZSMS, ki sta se ji pridružila uredništvo 
Teleksa in celjska občinska konferenca, 
da je pripravila okroglo mizo o svobodi 
obveščanja. 

Okroglo mizo je vodil Mojmir Ocvirk. 
Razprava je bila živahna, a se je preveč 
izčrpavala z opisovanjem konkretnih pri
merov zaplembe mladinskih medijev in 
obnašanja »oblasti«. Razpravljalci si tudi 
niso bili enotni, kaj in kako je sploh po
trebno spremeniti, da bi bilo več svobode 
v obveščanju - edini so si bili le, da je 
svobode premalo. Pokazali so sicer na 
konkretne člene zakona o javnem obveš
čanju, ki jih je potrebno spremeniti, ven
dar je bilo slišati tudi mnenja, da zakon 

sam po sebi ne bi bil slab, če bi ga v 
resnici spoštovah. Zakon tudi ni kriv za 
vrsto formalnih in neformalnih pritiskov 
na uredništva, za razne telefonske in 
osebne pogovore z uredniki, za samocen-
zuro. V zvezi s tem so ponovno sprožih 
vprašanje imenovanja odgovornih ured
nikov, odgovornosti virov obveščanja, 
materialnega stanja in sistema financi
ranja. 

Jože Vogrinc, član izdajateljskega sve
ta Mladine, je na primer podrobno ilustri
ral, kako zakon o javnem obveščanju 
prav zahteva anarhičnost pri njegovem 
uveljavljanju, saj prihaja sam s seboj v 
navzkriž ter omogoča popolno odvisnost 
od dnevnih političnih potreb in frakcij-
skih bojev političnih struktur. Lenart Še
tinc, izvršni sekretar CK ZKS je kot pot 
do več svobode v obveščanju izpostavil 
znanje, odgovornost in samostojnost 
sredstev javnega obveščaja, demokrati
zacijo družbenih odnosov, poenostavitev 

zakonodaje, sistem financiranja, ki bi 
onemogočal odvisnost samo od enega vi
ra ter kulturo dialoga in politično kul
turo. 

Precej očitkov je bilo izrečenih osred
njim glasilom, češ, da so povezana s 
politično in partijsko oblastjo ter 
Radioteleviziji Ljubljana, ki s svojim 
monopolom ovira ustanavljanje alter
nativnih mladinskih radijskih in televi
zijskih postaj. 

Sklep razprave je bil, da je potrebno 
dati pobudo za spremembo zakona o jav
nem obeščanju in zakona o prepovedi 
zlorabe obveščanja, ki bi moral biti jasen, 
da bi se vedelo, kdaj se z objavo neke 
informacije zakon krši in kdaj ne. Prav 
tako je bila dana pobuda za širitev dose
ga Radia Študent iz Ljubljane na celotno 
Slovenijo ter pobuda za alternativno (ali 
avtorsko) televizijo. 

Hibridni sistem ne 
more več vzdržati 
Miaili so za neporeane voiitve 

Mladinska organizacija je 
že na kongresu v Krškem 
sprejela sklep, da sproži širo
ko javno razpravo o nepo
srednih volitvah, uresničeva
ti pa ga je začela šele na festi
valu v Celju z okroglo mizo na 
to temo. Bila je prispevek k 
oblikovanju lastnih mladin
skih stališč, samostojnih, ce
lovitih rešitev, ki jih namera
vajo mladi ponuditi v javno 
razpravo kot alternativno 
gradivo o dograjevanju volil
nega sistema SZDL. 

Razlika med obema predlo
goma je bilo mogoče jasno zaz
nati že med razpravo, čeprav 
so se vanjo zaradi visoke stro
kovnosti vključili le redki mla
dinci. Kot je ugotavljal Vlado 
Gerič, ki je okroglo mizo vodil, 
taktika čakanja in kompromi
sov doslej ni obrodila sadov, 
zato je mladina proti kompro
misom - tudi v volilnem si
stemu. 

Osnovno zahtevo po nepo
srednih, enostavnih in demo
kratičnih volitvah, s pomočjo 
katerih bi imel vsakdo pregled 
nad dogajanji, so dopolnih s 
konkretnimi predlogi: na pri
mer za ukinitev družbenopoh-
tičnega zbora ter razširitev 
zbora združenega dela, če ta 
ostane, na vse ljudi, saj je delo 
generično bistvo človeka in 
ekonomska in eksistencialna 
prikrajšanost zunaj dela ne 
more biti razlog za odtegova-
nje demokracije. 

Spreminjanje vohlnega si
stema samo po sebi po mnenju 
razpravljalcev ne spreminja 
Veliko, posredno pa pomeni bi
stven premik. Ekonomske 
spremembe zahtevajo spre-
iiembo razmerja političnih sil, 
te pa spet spremembe v sami 
strukturi, razdelitvi politične 
fnoči. Spremembe v volilnem 
sistemu bodo pripeljale do 
Spremembe nosilcev družbene 
•ri politične moči in s tem od
prle možnosti za reševanje da
našnje krize v Jugoslaviji. 
Sprememba volilnega sistema 
itiora biti nujni sestavni del 
spreminjanja Ustave, v katero 
fĵ orajo biti vgr^eni tudi me-
•^anizmi nadzora nad organi, ki 
Vladajo v imenu ljudstva: od
stop, razrešnica odpoklic. 

Najobsežnejši vsebinski del 
•"azprave so prispevali Mile Še
tinc, Ciril Ribičič in Matevž 
'krivic. Mile Šetinc je med dru-
§im ugotavljal, da med izho-
" îšči, cilji in rešitvami, ki jih je_ 

pripravila komisija za dograje
vanje volilnega sistema, ni mo
goče najti kompromisa in bo 
morala odločiti javna razprava. 
Ciril Ribičič je pojasnil delo 
zvezne ustavne komisije ter 
vpliv različnega odnosa do ne
posrednih volitev v repubhkah 
in pokrajinah, kar je ob glaso
vanju pripeljalo do kompro
misnega predloga. Matevž Kri
vic je menil, da tisto, kar ponu
ja predosnutek zvezne Ustave 
sploh niso neposredne vohtve, 
saj v njem ni alternativ, ki v 
javnosti že obstajajo. Prav tako 
je o njegovem vprašljiva usoda 
slovenskih predlogov, saj za 
sprejem v zvezni skupščini za
došča dvotretjinska večina -
torej bo mogoče ustavne 
amandmaje samo v celoti spre
jeti ali zavrniti. Ciril Ribičič je 
zato opozoril, da je to mogoče 
razrešiti edino takoj po javni 
razpravi, ko mora Slovenija 
jasno in glasno povedati, k če
mu v nobenem primeru ne na
merava dati soglasja. Takrat, 
mnenje posamezne republike 
ne bo nepomembno, saj bi lah
ko zavrnitev vseh amandma
jev pomenila izbruh politične 
krize. Razpravljalci pa se to
krat niso poenotih ob vpraša
nju, do katere ravni bi naj ve
ljal neposreden način volitev. 

Stari dami tudi šminka ne pomaga 
Uvodna razmišljanja, da 

stare dame tudi šminka ne po
mladi in da smo vsi Jugoslo
vani dobri poznavalci nogo
metnih in štafetnih afer, mal
ce pa tudi turističnega gospo
darstva, so se nadaljevala v 
ugotovitve, da je potrebno 
čimprej poiskati nove oblike 
praznovanja Dneva mladosti. 
Trditev sekretarja Zveznega 
odbora za pripravo praznova
nja Dneva mladosti Milana 
Lazoviča o tem, da je do 25. 
maja 1988 še dovolj časa za 
spremembe in izboljšave, je 
gleda na izkušnje prejšnjih 
let kaj slaba tolažba. 

Kljub uvodnem nagovoru 
Igorja Lavša, ki je vodil razpra
vo, da ne bi ocenjevali letoš
njih napak, ampak razmišljali 
o prihodnosti obeleževanja 
Dneva mladosti, se razpravljal
ci niso pustili ugnati. Ze takoj 

v začetku so zahtevali, da se 
platforma štafete spremeni in 
se vanjo vnese več svežine -
kasneje pa so zahteve postajale 
ostrejše in doslednejše. Mladi
na ne potrebuje »folklornega 
obreda stadionske telovadbe«, 
svoj praznik bi radi praznovali 
drugače. Eden izmed razprav-
Ijalcev, slovenski mladinec, je 
zahteval da njegova organiza
cija pred 25. majem 1988 izpe
lje referendum o tem, ali še že
limo štafeto. Če se večina odlo
či, da štafete ne potrebuje, po
tem ostaja le še bojkot, ki mora 
biti dosleden in celovit. Sicer 
pa so mladi odločno zahtevali, 
da se zaključna prireditev pre
seli iz beograjskega stadiona. 
Način praznovanja - o tem, če 
bo to nova oblika multimedial-
nega projekta v vseh republi
kah in pokrajinah, se morajo 
mladi še odločiti _ mora bi t i . 

vsekakor drugačen. Zajemati 
mora mladinsko ustvarjalnost, 
njihovo prepričanje in znanje, 
na noben način pa ne sme osta
ti stereotipni ostanek prete
klosti. 

Razpravljalci so tudi menili, 
da vodstvo slovenske mladine 
ni vselej in dovolj odločno uve
ljavljalo zahtev svoje baze, saj 
se je prevečkrat uklanjalo od
ločitvam zvezne konference. 

Ocena slovenske mladine, 
da zaključni spektakel na beo
grajskem stadionu ne služi ni

čemur drugemu kot le vizuel-
nemu prehvanju barv in ga 
brez pomoči Jugoslovanske 
ljudske armade sploh ne bi 
zmogli pripraviti, pa je v času 
po letošnjem Dnevu mladosti 
dobila podporo tudi med mla
dimi iz drugih republik in po
krajin. Sicer pa je tudi Milan 
Lazovič na celjski razpravi 
ugotovil, da festivalski način 
obeleževanja meseca mladosti 
ni slab, že zato ne, ker je po 
prvih ocenah pritegnil zanima
nje več kot 300 tisoč sloven
skih mladincev. 

Ni samo vsebinsko-izobraževalno delo, mladi so v času festivala našli dovolj časa tudi za 
kulturno-zabavno življenje. Dvorano Zavoda Golovec je ob koncertu skupine Laibach napol
nilo več kot dva tisoč obiskovalcev, veliko zanimanja pa je bilo tudi za rock-veselico s 
skupinami Miladojka youneed, Videosex in Reflex ter nastope na Tomšičevem trgu. Vladko 
Skale, Epidemic ter Phone-box vandals, predvsem pa seveda gledališčniki Ane Monro, ki jih 
vidimo tudi na sliki, so pritegnili oči in ušesa Celjanov in mladih iz vse Slovenije. 

Kjer osel l e ž i . . . 
v naši družbi so mladinci ti

sti, ki najbolj glasno opozarjajo 
na probleme onesnaženosti 
okolja. Kaže pa, daje tudi med 
mladimi le peščica takšnih, ki 
jim skrb za okolje ne leži le na 
jeziku, ampak se tudi obnašajo 
v skladu s svojimi ekološkimi 
načeli. 

Kaj naj si misli človek o eko
loškem gibanju mladih, če naj
de pred zgradbo, v kateri je 
mladinska zabava, pravo sme
tišče plastičnih kozarcev, ciga
retnih ogorkov, papirčkov in 
drugih odpadkov. Prav to je 
bilo videti v soboto pred Celj
skim Narodnim domom, v ka
terem je bila mladinska veseli
ca. In da bo ironija še večja: 
prireditev je bila organizirana 
v okviru mladinskega fistivala, 
na katerem so mladinci raz
pravljali tudi o onesnaženem 
okolju. 

Morda pa mladi menijo, da 
so usodne za naše okolje le to
ne žveplovega dioksida, ki jih 
tovarne spuščajo v zrak in hek
tolitri kemikalij, ki se pretaka
jo po naših rekah. 

Prav je, da mladi niso brez
brižni do umirajoče narave, da 
zahtevajo večjo pozornost do 
okolja, da se borijo proti jeder-
ski energiji. Toda prav bi bilo, 
če bi kdaj požugali tudi v svoje 
vrste. Ali bo mladinec, ki da
nes »krasi« cvetlična korita s 
plastično nesnago, jutri, ko bo 
kot odrasel človek usodneje 
odločal tudi o naši ekološki 
vsakdanjosti, res bolj ekološko 
zaveden, kot je dandanes? 

»Aha, mladi so razpravljali o 
ekologiji.« je smetišče pred 
Narodnim domom komentiral 
mimoidoči (nemladinec). Sicer 
pa, s^ vemo: kjer osel leži... 

NADA KUME&, 

Letošnjega 2. Mladinskega festivala v Celju se je udeležilo 
več kot 400 mladih iz vse Slovenije, dogajanje treh festival
skih dni pa je spremljalo 42 novinarjev iz vse Jugoslavije. 
Največ jih je bilo iz Slovenije, prišh pa so tudi iz redakcij 
Borbe, Tanjuga, Večernjih novosti in zagrebškega Omla-
dinskega radia. Za Radio Celje in Novi tednik pa so poro-
čah: Milena Brečko-Poklič, Tatjana Cvirn, Ivana Fidler ter 
fotoreporterja Edi Masnec in Edo Einspieler. 



Nalsodobnelša lekarna na 
Celjskem v Slov. Konjicah 
oaprta Je mesec Hnl, slovesnost ob prazniku 

v S lovenskih Konjicah je 
že dober mesec odprta naj
sodobnejša lekarna na celj
skem območju in edina, ki 
zadošča vsem predpisom, 
s lovesno pa jo bodo odprli 
prihodnji petek v okviru 
prireditev ob konjiškem ob
č inskem prazniku. 

Za uredi tev 300 kvadrat 
nih me t rov površin in za na
k u p o p r e m e je bilo pot reb
nih 350 do 400 milijonov di
narjev. Največji delež denar
ja je zagotovila delovna orga
nizacija Konus , pr ispevala 
pa j e tudi obč inska zdrav
s tvena s k u p n o s t in de lno 
Celjske lekarne. To j e edina 
lekarna v občmi . Presel ih so 
jo iz s tare s tavbe, ki so jo 

porušil i ob urejanju okolice 
nove pos lovne s tavbe Ko
nusa. 

V novi s tavbi so poleg pro
dajnega pros tora urejeni po 
predpis ih skladiščni prosto
ri, prilagojeni razhčnim po
t rebam. Ust rezno j e urejen 
tudi priročni laboratorij , pro
stor za destilacijo vode, po-
mivalnice in ostali pomožn i 
prostori . Kot je dejal direk
tor Celjskih lekarn Jože Go-
renc, bi t akšna lekarna za
doščala tudi za po t rebe Ce
lja, le da bi v Celju morah 
uredi t i še centra lni labora
torij. 

V konjiški lekarni je zapo
slenih osem delavcev, njiho
vo delo vodi farmacevtka 

Anka Lepener. Lekarna j e 
odpr ta vsak dan od 7.30 do 
13. u re in od 14. do 20. ure ter 
ob sobotah do 13. ure. Dežur
stvo j e še naprej urejeno v 
lekarni Center v Celju, saj ni 
v Konjicah kadrovskih mož
nosti , pa še veliko predrago 
bi bilo. V Celjskih lekarnah 
so tudi ocenili, da je pot reb 
po nujnih zdravilih t ako ma
lo, da povsem zadošča ena 
dežurna lekarna za vse ob
močje. 

Lekarn iška služba j e sedaj 
v Slovenskih Konjicah vzor
no urejena, še večjo dos top
nost do zdravil pa bo s pred
v ideno izgradnjo lekarne v 
Zrečah. 

MILENA B. P O K L I C 

Preboldski sprehod v ognju 
Preds tavn ik i t rgovskih de lovnih organizacij, gasi lskih društev, obč insk ih gasilskih zvez 

in d rug i iz Srbije in Hrvaške so se minul i pe tek udeležili d rugega posvetovanja o uporabno
sti in učinkovi tos t i zašči tnih oblačil iz p rograma Nep lam in Preflam, ki j e bilo v Prebo ldu . 
Tamkajšnja teks t i lna tovarna n a m r e č izdeluje oblačila, ki so idealna za posredovanje pri 
požarih. Prikazal i so tudi , k a k o po teka posredovanje v t eh oblačihh ob posamezn ih požarih. 
S p o d o b n i m i posvet i in prikazi b o d o nadaljevali t ud i v pr ihodnje . 

D A R K O N A R A G L A V 

Franc Cvetko Miro Podbregar Marija Canjuga 

Mariborčani obiskali Prebold 
, Narodni heroj S lavko 
Šlander se je rodil v Kaplji 
vasi pri Preboldu, po njem 
pa se imenuje tudi ena iz
med mariborskih krajevnih 
skupnosti . 

Stiki med mar iborsko kra
j evno skupnost jo Slavko 
Slander in krajevno skup
nostjo Prebo ld so se pr ičeh 
pred osmimi leti. Letos so bi
li v gosteh v P rebo ldu Mari
borčani , Prebolčani pa so 
j i m pripravil i tud i lep spre
j e m v lovski koči pod Gola-
vo. Kakšen j e p o m e n vsako
letnih srečanj, smo povpra
šali nekaj udeležencev. 

Franc Cvetko, p redsedn ik 
KO Z Z B NOV v K S Slavko 

Šlander Maribor: »Že to, da 
smo našo krajevno skupnos t 
poimenoval i o p rebo ldskem 
rojaku, Slavku Šlandru , po
ve vse. Veseli smo, da se vsa
ko leto srečamo, enkra t v 
Prebo ldu , drugič v Maribo
ru. Mislim, da bo t reba dose
danje st ike še poglobit i in j ih 
razširiti še na kaj drugega 
kot le na srečanje enkra t v 
letu. Možnosti so v kul tur i , 
športu, tur izmu . ..« 

" Mirko Podbregar, pred
sednik KO Z Z B NOV Pre
bold: »V dosedanj ih sreča
njih smo se dobro spoznali . 
L a h k o bi rekli, da poznamo 
razvojne načr te obeh krajev

nih skupnos t ih , p robleme ii 
težave in nenazadnje tudi za 
nimivost i obeh krajev 
U p a m , da so bih mariborsk 
gostje letos zadovoljni z obi-
skom, sodelovanje pa bi lah-
ko še pogobih« 

Marija Canjuga, članica 
KO ZZB v K S Slavko Šlan
der Maribor: »Tovrstna sre-
čanja so zelo p o m e m b n a , še 
zlasti sedaj, ko smo zaradi te
žav v naši družbi začeli po
zabljati na pr idobi tve revolu
cije NOB. V P rebo ldu sem 
prvič in p resenečena sem 
nad gostoljubnostjo gostite
ljev.« 

D A R K O NARAGLAV 

Številna gasilska tekmovanja 
v Ribnici na Dolenjskem 

je bilo republiško prven
stvo za gasi lske enote pi
onirjev, pionirk in vetera
nov, kjer so nastopil i tudi 
mnogi predstavniki s celj
skega območja. 

Predkongre sn ih t ekmo
vanj se j e udeležilo kar 1173 
t ekmova ln ih enot, kar pome
ni, d a j e t ekmovalo 11.730 pi

onirk in pionirjev, ka ter ih 
cilj ni samo tekmovanje , am
pak s t rokovno usposabljanje 
in pr idobivanje fizično kon-
dicijskih sposobnos t i in 
spoznavanje gasi lske opre
m e ter orodja. V p red t ekmo-
vanjih j e v vsej Sloveniji na
stopilo največ najmlajših 
eno t iz Ptuja 79, sledijo pa 
Šmarje pri Je l šah 64 in Žalec 
45 enot . 

Sledila so obč inska t ekmo
vanja, kjer pa je bilo največ 
enot na savinjskem območju 
33, sledijo pa Celjani s tr ide
setimi enotami , kar pomeni , 
da j e sk rb za najmlajši rod 
gasilcev na našem območju 
dobra. Med pionirji A je četr
to mes to osvojila ek ipa Dob-
je, med p ioni rkami A Prožin-
ska vas šesto mes to , med pi
onirji B Dobrna četr to in 
m e d p ioni rkami B Šoštanj 
d rugo mesto . Med veterani 
so bili p reds tavnik i Šaleka iz 
velenjske obč ine drugi , m e d 
ve te rankami pa so slavile 
preds tavnice Lokrovec - Do
brova pri Celju. 

Mladinci in mladinke , čla
ni in članice, teri torialna in 
industr i jska gasilska dru
štva, pokl icne enote , gasil
ske ekipe J L A in civilne zaš
čite pa bodo imeli republ i 
ško prvens tvo 10. in 11. okto
bra v Kopru, kjer bo nastopi
lo 240 enot ali 2400 gasilcev, 
ka te r im se bodo pridružili 
kot gostje še gasilci štirih 
enot iz Avstrije in dveh z 
Madžarske. Tudi v Kopru bo 
celjsko območje močno za

s topano. Med mladinkarr,. 
bos ta nastopi l i enot i Šent 
jurja in Gorice ob Dreti , mla
dinci Škofja vas, člani do 30 
let Slov. Konjice, Teharje, 
Zreče, Jagnjenica, Škofja 
vas. Gorica ob Dreti in Bra-
slovče, člani nad 30 let Škof
ja vas, Teharje, Slov. Konji
ce, Šmarje in dve ekipi iz T 
Velenja, ženske do 25 let Lo
krovec - Dobrova in Šalek, 
ženske nad 25 let Škofja vas, 
Kozje in Bevče, industrijske 
enote A Železarna Štore in 
T U Š Šoštanj . B Papirnica 
Radeče in R E K T. Velenje, 
ženske A Železarna Štore, 
TT Prebo ld in T U Š Šoštanj, 
B Železara Štore, poklicne 
enote Zavod za požarno var
nost Celje in Cinkarna, civil
na zaščita ženske EMO in 
TVO Škofja vas ter moški 
združeni odred Šoštanj . 

T O N E VRABL 

Mladinski 
zobozdravnik v 
Celju 

Včeraj sta se v Celju sestala 
predsedstvo otroških in pre
ventivnih zobozdravnikov 
Jugoslavije ter organizacijski 
odbor za pripravo jugoslo
vanskega stomatološkega 
kongresa 1988. V Celju so se 
med drugim sestali zaradi do
sežkov mladinskega zoboz
dravstva na področju preventi
ve v Celju, sicer pa je iz Celja 
tudi generalna sekretarka sek
cije - dr. Danica Homan. 

OBRAZI 

Janko Romih 
č e vprašaš , k d o je prvi 

mož v o b č i n s k i upravni stav
bi v Šmarju, bo vsakdo iz
strelil, kot iz topa: J a n k o ! 

Najbrž bo to kar držalo in 
niti sam šmarsk i župan gle
de tega n ima p r ipomb . Jan 
ko je res tisti človek, ki poz
na anatomijo hiše, v kater i j e 
zaposlen, do potankost i . 

Že osem let j e njegovo me
sto ob v h o d u v obč insko 
s tavbo. J e telefonist, usmer
jevalec »prometa«, svetova
lec, - prvi človek torej , s ka
ter im se občan sreča, p r edno 
ga J a n k o napot i do te ali one 
službe, tega in onega refe
renta, do tega in onega pred
sednika ali do samega šmar-
skega župana. In da bi m u 
slučajno pri delu hišnega te
lefonista ne ostalo kaj pro
stega časa, J a n k o še razmno
žuje gore materialov, jih spe-
nja, fotokopira, skrb i za. na

bavo pisarniškega in potroš-
nega materiala, skrbi , da v 
kuhinj i n e zmanjka »suro
vin« za malice . . . »Največ je 
dela, kada r je t reba razmno
žiti in uredi t i mater ia le za za
sedanje obč inske skupšč ine . 
Takra t je t reba ostati še po
poldne,« pravi J a n k o Romih 
in še, najbrž čisto upraviče
no doda , d a j e plača za vse to, 
kar dela, premajhna. S t em 
se na občini sicer mars ikdo 
strinja, a m p a k od tega J a n k o 
nič n ima. 

Nihče ne more uiti njego
v e m u b u d n e m u očesu. Ve za 

vsak vs top in vsak izstop iz 
hiše. Takoj ve povedat i : ta in 
ta je šel tja in tja in se vrne 
takra t in t a k r a t . . . referent 
ta in ta se je p ravkar vrnil, 
najdete ga v s o b i . . . vse ima 
v glavi kot računalnik . Tudi 
večino telefonskih številk. 

J a n k o je tudi gasilec^ dol
goletni član druš tva v Šmar
ju . P red k ra tk im je delal še 
kot biljeter v k ino k lubu v 
Šmarju, bil is točasno še de
žurni gasilec in pomočn ik 
hišnika v D o m u kul ture . 
Rad gleda filme, rad bere. 
J a n k o je tudi tisti, ki sestav
lja kr ižanke za obč insko gla
silo. Jezi se zaradi leksiko
nov, ker novih ni nikjer do
biti. Sicer pa se J a n k o ma
lokdaj jezi. Da je dobra volja 
najbolja, pravi. Najbrž ga 
imajo tud i zato »na občini« 
vsi radi. 

M A R J E L A A G R E Ž 

S O Z D M E R X C E L J E 
D O H O T E L I G O S T I N S T V O C E L J E 
T O Z D Gost ins tva inturizma Cel je 
objava prosta dela in naloge 

1. v o d e n j e kuhinje v Hotelu Merx 

Pogoji: 
- V. stopnja strokovne izobrazbe gostinske smeri 
- 4 leta delovnih izkušenj na ustreznih delih in na
logah 

Z v o d e n j e i zmene v kuhinji Hotela 
Merx 

Pogoji: 
- IV. stopnja strokovne izobrazbe gostinske smeri 
- 3 leta delovnih izkušenj na ustreznih delih in na
l o g a h 

3. P o m o č pri v o d e n j u recepci je v 
hotelu Merx 

Pogoji: 
- V. stopnja strokovne izobrazbe gostinsko-turistič-
ne smeri 
- 2 leti delovnih izkušenj na ustreznih delih in na
logah 
- aktivno znanje tujega jezika 

4. Pr iprava zah tevn ih jedi v 
restavraci j i Hudinja 

Pogoji: 
- IV. stopnja strokovne izobrazbe gostinske smeri 
- 2 leti delovnih izkušenj 
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandi
dati pošjejo v 8 dneh na naslov: SOZD MERX CELJE 
DO HOTELI GOSTINSTVO CEUE DSSS, Cankarjeva 
1 

Kandidati bodo izidu obveščeni po opravljeni izbiri. 

Mesec požarne varosti 
Oktober je vsako leto mesec požarne varnosti. Prireditve v 

mesecu požarne varnosti bodo po vsej Sloveniji približno 
enake, mi pa predstavljamo program, ki so ga pripravili ^ 
celjski občini. 

V ospredju bodo intenzivni preventivni pregledi in programi 
za izobraževanje krajanov, delavcev in mladine s področja 
požarne varnosti, kar bodo speljali preko gasilskih društev in 
organizacij združenega dela. Z občinsko konferenco sociali' 
stične zveze in sindikatom bi pripravili tri problemske konfe
rence o najbolj požarno ogroženih področjih v krajevnih skup
nostih in delovnih organizacijah. Začeli so z akcijo za ustanovi; 
tev društev mladi gasilec po šolah, kjer so za to možnosti 
(F. Roš, Hudinja, Frankolovo in Dobrna). Izvedli bodo tudi tn 
sektorske vaje ter še občinsko, ki bo v kraju, kjer bo proslava 
dneva gasilca (Lokrovec ali Strmec). Med mladimi po gasilskih 
društvih bodo izpeljali kviz o požarni varnosti, koncem leta p3 
se naj bi najboljše ekipe udeležile občinskega tekmovanja. 

Ob vsem tem bodo posamezna društva imela še svoje akciji; 
domovi in zavod za požarno varnost bodo vsem na ogled, gasile' 
pa bodo pojasnjevali prednosti posamezne opreme. 

T. VRABI> 



KOMENTIRAMO 

Beli Igor priliala 
»Jutri v soboto ob treh pride pred vaš blok BELI 

IGOR krompir po 15 starih jurjev kila za ozimnico,« 
nas je pred nekaj dnevi razveselil listek na vhodnih 
vratih. Nismo bili veseli niti kilave slovenščine, niti 
tega da bo verjetno krompir dobil noge in prišel na 
naše dvorišče kar sam; neizmernemu veselju vseh dve
stotih stanovalcev je botrovala Igorjeva cena, kije bila 
kar za 30 dinarjev nižja od tiste v bližnji samopostrež-
nici. 

Trgovci, ki na Celjskem preskrbujejo prebivalstvo z 
ozimnico, so letos tudi papriko prodajali dražje od 
zasebnikov in preprodajalcev z regijskih tržnic. Ozim-
nična paprika je stala v trgovinah namreč 440 dinarjev, 
na celjski tržnici pa 400 ali celo manj. Že res, da so cene 
trgovcev morda upravičene, saj morajo s cenami 
pokriti veliko stroškov, po drugi strani pa zagotavljajo 
preskrbo skozi vse leto. Vendar so minili časi, da bi 
zaradi omenjenega zahtevali od ljudi, da kupujejo 
dražje, ko vemo, da marsikatera družina še komajda 
poveže en konec meseca z di agim. 

Zato bi bilo prav, kot je to že storil tudi svet za 
življenjske in delovne pogoje pri celjskih sindikatih, 
da spodbudimo »samooskrbo« preko sindikatov zdru
ženega dela; v marsikaterem kolektivu se bodo lahko 
delavci po takšni klasični, neposredni poti oskrbeli z 
ozimnico ceneje. 

Konec koncev bo to tudi šola regijskim trgovcem, ki 
bi glede na količino ozimnice, ki jo prodajajo, morda 
vendarle lahko bili konkurenčnim zasebnikom vsaj v 
prihodnjih letih. 

BRANE PIANO 

Čistoča v kuhinjah 
v laški občini so lahko kar zadovoljni s č istočo v obratih 

družbene prehrane ter v kuhinjah vrtcev in šol. 
Sani ta rna inšekcija te občine je iz anahz, ki j ih j e oprav

ljala od januar ja lanskega leta do letošnjega junija ugotovila, 
da j e manj ko t četr t ina vzorcev nesnažnih . O higijenski 
oporečnos t i l ahko govorimo le takrat , ko j e t akšn ih vzorcev 
več kot polovica. Tudi , ko so merili biološko in energe tsko 
v rednos t obrokov so ugotovili , da ustrezajo predpisom. Za 
obra te d ružbene p reh rane pa menijo, da v obrokih prevla
duje energe tska nad biološko vrednost jo, ker obroki vsebu
jejo preveč maščob in beljakovin. 

V šolah in vrtcih niso imeli zas t rupi tev s h rano od leta 
1976, v obra t ih d ružbene p reh rane pa sta bih zastrupitvi leta 
1982 v TIM Laško in Papi rn ic i Radeče . 

Sk ladno s p redp i som imajo vsi obrat i urejeno s i s temsko 
kontro lo , ki jo odpravlja zavod za socialno medic ino in 
higijeno iz Celja. y y g 

Cesta na Skomarje urejena 
Cesta iz Zreč na Skomarje, ki jo je lani razdejalo neurje, 

je spet urejena vsaj tako ali še bolje kot pred neurjem. Z 
roko v roki so s e j e lotili vodarji, cestarji in e lektrogospodar
stvo ter u red ih nabrežje Dravinje, utrdil i in asfaltirali 
cest išče ter ponovno položiU pre t rgane kab le za malo hidro
e lekt rarno, ki j e na t em delu Dravinje. Tako so ured ih en 
k i lometer ceste , krajani Skomarja pa že zbirajo denar , da bi 
asfalt še podaljšah. M B P 

Bolni z multiplo sklerozo v Celju 
v soboto se bo v Celju zbralo preko 70 bolnikov z multi

plo sklerozo iz celjskega območja. Ustanovit i nameravajo 
podružn ico celjskega območja Druš tva bolnikov z mul t ip lo 
sklerozo Slovenije. Za p redsednico j e predlagana Ida 
Brečko iz Celja. Na srečanju pričakujejo tud i p redsedn ika 
s lovenskega druš tva Alojza Ješe ln ika ter zdravnike, stro
kovnjake za p o m o č bo ln ikom s to težko boleznijo, ki j im 
b o d o predstavi l i najnovejša spoznanja v svetu na t em po
dročju. M B P 

dr. Rudi Lešnik 
Smrt vsakega človeka 

je za koga boleča, kadar 
pa ugasne ustvarjalni um 
človeka, kakršen je bil 
Rudi Lešnik, je to izguba 
za ves narod. Podvojena 
je ta izguba tudi zato, ker 
nam ljudi njegovega ob
sežnega znanja in razisko
valne sle hudo primanj
kuje, in ker seje zgrudil v 
letih, ko bi zbrano znanje, 
izkušnje in modrost dose
gali vrhunske dosežke. 

kajti od obsoteljskega 
fantiča na bregu reke, ki 
veže dva bratska naroda, 
je pogumno zakorakal v 
svet, ki se mu je širil v vse 
večjih krogih, kot za kam
nom valovi na vodni gla-

• dini. A ne le v dalj in dlje, 
tudi vse višje, k zasluže
nim častem in vse globje 
v razsežnosti uma. 

Na Celjskem, kamor ga, 
orača, veže veliko zaseja
nih brazd, mu bo v mno-
gočem spomin trajen. Po 
končanem študiju je uči
teljski službi dodal šejav-' 

no, družbeno delo, a v ta
kratnem Celjskem tedni
ku in Večeru je začel ob
javljati sporočila o dogod
kih najprej iz kraja služ
bovanja, potem vse širše, 
kot se je širilo njegovo 
spoznavanje. In kot je 
preraščalo njegovo spoz
navanje v razmišljanje, 
tako so novice zamenjali 
članki, komentarji, raz
prave in eseji. Tako je ra-
stel kot časnikar, saj je bil 

svoje dni glavni urednik 
našega lista in kasneje 
stanovskega Pedagoške
ga delavca. 

V Celju je bil profesor 
na gimnaziji in strokovni 
sodelavec pri Zavodu za 
zaposlovanje. Svoji domi-
cilni šmarski občini se je 
prav tako ves posvečal. V 
nastanku in rasti Atom
skih toplic je bilo veliko 
njegovega, predvsem pa 
se ima za prodor v javnost 
to zdravilišče zahvaliti 

' njemu. Bil je politično 
izoblikovana osebnost. 
Politiki, kjer žeje deloval, 
je dajal širino svoje oseb
nosti, začenši pri vaškem 
odboru SZDL, v osnovni 

, organizaciji Z K, kot ob
činski predsednik fronte 
SZDL v Šmarju ah kot 
član takratnih okrajnih in 
republiških teles. 

Česar se je oprijel, vse 
je bilo premočrtno, na 
strokovni ravni, zato do
stikrat tudi nerazumlje
no. Svoje pedagoško delo 
je povezoval s sodobnimi 
zahtevami človeka in ta
ko ostal eden od evrop
sko znanih strokovnja
kov in teoretikov za peda
gogiko prostega časa. Op-

V SPOMIN 
timistično je verjel v bliži
no blagostanja, skrajševa
nje delovnega časa in ra
stočih gmotnih možnosti, 
družbenih in posamičnih. 
Svoje politično delo je 
simbolično povezal s pe
dagoškim v obdobju, ko 
je bil namestnik ravnate
lja Politične šole CK ZKJ 
v Kumrovcu. Kot peda
gog, učitelj, kar je svojem 
bistvu bil tudi pri časni
karstvu, v politiki in pri 
raziskovalnem delu, je se
gel najdlje. Bil je med 
ustanovitelji mariborske 
pedagoške fakultete in 
njen prvi dekan. 

Tretjega oktobra bi do
polnil 56 let, a je za njim 
ostala ^široka in globoka 
sled. Že tistega, kar je pi
sal za široko in strokovno 
javnost, bi bilo za debele 
knjige. Živel je z velikimi 
zamahi, ta sin iz Obsote-
Ija. kot bi bil slutil, da mu 
je čas skopo odmerjen. 
Ker je storil mnogo več, 
kar mu je veleval stan, 
bosta naš spomin nanj in 
zahvala trajna. 

J. KRAŠOVEC 

Peter Pungartnik Anica Završnik Franc Tevžič Mira Korber Jože Plavčak 

PolzelskI krvodajalci 
Konec minulega t edna j e krajevna 

organizacije RK na Polzeh letos že 
drugič pripravila krvodajalsko akcijo 
2a Zavod za transfuzijo krvi iz Ljublja-
'le. Tudi te se je, kot j e na Polzeli že 
tradicija, udeležilo veliko število krvo
dajalcev, tokra t čez dvesto. 

Peter Pungartnik: »Kot p redsedn ik 
"krajevne organizacije RK tu na Polzeli 

tudi sam. kol ikor mi pač dopušča ta 
zdravje in leta. udeležujem krvodajal-
l̂̂ ih akcij . Tokra t sem dal kri sede-

mintr ideset ič . Z veseljem opažam, da 
j e med nami iz leta v leto več mladih.« 

Anica Završnik: »Zaposlena sem v 
Blagovnici Savinjskega magazina na 
Polzeli in danes sem kri darovala štiri-
najstič. Kri darujem, ker je to kor is tno 
za bolnike, pa_tudi sama se po tem do
bro počut im. Če bom zdrava, bom kri 
še dajala.« 

Franc Tevžič: »Sem iz Tovarne no
gavic Polzela, kjer imajo za to akcijo 
veliko razumevanja. Zato tudi pr ide na 

vsako akcijo po sto in več krvodajal
cev in tega kolektiva. Doslej sem dal 
kri dese tkra t in tako bom tud i nada
ljeval.« 

Mira Korber: »Kri darujem enkra t 
do dvakra t na leto. Doslej j e bilo to 
petnajs tkrat in občutek , da je to k o m u 
pomagalo do zdravja ali m u rešilo celo 
življenje, j e prav prijeten, zato bom 
tudi v bodoče m e d krvodajalci.« 

Jože Plevčak: »Delam kot dent is t v 
polzelskem zdravs tvenem d o m u in 
kar nekaj časa sem že krvodajalec. 
Sploh nas j e med krvodajalci veliko 
zdravstvenih delavcev, čeprav mnogi 
menijo drugače.« 

T. TAVČAR 

PRIREDITVE 
Slovensko ljudsko gledališče Celje: Četrtek, 1. okt. ob 

19.30 uri: ZGRABITE SGANARELA. Za abonma četrtek 
in izven. 

Petek, 2. okt. ob 18. uri: J. B. Mohere: ZGRABITE SGA
NARELA. Za abonma Laško in izven. 

Sobota, 3. okt. ob 17. uri: J. B. Moliere: ZGRABITE 
SGANARELA. Abonma sobotni popoldanski in izven. 

Kulturni dom Zarja Trnovlje: V trnoveljskem kultur
nem domu Zarja bo v soboto, 3. oktobra ob 16. uri pred
stava Nikolaja Erdmana Samomorilec. Predstavo bodo 
uprizorih člani kulturno umetniškega društva Zarja, pri-
pravih pa so jo v okviru srečanja gledaliških skupin celj
ske regije in režiserskem seminarju, ki bo od petka do 
nedelje na Dobrni in v Trnovljah. 

Dvorana Narodnega doma Celje: V vehki dvorani 
Narodnega doma bo danes, 1. oktobra ob 16. uri proslava 
ob 20-letnici delovanja Društva za pomoč duševno priza
detim osebam in mladostnikom. V kulturnem programu 
bosta nastopila mlajši mladinski pevski zbor Ivanke Ura-
njek in gojenci za delovno usposabljanje Miha Pinter iz 
Dobrne, na proslavi pa bodo podelili tudi društvena priz
nanja. 

Hotel Dobrna: V razstavnem prostoru Zdravihšča si 
lahko še do nedelje, 4. oktobra ogledate razstavo shkar-
skih del, ki so jih avtorji ustvarih na letošnjem Ex Tem-
pore Dobrna 87. Na ogled so dela trinajstih avtorjev. 

Dom kulture Titovo Velenje: Člani Fotokluba Zrno iz 
Titovega Velenja pripravljajo v prihodnjih dneh tradici
onalno razstavo fotografskih izdelkov fotografov amater
jev treh dežel: Furlanije-Julijske krajine. Koroške in Slo
venije. Razstavo bodo za ogled odprli v nedeljo, 4. oktobra 
ob 11. uri v Domu kulture. Tematsko so razstavo obliko-
vah na dva dela in sicer na del, ki govori o ekoloških 
problemih in drugi del po prosti presoji avtorjev, na ogled 
pa bo okrog 130 fotografij v črno beli in barvni tehniki. 

Knjižnica Edvarda Kardelja Celje: V knjižnici Edvarda 
Kardelja na Muzejskem trgu je odprta razstava o življenju 
in delu pisatelja in dramatika Antona Novačana, ki so jo 
pripravili ob 100. obletnici pisateljevega rojstva. Razstava 
bo odprta do 21. oktobra. 

Likovni salon Celje: V celjskem Likovnem salonu je 
odprta razstava slikarskih in grafičnih del Otona Polaka. 
Razstava je izbor del iz avtorjeve retrospektivne predstavi
tve v Mariboru, v Celju pa bo na ogled do 6. oktobra. 

Pokrajnski muzej Celje: V stari grofiji Pokrajnskega 
muzeja v Celju je odprta razstava z naslovom Muzejske 
pridobitve zadnjih let. Razstava bo odprta do 31. oktobra. 



Očarljivi IVlollere 
Uspešen začetek nove sezone v celjskem SLG 

P r v a le tošnja p r e m i e r a 
ce l j skega g l eda l i š ča j e p r i 
nes la zan imiv t r i p t i h veli
kega f rancoskega komed io -
grafa Mol iera . Troje iger, ki 
ses tav l ja jo spored (Zdrav
n ik po si l i , Sgana re l a l i Na
miš l jen i rogonosec . Gospod 
p l e m e n i t i P rase tn ik ) , pove
zuje ta d v e s t v a r i : b u r k a š k a 
l a h k o t n o s t in i s t o imensk i 
l ik v vseh t r e h ig rah : Sga
n a r e l . Kl jub i s t e m u i m e n u 
p a se S g a n a r e l i m e d seboj v 
m a r s i č e m razl ikuje jo in je 
t a k o zamise l , d a ig ra v sake 
ga S g a n a r e l a d r u g ig ra lec , 
u m e s t n a in pos rečena . P r a v 
j e to t u d i z a r a d i e n a k o m e r 
nejše o b r e m e n i t v e ig ra l cev . 

Tript ih raste od sproščeno 
razigranega prvega Sganare
la (Zdravnik po sili) p r eko 
drugega, rahlo zaskrbl jenega 
za lastno rogatost (Sganarel 
ali Namišl jeni rogonosec) , 
do tretjega, igralca, režiserja, 
vodje igralske skupine , Jci 
ustvarja spletke, igre, pred
stave po naročilu, a že zave
dajoč se lastnega podložni-
škega položaja do naročnika 
in tud i relat ivnosti komične 
ga: ali ne k u k a izpod komič
ne m a s k e zametek t ragične
ga? N e d v o m n o je Sganare l 
dobra ilustracija samega Mo
liera kot potujočega igralca 
na dežeU (1. faza 1. in 2. igra) 
in dvorskega gledal iščnika 
pri Ludv iku XIV. (2. faza - 3 
igra). 

Režiser Vinko Moderndor -
fer je pripraval svežo, duho
vito, domise lno in očarujočo 
preds tavo, ki jo je s spre
m e m b a m i r i tma spre tno za
nihal od zgolj zabavnost i do 
nenadn ih globljih obču tkov 
o človekovi (igralčevi) usodi . 
Scena Tomaža Marolta j e 
najprej razvidno nakazala 
skromnejšo podeželsko odr
sko postavitev, v d rugem de
lu pa uspešno vzpostavila 
imeni tnos t dvorskega okolja 
»sončnega« kralja. 

P o m e m b e n delež pr ipada 
tud i kostumografi j i in ma
skam Marije Vidau, primer
no glasbo pa j e prispeval Ja
ni Golob. Ne nazadnje velja 
omenit i , da smo poslušali 
Molierove igre v sočnem pre
vodu Jos ipa Vidmarja. 

Prvega Sganarela j e pred
stavil Bojan U m e k z veliko 
gibalno energijo. Podal j e 
nabr i tega preprosteža, ki se 
hi t ro znajde v raznih položa
jih. Drugega Sganarela j e do
bro izpeljal Miro Podjed. Bil 
j e rahlo ne roden in boječ 
meščan , ki ga sicer muč i ne
lagodna l jubosumnost , a se 
prikoplje do prepričanja, da 
čast le ni v redna večjih žrtev, 
zlasti pa ne lastne kože. Tret
jega Sganarela j e podal Iztok 
Valič. Sprva j e bil p reudarn i 
in samozavestni vodja igral
ske skupine , na to živahni 
ustvarjalec - režiser, ki mi
mogrede izvede še nekaj 
vlog. od teh eno (zdravniško) 
v t e m p u allegro con fuoco, 
slednjič pa - db koncu - oza
veščeni človek ob spozna
nju, da tudi komično zaboh 
(vsaj komično »žrtev«). Veči
na igralcev j e igrala v vseh 
t reh ali vsaj dveh igrah. Ja
nez Bermež je bil najprej 
smešni oče v Zdravn iku po 
sili, zatem pa je v vlogi pl. 
P rase tn ika razsežno in po
novno uveljavil svoje komič
ne sposobnos t i in tako pono
vil svoj lanski u speh z Mal-
voliom v Kar hočete . Milada 
Kalezič je bila sprva prepro
sta energična žena v Zdrav
n iku nato pa spakljiva meš
čanska hči v Sganarelu . Ljer-
ka Belakova je predstavi la 
najprej veseljaško dojiljo v 
Zdravn iku po sili in zatem 
fmejšo gospo Sganare lovo v 
Sganarelu . J agoda Vajt j e bi
la učinkovi ta »nema« Lucin-
da v Zdravniku po sili in na
to zapeljiva in m u h a s t a vele
mes tna gospodična v Gospo

du pl. P rase tn iku . Anica Ku-
mrova j e bila ž ivahna Seliji-
na s lužabnica v Sgapare lu in 
navihana igralka Ner ina v 
Gospodu pl. P rase tn iku . V 
drugih rahlo t ipiziranih vlo
gah so nas topih še: B . Bara-
novič kot dvojni oče, D. Ka-
stelic kot l jubimec in igralec, 
Z. Agrež kot preciozni ljubi
mec in igralec, B. Alujevič 
kot s impat ični sluga in igra
lec in M. Boben kot rahlo 
okorni sluga in l jubimec 
Erast . Povezovalca prizorov 
oziroma mojstra ceremoni
ala pa j e v v i sokem slogu za
nesljivo izpeljal S tane Po
tisk. 

Kot krajšo sk lepno ugoto
vitev bi lahko oblikovali mi
sel, da smo bili že na začetku 
sezone priče razveselj ivemu 
gledal i škemu dogodku . 

A N D R I J A N LAH 

Celjsko premiero sije z velikim zanimanjem ogledal tudi akademik dr. Josip Vidmar, ki 
je prevedel Molierove tekste Nad predstavo je bil navdušen. »To je vitalen ansambel, 
igra pa je bila dinamična, živa in živahna«, je dejal po predstavi. »In če me v predstavi 
nič ne zmoti, to zame pomeni, da je predstava izvrstna. Uspešnost celotne trilogije je bila 
seveda odvisna od umetniške moči in gledališke interpretacije odbranih Molierovih 
del.« Na fotograHji: Trije Sganareli, Iztok Valič, Bojan Umek in Miro Podjed ter Anica 
Kumer v pogovoru z dr. Josipom Vidmarjem. 

Glina, les in mehkoba harv 
Ob razstavah Allce Javšnik In Villbalda Krajnca 

Slikarka Alica Javšnik in 
kipar Vilibald Krajnc, člana 
druš tva likovnih amaterjev iz 
Celja ponovno razstavl jata 
skupaj . Najprej sta s svojimi 
deli sodelovala na praznova
nju celjske krajevne skupno
sti Pod gradom, potem pa sta 
se preselila v Rogaško Slati
no, kjer so v tamkajšnjem raz
s tavnem salonu Zdravil išča 
odprli razstavo, ki bo na 
ogled do 16. oktobra. 

Oba se s slikarstvom oziro
ma kiparstvom ukvarjata pri
bližno deset let, v tem času pa 
sta se predstavila na številnih 
razstavah, kjer so njuna dela 
lepo sprejeli in dobro ocenili. 

»Ko sem kot otrok brezskrb
no tekala po travnikih, sem 
gledala naravo z drugačnimi 
očmi in likovni pouk mi je bil 
najljubši predmet. Že takrat 
sem čutila nekaj, kar je moralo 
iz mene, vendar tega nisem 
znala prav pokazati. V poznej
ših letih sem ob prebiranju li
terature domačih in tujih sli
karjev ugotovila, da lahko tudi 
jaz ustvarim nekaj, kar bo lju
dem ugajalo. Danes si življenja 
brez slikanja ne morem pred
stavljati. Najraje slikam pod
vodni svet, saj vse življenje 
izhaja iz morja,« pripoveduje 
Alica Javšnik o svojem delu. 
svojih slikah na platnu, nekam 

zasanjanih, polnih mehkih 
barvnih prelivov. 

»Če ne bi imel prijateljice 
Alice, me najbrž javnost sploh 
ne bi poznala, saj bi samo 
ustvarjal, moja dela pa bi osta
la doma. Skupaj se udeležuje
va tudi humanitarnih akcij. 
Ustvarjam v glini. Iz zemlje se 
da veliko narediti, idej je veli
ko, časa pa malo. Tudi jaz si 
življenja brez kiparstva ne mo
rem zamišljati. To je moja vsa
kodnevna potreba in urice, ki 

jih preživim ob obdelovanju 
gline, so mi najlepše, obenem 
me pomirjajo. To, kar ustva
rim, zelo rad pokažem ljudem, 
ki ljubijo umetnost, zato se 
vsake razstave posebej vese
lim,« je pred otvoritvijo razsta
ve v Rogaški Slatini povedal 
Vilibald Krajnc. ki je do danes 
izoblikoval veliko plastik, reli
efov in figuric iz gline, ki jim 
cesto dodaja tudi les. 

MARJELA AGREŽ 

Večer z 
Matjažem 
Kmeclom 

K l u b k u l t u r n i h delav
cev I v a n C a n k a r v Celju 
je p o n o v n o pr iče l svoje 
pr i l jub l jene večere . 
O tvo r i t ev sezone je b i la 
n a m e n j e n a knj igi dr. 
Mat jaža K m e c l a »Slo
venska p o s t n a p remi 
š l jevanja«. 

Tokra t je pogovor vodil 
Drago Medved, zasnoval 
pa ga je na vseb inskem 
izročilu knjige, ki vsebuje 
štirinajst posameznih 
esejev, za ka tere j e zapisal 
Ciril Zlobec, da so »ne sa
mo izjemno lucidna anali
za položaja in stanja slo
venskega naroda in druž
be, t emveč tudi sugestiv-
na spodbuda , da tudi bra
lec sam, p redvsem na os
novi las tne izkušnje, raz
mišlja o s lovenstvu in da 
ga ugleda v njegovi naj
bolj objektivni podobi.« 

P o s k u s večera, da bi 
ustvaril v k lubu prijetno 
kramljanje o živih in ak
tualnih premišljevanjih je 
sicer uspel , kajti nemogo
če si je zamisliti ob gostu, 
kakršen j e dr. Matjaž 
Kmecl kot univerzi tetni 
profesor, esejist, l i terarni 
teoret ik in ustvarjalec ter 
sicer javni in ku l tu rn i de
lavec in član predseds tva 
CK ZKS, da bi bilo nav
zočim dolgčas. Žal pa so 
nekater i v njem videli le 
preveč »uporabno oseb
nost s s lovenskega poli
t ičnega vrha« in so ga 
oblegali z vprašanji , ki so
dijo v arzenal dnevne po
litike. Tako je ostalo žal 
manj časa za int imnejše 
približevanje vsebini 
knjige in avtorju same
mu. A nič zato. Nikomur , 
ki je bil tisti večer v klu
bu, ni bilo žal, kl jub sla
b e m u vremenu . Slišali 
smo marsikaj novega, 
resnega in zaskrbljujoče
ga, pa tud i h u m o r n e g a in 
h u d o m u š n e g a . Odlična 
s p o d b u d a za začetek no
ve sezone v k lubu! D. M. 

S knjižnega trga 
z jesenjo so naše založbe 

poživile izdajanje knjig s po
dročja poljudne znanosti in 
leposlovja. Predvsem sled
njim naj velja ta zapis. 

Mladinska knjiga nam to pot 
ponuja v branje v slovenščino 
prvič prevedena drobna, zgod
nja dela Hermanna Hesseja 
zbrana pod skupnim naslovom 
Mali srpan. Namenjena so 
mladim bralcem, takim, ki se 
šele uvajajo v branje Hesseja, 
kot ga poznajo odrasli bralci v 
delih Sidharta, Igra steklenih 
biserov, Demijan, Stepni 
volk, . . . Zgodb je devet, vse 
pa govorijo o tistem težavnem, 
občutljivem obdobju, o čudo
vitem času, ko se otroštvo pre
vesi v mladost, mladost v zre
lost, ko se mlad človek oprede
li in izoblikuje za vse življenje. 
»Kdo bi preštel doživetja, 
vznemirjenja in radosti, ki jih 
otrok najde med enim in dru
gim udarcem ure ob kamnih, 
rastlinah, pticah, sapah, bar
vah in sencah, a jih prav tako 
pozabi, pa vendarle ponese s 
sabo v usode in spremembe 
let?" 

Drugi sad z drevesa založbe 
Mladinske knjige je svojevrst
no, memoarsko, popotniško 
delo priznane slovenske avto
rice Nade Matičič MOJA HO
JA Z OČETOM. Nada Matičič 
je rasla ob očetu pisatelju. V 
otroštvu jo je »obsedala želja 
postati kot oče človek, ki piše 
življenje«. Ko seji je to uresni
čilo, je oče, slovenski pisatelj 
Ivan Matičič večino svojih del 
že napisal. Bil ji je vzor kot 
človek in neuklonljiv duh, pri
tegnil jo je njegov jezik - če
prav sta si, po tematiki pisanja 
povsem različna. Nadina tema
tika je predvsem meščanska 
družba in njeni ekscesi danes. 

V obrav^navanem delu pa je to 
njen oče, njegovo pisateljeva
nje njuna skupna potepanja po 
slovenskih hribih, njuno skup
no življenje na Mirju v Ljublja
ni. Knjiga ni napisana spomin
sko. Njen dialog in dejanje sta 
živa, sproščena, domiselna, a 
vseeno kritična in odsev tre
nutnih razpoloženj in časa sko
zi katerega se odkriva Matiči-
čevo bogato življenje. Knjiga 
je bila napisana za stoletnico 
rojstva Ivana Matičiča. 

Tretje delo, ki ga omenjam 
danes, je delo priznanega jav
nega delavca in pisatelja 
dr. Matjaža Kmecla SLOVEN
SKA POSTNA PREMIŠLJE
VANJA. Delo je še v počitni
škem avgustu izdala Cankarje
va založba iz Ljubljane. Premi
šljevanj je štirinajst. Zgodbe so 
duhovite, delno spominske. 
Posveča jih slovenski usodi in 
vsem ljudem, ki jih je kdajkoh 
v življenju spoznal. »- navse
zadnje nas druži, če drugega 
ne, ista blagoslovljena histerija 
slovenskega bivanja.« Premi
šljevanja je težko predstaviti 
tako na hitro. Treba jih je pre
brati, kajti posvečena so nam 
vsem. 

Če vas nisem pritegnila k 
branju zgoraj navedenih knjig, 
bi mogoče radi izvedeli, kaj pi
še Vladimir Kavčič v knjigi 
VELEPOSLANIK NA KITAJ-
SKEM(MK), ali je EVROPA 
Marjana Rožanca potopis ali 
ne? Morda vas zanima SKRIV
NOSTNA BUCIKA Edgarja 
Wallacea ali PRESKOK Janija 
Virka? Ali pa bi skupaj z AN-
GELIKO Anne in Sergea Go-
lon premagovali težave in do
življali uspehe? 

ZLATKA MIRNIK 
OVČARIČ 

Koncerti zbora France 
Prešeren po naših krajih 

Mešani pevski zbor France 
Prešeren iz Celja, ki ga vodi 
dirigent Edvard Goršič, je 
zadnja leta obiskal številne 
evropske države - Zvezno re
publiko Nemčijo, Francijo, 
Bolgarijo, Italijo - letos pa 
pričenja sezono z vrsto kon
certov po naših krajih. V pe
tek so zapeli v Mozirju, na vr
sti s ta Strmec, pa Rogaška 
Slat ina . . . Odločili so se, da 
bodo obiskali vsak kraj s pri
mernim prostorom, kamor j ih 
bodo povabili . 

Predstavljajo spored, ki je 
sestavljen kot nekakšen prerez 
glasbenega dogajanja od koral
nega petja do sodobnejših 
glasbenih smeri, obogaten z 
bolj ali manj znanimi popular
nimi zborovskimi melodijami 
s klavirsko in orgelsko sprem
ljavo. 

Ob predstavljanju tega pro
grama v slovenskem prostoru, 
pa bo zbor pripravil nov kon
certni program. Zaenkrat se še 
niso odločili, če bodo sodelo-
vah na tekmovanju slovenskih 
pevskih zborov v Mariboru, 
kljub temu pa bodo pričeli pri
pravljati program tudi za to, 

tekmovanje - ali pa za tekmo
vanja v švicarskem Montre-
uxu, francoskem Toursu, an
gleškem Clevelandu ali mad
žarskem Debrecenu. Iz vseh 
teh mest so namreč že dobiU 
vabila za sodelovanje na med
narodnih tekmovanjih. Odloči
tev za sodelovanje na enem iz
med njih je odvisna predvsem 
od denarnih možnosti. Zaen
krat je dogovorjeno le sodelo
vanje (še letos) na festivalu na 
Madžarskem. 

Razumljivo je, da je ob seda
njih in prihajajočih obvezno
stih zbor že pričel z rednim, 
dvakrat tedenskim delom. Da 
bi pritegnili nove pevce, so se 
odločili za izviren plakat, s ka
terim vabijo someščane in so-
meščanke v »svojo« glasbeno 
sobo na Gregorčičevi ulici. Od
ziv je bil dober, saj seje oglasi
lo kar precej mladih, med nji
mi tudi bodoči glasbeni stro
kovnjaki. Nove pevce spreje
majo še do 15. oktobra. 

Kljub resnemu delu in ob
sežnim načrtom pa slabi pogo
ji dela zbora niso bistveno iz
boljšali. Ker očitno v Celju ni 
posebnega prostora za njihovo 
delo, so predlagali Zvezi kul

turnih organizacij, da bi bila 
pevska soba v Gregorčičevi 
namenjena vsaj izključno zbo
rovski dejavnosti. To bi omo
gočilo vsaj delno primernejšo 
ureditev prostora. Kako pa bo 
z denarjem za prepotrebne 
obleke moškega dela zbora 
(ženske so po več kot desetlet
ju le uspeli obleči v primerne 
koncertne obleke), se še ne ve. 
Gotovo pa ga ne bo dovolj še 
za ponujene izmenjave s pev
skimi zbori iz Poljske in Čeho-
slovaške. 



plevfe in zrnje iz šmarskega turističnega žaklja 
Turistična občina ima še veiiiio rezerv 

Turizem je v občini Šmarje 
pri Jelšah ena od prednostnih 
panog gospodarstva in ker s 
to dejavnostjo ustvarjajo ne-
liaj manj kot 13 odstotkov 
družbenega proizvoda, jo lah-
lio tudi v republiškem prosto
ru uvrščamo med tako imeno
vane turistične občine. Da je 
ravno turizem pri nas tisti del 
fo-spodarstva, v katerem se 
„skriva« še veliko rezerv za 
boljši ugled in večji dinarski 
in devizni iztržek, se zavedajo 
tudi v občini Šmarje pri 
Jelšah. 

Vedo, kje so napake, po
manjkljivosti, slabosti in mož
nosti. Komite za družbeno pla
niranje in gospodarstvo je na
mreč pred kratkim izdelal te-
nneljito analizo stanja, da bi 
opozoril posamezne nosilce v 
razvoju turistične dejavnosti 
na glavne naloge, ki pa, seve
da, niso samo njihove. So skrb 
celotne družbenopolitične 
skupnosti in slehernega ob
čana. 

V občini Šmarje pri Jelšah 
je razvit predvsem zdravili
ški turizem s centroma v Ro
gaški Slatini in Podčetrtku, 
razvija pa se le še tretji cen
ter. Spominski park Trebče. 
Med turistično zanimiva na
selja sodijo še Rogatec, Kozje, 
Podsreda, Pilštanj in Kun-
šperk. 

Po številu nočitev je šmar-
ska občina v Sloveniji na pe
tem mestu m razpolaga z okoli 
2500 ležišči, s tem pa dosega 
dobrih 5 odstotkov vseh noči
tev v naši republiki. Podatki o 
razmerju med obiskom doma
čih in tujih gostov govorijo, da 
je bilo le-to leta 1976 v korist 
tujcev največje, nato je do leta 
1980 stalno upadalo, leta 1980 
pa je spet začelo naraščati vse 
do lani, ko je bilo razmerje 
med domačimi in tujimi gosti 
približno tolikšno kot leta 
1978. Tako je bilo lani v občini 
353.800 domačih in dobrih 135 
tisoč tujih gostov. Statistični 
podatki med drugim še govori
jo, da je bil predlani promet v 
gostinstvu skoraj za 41 odstot
kov večji kot poprečno v Slo
veniji, ob tem pa je treba doda
ti, da gostje v občini Šmarje pri 
Jelšah bivajo poprečno šest 
dni dlje kot v republiki. Pro
met v trgovini na drobno pa je 
na zelo nizki ravni in zaostaja 
za repubhškim na prebivalca 
za 43 odstotkov in za 51 odstot
kov na gosta. 

Od statistike k 
vsebini 

Zdravilišče Rogaška Slatina 
kot osrednji turisitčni subjekt 
v občini Šmarje pri Jelšah 
Ustvarja 90 odstotkov turistič
nega dohodka občine. Težave, 
s katerimi se srečuje zlasti v 
zadnjem času. so posledica po
gojev gospodarjenja, s kateri-
fni se srečujejo organizacije 
združenega dela gostinske, tu-
fisilčne in izvozne dejavnosti. 
Večja ovira za razvoj je tudi 
nerazvito in neurejeno okolje 
'er skromna dodatna ponudba, 
ki postaja za gosta vse bolj po-
niembna in potrebna. Žalostna 
Je ugotovitev, da je okolica Ro
gaške Slatine danes siromaš-
nješa kot, na primer, pred tri
desetimi leti. Slabo so urejene 
^^di prometne poti. Stanje z 
obvoznico se bo v kratkem hi
j e n o izboljšalo, bolj skrbijo 
•̂ este, ki vodijo v kraj, promet
na signalizacija in podobno, 
zdravilišče je s svojo propa
gandno aktivnostjo prodrlo v 
^M. pregleda celovite turistič-

ponudbe občine pa v teh 
"Okvirih ni najti. Gost pogreša 
'';>esta. kjer bi lahko dobil turi-
^'tčne informacije, sploh pa bi 
jnorali ustanoviti turistično-in-
'^rmacijski biro na ravni obči-

Aktivni rekreativni oddih 
^ot segment sodobne turistič
ne ponudbe je v Zdravilišču v 
J-ogaški Slatini lepo zaživel v 
^fiogoterih oblikah, zdaj pa 
i'^ajo v načrtu še izgradnjo 
^§rišča za golf pri Jelšingradu 
. Šmarju, igralnice (casina) v 
^'u Zdravihškega doma ter 

diskoteke v kletnih prostorih 
restavracije Sonce. V ta sklop 
sodi tudi preureditev javnega 
kopaUšča. Gre torej za bogati
tev izvenpenzionske ponudbe, 
saj je, kot je znano, danes raz
merje med penzionskim in iz-
venpenzionskim dohodkom še 
vedno v obratnem sorazmerju 
kot v razvitem turističnem sve
tu, kjer predstavlja izvenpenzi-
onska ponudba 70 odstotkov 
dohodka. V občini Šmarje pri 
Jelšah se zavedajo, da takšno 
stanje ni zgolj rezultat gospo
darske nerazvitosti, ampak po
sledica premajhnega posluha 
za zahteve in potrebe gosta. O 
tem govorijo dejstva: da nobe
na Jelšina trgovina v občini ni 
odprta po 19. uri ter ob sobo
tah popoldne, nedeljah in praz
nikih (razen dežurne). Na zelo 
nizki ravni je tudi sama trgo
vinska ponudba, zato hodijo 
gostje kupovat v druga večja 
središča, kot so Zagreb, Celje, 
Maribor. Popolnoma neustre
zen je tudi delovni čas enote 
Ljubljanske banke. Ta je odpr
ta le dopoldne, torej v času, ko 
so gostje Zdravihšča zaposleni 
s terapijami. Premalo je tudi 
javnih telefonskih govorilnic, 
stanje na tem področju (pošta, 
banka, trgovska ponudba) pa 
naj bi se izboljšalo z izgradnjo 
poslovno-trgovskega centra. 

In kako je v Podčetrtku, ki 
*sodi med srednje velike turi

stične kraje s preko sto tisoč 
nočitvami letno? 

Glavnino nočitev beležijo v 
tamkajšnjem tozdu Slovenija-
turista, v Zdravihšču Atomske 
toplice, kjer so zmogljivosti 
vse leto polno zasedene, žal pa 
v Podčetrtku prenočuje vedno 
manj gostov pri zasebnikih. 
Razen zdraviliških gostov 
obišče ta kraj letno okoh sto 
tisoč prehodnih gostov, kopal
cev in izletnikov. Ti z gostin

sko ponudbo prav gotovo ne 
morejo biti zadovoljni, saj je le
ta omejena na nekaj bifejev. S 
kmečkim turizmom, za katere
ga so v teh krajh lepi naravni 
pogoji, se ukvarja le en kmet. 
Glavna vzroka za takšno stanje 
sta, poleg številnih manjših, 
neurejenost okolja in neustrez
ni oziroma za kmeta neugodni 
pogoji kreditiranja za urejanje 
kmetij. Tako kot Rogaška Sla
tina, se tudi Podčetrtek ne mo
re pohvaliti s ponudbo v trgo
vinah, takšno, ki bi ustrezala 
turističnemu kraju. Tudi v 
Podčetrtku imajo v načrtu iz

gradnjo večje blagovne hiše, še 
vedno pa bo šibka ponudba 
spominkov in izdelkov, ki so 
značilni za to kozjansko ob
močje. Posebno poglavje je ko
munalna urejenost Podčetrt
ka. Ve se, da sama krajevna 
skupnost tem nalogam ne mo
re biti kos in da se stanje brez 
širše pomoči ne bo kmalu po
pravilo. 

Razvoj kmečkega in izletni
škega turizma, izboljšanje go
stinske ponudbe, ki naj bi zaje
mala tudi prenočišča v zasebni 
lasti, razvoj specializirane obr
ti (vinarstvo, lončarstvo), ob

časni prikazi kmečkih običa
jev in starih opravil, organizi
ranje večjih kulturnozabavnih 
prireditev in podobno pa so, 
poleg varovanja naravne in 
kulturne dediščine, naloge de
lovne organizacije (v ustanav
ljanju) Spominski park Treb
če. Še največ so na tem po
dročju naredili v krajevni 
skupnosti Kozje, ki je na šir
šem območju Spominskega 
parka Trebče, zlasti na področ
ju turistične predstavitve 
prednosti in posebnosti Koz
janskega. 

MARJELA AGREŽ 

Proslavili so dvajset let 
planinskega društva Žalec 
Koča na Bultovici bo zgrafena prihotinje ieto 

_ Pred dvajsetimi leti so v 
Žalcu ustanovili planinsko 
društvo, spomin na ta dogo
dek pa so obeležili v nedeljo 
na Bukovici, kjer si vneti žal
ski planinci grade svojo po
stojanko. Planinska postojan
ka res še ni zgrajena, eden iz
med vzrokov za to pa je, da so 
se člani društva odločili, da 
do nje ne bo vodila cesta, po 
kateri bi lahko vozili tudi av
tomobili. Žalski planinci so 
postavili tovorno žičnico ter 
kupili traktor za prevoz grad
benega materiala, postojanka 
je pod streho in računajo, da 
bo otvoritev prihodnje leto. 

Na nedeljski slovesnosti je 
zbranim govoril predsednik 
društva Ivan Jurhar, ki je po
vedal, da je pri gradnji sodelo

valo tudi nekaj tako vnetih čla
nov, ki so prostovoljno opravi-
h več kot 2000 delovnih ur. Na
pak bi bilo seveda misliti, da se 
planinci iz Žalca ubadajo zgolj 
z gradnjo postojanke. Se zlasti 
so aktivne nekatere sekcije. To 
še posebej velja za planinsko 
sekcijo pri delovni organizaciji 
Ferralit, za sekcijo gradbeni
štva pri Hmezadu, sekcijo na 
osnovni šoli v Žalcu in Petrov-
čah, kjer se lahko ponašajo tu
di z organizacijo prenekaterih 
planinskih taborov. Pred dve
ma letoma so ustanovili tudi 
sekcijo planinskega društva v 
krajevni skupnosti Galicija. V 
komaj dveh letih, je dejal Ivan 
Jurhar, so gališki planinci ob
novili župnišče v Šentjunger-
tu, ki so ga planincem posodih 

za deset let, že v kratkem pa bo 
to ena izmed novih postojank 
Savinjske planinske poti, ki le
tos praznuje petnajst let. 

Ob vsem tem žalski planinci 
ne pozabljajo na izletništvo. 
Težko je našteti vse izlete v 
zadnjem obdobju, pohvalno pa 
je, da jih je bilo mnogo v hribo
vit predel vseh jugoslovanskih 
republik. V okviru društva 
uspešno deluje tudi planinska 
šola za najmlajše. 

V imenu planinskega dru
štva iz sosednje Zabukovice je 
govoril Franci Ježovnik, ki je 
orisal zgodovino planinstva v 
Savinjski dolini ter se zavzel za 
še tesnejše sodelovanje med 
dvema sosednjima planinski
ma društvoma. 

JANEZ VEDENIK 

Danes se prične 
alpinistična šola 

Alpinistični odsek pri Pla
ninskem društvu Celje tudi 
letos organizira začetno alpi
nistično šolo. Začela se bo 
danes (v četrtek) ob 18. uri v 
prostorih Planinskega dru
štva Celje na Stanetovi 1. Šo
lo bo vodil alpinistični in
štruktor in gorski reševalec 
Brane Povše. Vanjo se lahko 
vključijo vsi, ki jih ta ek-
stremni šport zanima, mlado
letni kandidati pa morajo 
imeti pismeno dovoljenje 
svojih staršev. 

N. K. 

Vodič naj lio! 
Za jugoslovanski turizem 

velja, da prirodnih danosti ne 
znamo prav ponuditi ne do
mačemu in ne tujemu gostu. 
Da bo potrebno čimprej kaj 
narediti ugotavljamo že dlje 
časa, zvečine kar počez. 

Medtem pa_ so se pri Delav
ski univerzi Žalec že pred tre
mi leti odločili, da je ospisme-
njevanje za naš turizem treba 
začeti z vrha navzdol. Tako bo
do v prvih dneh oktobra v so
delovanju z Montenegroturi-
stom pripravili enotedenski 
seminar za turistične vodiče. 

V tednu dni, kolikor bo trajal 
seminar, se bodo udeleženci 
seznanili s prvinami turistične
ga spremljevalca, ki bodo ob
segale tako področje zgodovi
ne, geografije kot ekonomike 
in psihologije. Pri Delavski 
univerzi Žalec pričakujej okoli 
30 prijav, seveda pa bodo po
tem turistične agencije med 
kandidati zbirale najboljše. 
Žalski seminarje zamišljen ta
ko, da se razred na koncu ted
na odpelje na izlet po Sloveniji 
in da se posamezniki preskusi
jo kot turistični vodiči takoj po 
končanem seminarju. Po zak
ljučni poti bodo prejeli tudi di
plome za opravljeni seminar. 

MP 

Zdravo, dragi dopisniki in bralci! 
Oktober je tu. Vinotok mu pravimo s starim slovenskim 

imenom. Ni treba posebej ugibati, zakaj takšno ime. Klo-
potci so že glasni in v tem mesecu bodo povsod obrali 
grozdje, izpod preš pa bo teklo vino. Ta pijača, seveda, ni za 
vas, otroke. Še sreča, daje to vino v začetku sladek mošt, s 
katerim se lahko posladkate tudi vi. In če boste zraven 
prigriznili še pečen kostanj, bo jesensko popoldne na pro
stem prav imenitno, kajne? 

Mnogi boste v teh dneh tudi pomagali pri spravilu pridel
kov. Nekatere šole organizirajo tudi pomoč na kmetijah. 
Pišite, komu ste pomagali, kaj ste delali? Pa tudi vseh 
drugih prispevkov bom, seveda, vesela. 

Vaša Nadja 

Kros 
Danes zjutraj, ko sem prišel v 

šolo, sem najprej pogledal, če je v 
bližini kakšen moj sošolec. Ko je 
prišla tovarišica, se je jezila, ker 
nismo imeli kartončkov. Tik 
pred startom me je zelo skrbelo, 
kakšen bo moj rezultat. Takoj po 
startu mi je padel kartonček, ko 
sem ga pobral, je bilo prepozno, 
da bi tekel naprej. Ustavil sem 
se. Na cilju so mi povedali, da 
sem se uvrstil na predzadnje 
mesto. 

URBAN KRAJCAR, 3. c 

Imeli smo jesenski kros. Ob 
deveti uri smo se zbrali pred šolo 
in počakali tovarišico. Potem 
smo šli na travnik in čez pol ure 
se je začel kros. Jaz nisem tek
movala, ker sem imela zlomljeno 
roko. Imela sem se lepo in tudi 
moji sošolci in sošolke. Ko se je 
končal kros, je tovarišica rekla, 
da naj gremo domov. 

URŠKA LICHTENEGER, 3. c 
Oba učenca 

OŠ Ivan Kovačič-Efenka 
CELJE 

Sama doma 
Tudi midva z bratom sva več

krat sama. 
Bila je sobota. Očka in mamica 

sta odšla v kino. Doma sva ostala 
sama. Najprej sva gledala televi
zijo. Nato se je brat Danilo nek^ 
domislil. Po celi dnevni sobi sva 
napeljala sukanec. Napeljala sva 
ga okrog mize, stolov in kavča. 

Potem sva ga počasi zvila nazaj. 
Nato sta prišla očka in mamica. 
Vsi smo odšli spat. 

Kadar mačke ni doma, miši 
plešejo. 

TATJANA GOLOB, 2. r. 
OŠ KOMPOLE 

Kako me vzgajajo 
doma 

Vzgoja je stara toliko, kolikor 
je staro človeštvo in pomeni obli
kovanje pravilnega odnosa do 
soljudi, do naravnega okolja in 
do vsega, kar nas obdaja. 

Mislim, da se večina staršev 
trudi kar najbolje vzojiti svoje 
otroke. Tako tudi moji. Vem, da 
je njihova velika želja, da bi me 
vzgojili v dobrega, poštenega in 
srečnega človeka. Učijo me spo
štovati ljudi ne glede na barvo 
kože ali versko pripadnost, učijo 
me spoštovati naravne in kultur
ne vrednote. Seznanjajo me z 
bontonom tako v gledališču, ki
nu kot tudi doma ali v šoli. Priz

nam, da se mi zdi večkrat zoprno 
ravnati po njihovih navodilih. 
Sem pač mladostnik štirinajstih 
let in večkrat raje kot starše po
slušam svoje prijatelje in z njimi 
tudi katero ušpičim. 

Bolj kot pridiga staršev mi 
ugaja vožnja z motorjem, bolj kot 
učenje mi dišita glasba in divja
nje po dvorišču. Zaradi vsega te
ga pride večkrat do prepira. Vse
eno pa vem, da me imajo starši 
radi, in da me razumejo. Mislim, 
da me pravilno vzgajajo in vem, 
da bom svoje otroke tudi sam 
podobno vzgojil. 

BOŠTJAN ŠTRAUS, 8.a 
COŠ Fran Roš 

CELJE 

Moja pot iz šole 
Ob dveh popoldne končamo s. 

poukom. Ko pridem v gardero
bo, se obujem in pozdravim tova
rišico. Pot me vodi čez park. 
Glavno cesto vedno prečkam na 
prehodu za pešce. Vsak dan ho
dim po isti poti. To pot smo si 
ogledali že prvi dan pouka. Na 
ekskurziji smo se pogovorili o 
vseh nevarnostih in lepem vede
nju. Na avtobusni postaji poča
kam na avtobus. Jaz se nikoli ne 
prerivam. Tudi na avtobusu od
stopim prostor starejšim ljudem 
in nosečnicam. Starejše ljudi mo
ramo spoštovati. 

Moja pot do doma je zanimiva. 
Vedno vidim kaj novega. 

SIMONA GRIFIČ, 5.r 
OŠ Pohorski odred 

SLOVENSKE KONJICE 

Moj delovni dan 
Moj delovni dan je, da se učim 

in pomagam staršem. Zjutraj 
vstanem ob 7. uri. Najem se in 
kaj berem. V šolo grem ob 7.45. 
Imam pet minut do šole. V šoli se 
učimo in telovadimo. V šoli se 
imamo zelo lepo. 

Doma naredim nalogo. Potem 
se grem igrat nogomet, potem se 
učim od petih do sedmih. Nave-
čerjam se in grem spat ob osmih. 

Zjutraj se zbudim, se najem in 
grem v šolo. 

DOMEN VOLAVŠEK 
OŠ Ivan Kovačič-Efenka 

CELJE 

Atkina zanka 
Dopolni stavek, po tem pa po vrsti p reber i črke, ki si 

j ih vstavil. Dobil boš geslo današnje Atk ine zanke. 

Napiši reši tev na dopisnico in jo do torka, 6. ok tobra 
1987, pošlji na NOVI TEDNIK, Trg V. kongresa 3a, 
63000 C E L J E . Med reši tvami bomo izžrebali nagra
jenca, ki bo prejel pr ivlačno darilo tovarne AERO. 

Reši tev prejšnje a tk ine zanke vam ni povzročala pre
glavic. Vse rešitve, ki smo j ih dobili, so bile pravi lne. 
Zreb pa je določil, da je nagrajenec: Marko FAZA-
RINC, Trnovlje 45 a, 63000 Celje. 



Dobljena bitka za več hrane 
KK Šmarje gospodari brez Izgube 

Šmarsko kmeti js tvo je 
brez izgub. Ta podatek sam 
po sebi ne pove dosti , če ne 
dodamo, da je izguba v 
Hmezadovem Kmetijskem 
kombinatu Šmarje, zlasti v 
let ih 1984 in 1985 strmo na
raščala in da so zato morali 
v tej delovni organizaciji 
uvest i začasni ukrep druž
benega varstva. Delo in ob
našanje v skladu s sanacij
sk im načrtom in progra
m o m razvoja za daljše ob
dobje, je pripeljalo že lani 
do prvih ugodnih rezulta
tov, izguba je bi la vel iko 
manjša, v t em času pa kom
binat posluje brez rdečih 
števi lk. 

Med na jpomembne j še in 
najbolj uč inkovi te u k r e p e v 
delovni organizaciji oziroma 
temeljnih organizacijah 
uvrščajo u k r e p e na področju 
financ; z uvajanjem us t rezne 
finančne poli t ike in discipli
ne, z uč inkovi to sanacijo fi
nančn ih virov, kar j e v veliki 
meri že lani ugodno vplivalo 
na dohodek . Sk ladno s sana
cijskim p r o g r a m o m so se lo
tili organizacijskih spre
m e m b , med d rug im so zdru
žili temeljno organizacijo ko
operacija in kmet i j ska pre
skrba, ob n e n e h n o rastoči 
proizvodnji pa so število za
poslenih zmanjšali za dese t 
odstotkov. 

V kooperacij i gre predv
sem za rast o d k u p a telet in 
prašičev za pitanje. Kombi
na t nudi kme tu -koope ran tu 
vrs to ugodnos t s t em ko m u 
zagotavlja kakovos ten ple
mensk i in semensk i mater i 
al. Pr i prašičjereji prehajo na 
siliranje koruze v zrnju, kar, 
zaradi zmanjševanja porabe 
krmil , znižuje s t roške prire
je . y Kmet i j skem kombina
tu Šmarje so vse bolj u spešn i 
tudi pri prodaji prašičev ozi
roma mesa, kjer s e j e v prete-
k h h letih precej zatikalo. K 
spodbujanju proizvodnje so
dijo še razmeroma ugodna 
posojila ter regresiranje od
danih proizvodov, tako v ži

vinoreji kot v poljedelstvu. 
V d r u ž b e n e m sektorju se 

lotevajo obnov nasadov ja
blan, r ibeza in hmelja, te po
vrš ine pa nameravajo tud i 
pos topoma povečevati . Ena 
od p o m e m b n i h razvojnih na
log v okviru kombina ta j e tu
di preučevanje oziroma or
ganiziranje intenzivnih pro
izvodenj na manjših kmet i 
jah, kjer pričakujejo visoko 
akumula t ivnos t . Tu mislijo 
na proizvodnjo gob, mahn , 
rejo kuncev-volnarjev in po
dobno . V napoved ih okoli 
mlečne proizvodnje oziroma 
o d k u p a mleka pa so Y Kme
t i jskem kombina tu v Šmarju 
previdni in opozarjajo, naj 
odgovornos t za to prevzema
jo tisti, ki krojijo cenovno 
poli t iko na t em področju. 
K m e t se mora sprijazniti z 
računico, zaradi ka tere ga 
vse bolj boh glava, z vsako 
pa se gotovo ne bo. 

M A R J E L A A G R E Ž 

Letos bo kmečkih jabolk bolj malo. Na Mirosanu, kjer so pričelil obirati jabolka za 
ozimnico v petek, prodajati pa v ponedeljek, povedo, da bo letina srednje dobra. 
Na sliki: Slavica Poklečki in Karmen Cokan med obiranjem jabolk na Mirosanu. 

Foto. T. T. 

Jabolk bo letos mani kot lani 
Sadne plantaže Sadjar

stvo Mirosan, ki je DO Hme-
zada Žalec, obsegajo 130 ha 
površin, od tega jih je pet
deset ha v obnovi, ostale po
vršine pa v rodnosti. 

O letošnji letini smo se po
govarjali z vodjem proizvod
nje S i m o n o m Napo tn ikom, 
ki n a m je povedal , da bodo 
letos obrali okrog 1200 ton 
jabolk, od tega jih bo pet do 
sedem ods to tkov industr i j 
skih, ostala pa prve kvalite
te.« Z obiranjem smo pričeh 
v petek. To delo opravlja 80 
sezonskih delavcev, s proda
jo pa smo pričeli v ponede
ljek. Ker j e letos kmečk ih ja
bolk zelo malo. je povpraše
vanje po naših zelo veliko«, 
je povedal Napotnik . P o 400 
dinarjev prodajajo sorte jo-
natan, zlati delišes, k i j e letos 
zelo slabo rodil m mc ' in tosh , 
po 500 dinarjev pa so sorte 
gloster, idared, m u t s u in 
melrose. Tudi letos bodo iz
važali in sicer v ZR Nemčijo, 
k a m o r bodo prodali okrog 
sto ton jonagolda in idareda. 

Na Mirosanu imajo tudi 
pr iznano drevesnico, v kate
ri vzgojijo več deset t isoč 
sadnih sadik, p redvsem ja
blan in prav tako sadn ih 
podlog. Z obojim zalagajo 
d o m a č e tržišče, izvozih pa so 
30 t isoč sadik jablan sorte jo-
nagold v Belgijo in ZR Nem
čijo ter 150 tisoč sadnih 
podlog. 

V sadovnjakih Kmetijske
ga kombinata Šentjur na 
Slomu so pred dnevi začeli 
obirati jabolka, ki jih je le
tos zaradi julijske toče vsaj 
za petino manj od načrtova
nih 100 vagonov. Zaradi to
če letos tudi ni izvoznega 
sadja, zato pa je vel iko več 
industrijskega pridelka. 

V sadovnjakih je starejših 
sort le še slaba tretjina, zlati 

in rdeči delišes pa so sadjarji 
nadomes t ih z glosterjem, 
idaretom, jonagoldom, mel-
roseom, mucujem, spar tan 
els t rom in ostalimi novimi 
sortami. Sadovnjake so zače
li obnavljati po pozebi leta 
1985, do pomladi pa bodo 
obnovili še nekaj več kot 8 
hektarov nasada. Pr ihodnje 
leto bo v celoti obnovljenih 
28 hektarov sadovnjakov, za
sajene j ab lane pa bodo s tare 
do t reh let. Sicer pa so sa
dovnjake na S lomu pred ted
ni obiskali tudi člani sloven
skega druš tva sadjarjev, ki 
so ocenili, da sodijo s lomški 
sadovnjaki med najkako
vostnejši v Sloveniji. Jabol 
ka novejših sort prvega ka
kovostnega razreda na Slo
m u prodajajo po 500 dinar
jev za ki logram, s tare sorte 
so 100 dinarjev cenejše, za 
sadje drugega kakovos tnega 
razreda pa priznavajo še pe
t ino popusta . 

Pri Kmetijski zadrugi 
Slovenske Konjice pričaku
jejo na 90 hektarjih nasa
dov jabolk 1100 ton pridel
ka, ali za polovico manj kot 
so načrtovali . 

Polovico jabolk so že obra
li, dobršen del pr idelka pa je 
»obrala« toča, ki je jabolka 
tud i precej poškodovala , ta
ko da j ih zadruga ne bo mo
gla ponudi t i v izvoz. 

P o d o b n o je z letino tudi v 
vinogradih lastne proizvod
nje, kjer so že začeli obirati 
zgodne sorte grozdja. Pr ide
lek bo približno 80 ods to ten 
od načr tovanega, iz obrane
ga grozdja pa bodo v domači 
kleti lahko stisnili okoli 350 
t isoč litrov vina. Veliko ško
do je naredila v vinogradih 
toča, k i j e padala minuli četr
tek v pasu od Frankolovega-
-S t ran ic -Kr iževca do Ko
njic. Škoda je toliko večja. 

ker v t rgatve grozdja ni mo
goče zaščititi. 

Delavci Erine plantaže na 
Turnu pri Ti tovem Velenju 
bodo letos obrali kakšnih 
200 ton jabolk. 

Zgodnje in poznejše sorte 
so sicer že obrali, zdaj pa 
končujejo obiranje zelo poz
nih vrst. Pr idelek j e letos ne
koliko manjši tudi zatega
delj, ker so od lani nasade 
zmanjšali za 7 hektarjev. Ve
čino pridelka so že prodali , 
prodal i bodo zagotovo tudi 
še preostala jabolka, zanje pa 
so letos dobili med 500 do 
700 dinarjev za ki logram. 

Toča oskubila 
pridelek 

Pretekli petek je v občini 
Šmarje pri Jelšah zagorela 
zelena luč za obiranje zgod
njih sort grozdja (ranina, 
Portugalka), ki pa jih je v 
tej občini razmeroma malo. 

Za ostale sorte še niso do
ločili točnega d a t u m a za pri-
četek t rgatve, računajo pa, 
da naj bi se obiranje, po od
loku občinskega kmeti jske
ga inšpektorata , pričelo oko
li desetega oktobra . 

Kot je v inogradn ikom že 
znano, bodo lahko oddajali 
grozdje za o d k u p le tisti vi
nogradniki , ki bodo upošte
vali določeni da tum, ki bo 
pravočasno javno objavljen. 
Sicer pa v Hmezadovem 
kmet i j skem k o m b i n a t u 
Šmarje ocenjujejo, da j e zad
nje dolgotrajno lepo in toplo 
v reme zmanjšalo zaostanek 
v s ladkobi grozdja iz meseca 
avgusta. Letošnja škoda za
radi toče pa je v šmarskem 
kmeti js tvu precejšnja, od 
s k u p n e ocenjene škode 30 
milijoov dinarjev pa j e naj
večja prav v vinogradniš tvu. 
Najbolj prizadeta območja 
so v okolici pod Bočem (Pe
čica, S ladka gora), kjer je 
škoda po toči tudi do 80-od-
stotna. Lani so v občini 
Šmarje pri Je l šah obnovih 
dobr ih 60 hek ta rov vinogra
dov, kar je največ v naši re
publiki , sicer pa je sodobno 
obnovljenih v inogradov na 
Š m a r s k e m okoli 600 hek
tarov. 

M.A. 

KMETIJSKI NASVETI 
Navodila za pridelovanje 
ozimnega žita 

Zavod za živinorejo in veterinarstvo Celje je pripravil prva 
navodila za jesensko setev ozimnih žit. Za jesensko setev 
priporočajo naslednji izbor pšeničnih sort: Balkan, Jugo
slavija, Lonja, Novosadska rana 2, Baranjka, Iskra, Dukat, 
Pitoma, Una, Zagrebčanka 2, Nizija; Za ozimni ječmen pa: 
r^S 293, Alpha, Robour, Antares, medtem, ko za ozimno rž 
priporočajo sorte Danka, Triticale in Clercal, ki je križanec 
med pšenico in ržjo. 

Priprava zemlje za setev: Če je le mogoče, ne sejemo 
ozimnih žit na neuležana tla. Zato pravočasno pospravimo z 
njive poprejšnji posevek, da ga z dopolnilno obdelavo ne 
bomo zvlekh na površje. Globina brazde je najmanj 18 cm, 
globina dopolnilne obdelave s predsetvenikom pa ne več 
kot 8 do 10 cm. Pšenice ne smemo pridelovati kot monokul-
turo! 

Gnojenje: Za gospodarno gnojenje je praviloma potrebna 
sistematična kontrola rodovitnosti tal (jemanje vzorcev tal 
na vsakih 5 do 6 let). Z ozirom na razhčno vsebnost fosforja 
in kalija v tleh priporočajo naslednje odmerke čistih hranil v 
kilogramih na hektar: 

Raven fosforja in kalija v tleh (v mg/100 g tal) 
fosfor kalij 

Nizka (manj kot 10 mg) 100-120 150-200 
Srednja (od 10-20 mg) 70-100 100-150 
Visoka (več kot 20 mg) 40-70 80-100 

Po sklepu komisije za delovna razmerja objavljamo 

prosta dela in naloge 

1. K U H A R 
(več delavcev) 

Pogoji: 
- IV. stopnja strokovne izobrazbe smeri kuhar 
- 6 mesecev delovnih izkušenj oz. uspešno 
opravljen pripravniški izpit 

2. N A T A K A R 
(več delavcev) 

Pogoji: 
- IV. stopnja strokovne izobrazbe smeri natakar 
- 6 mesecev delovnih izkušenj oz. uspešno oprav
ljen pripravniški izpit 
Za navedena dela in naloge velja delo za nedoločen 
čas s 3-mesečnim poskusnim delom. 

Izbrani kandidati bodo odvisno od pripravljenosti 
opravljali dela v različnih krajih Zgornjesavinjske 
doline. V kraju dela jim bomo zagotovili tudi samsko 
sobo. 

Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpol
njevanju pogojev v roku 8 dni po objavina naslov: GP 
TURIST Nazarje, 63331 Nazarje, kjer lahko dobijo 
tudi vse dodatne informacije (tel. 831-911). 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 8 dneh po poteku 
roka za prijavo. 

T O Z D » T e h n i č n a t rgov ina« 

Delavski svet 
razpisuje 
dela in naloge s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi 

V o d j a p roda jnega centra - Hudinja 

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev izpolnjeva
ti še naslednje: 
- da imajo VII. ali VI. stopnjo strokovne izobrazbe, 
ekonomske, tehnične, pravne ali upravne smeri 
- da imajo 5 let delovnih izkušenj na ustreznih delih 
in nalogah v enaki ali sorodni dejavnosti 
- da so usposobljeni za vodenje, organiziranje in 
razvijanje delovnega procesa 
- da izpolnjujejo ostale pogoje, določene v Družbe
nem dogovoru o oblikovanju in izvajanju kadrovske 
politike v občini Celje 
- da predložijo program dela za mandatno obdobje 
z opredelitvijo lastne vloge pri njegovi realizaciji. 

Dela in naloge razpisujemo za dobo 4 let. 

Kandidati, ki izpolnjujejo pogoje razpisa, naj pošljejo 
ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev v 15. 
dneh po objavi na naslov: KOVINOTEHNA Celje, 
Mariborska c. 7, kadrovski oddelek (za razpisno ko
misijo TOZD »Tehnična trgovina«). 

Če analize zemlje nimamo, uporabimo 80 do 120 kg fo.s-
forja in 100 do 150 kg kalija. Tako porabimo za boljše zemlje 
približno 400 kg NPK 8:26:26, ah 500 kg NPK 6:18:18 ali 
400 kg NPK 10:20:30, za slabše zemlje oa 600 kg NPK 
6:18:18, ah 500 kg NPK 8:26:26 ah druga NPK gnojila z 
najustreznejšo kombinacijo. 

Osnovno gnojenje opravimo pred setvijo tako, da dve 
tretjini NPK gnojil zaorjemo, eno tretjino NPK gnojil pa 
potrosimo pred predsetveno obdelavo tal. Pšenica potre
buje jeseni le malo dušika (30 do 40 kg na hektar) oziroma ga 
je dovolj v 400 do 600 kg NPK gnojil. 

Izvedba setve: Za setev uporabimo le zdravo in dobro 
kalivo seme. Zato si moramo za setev priskrbeti potrjeno, 
sortirano, razkuženo in v laboratoriju preizkušeno seme. Pri 
nakupu zahtevajmo podatke o njegovi kalivosti, čistoči in 
absolutni teži (teža 1000 zrn). Na podlagi teh podatkov izra
čunamo količino semena na hektar po obrazcu: 

Ozimna pšenica: Posejati moramo 600 do 700 zrn na m^, to 
je okoli 270 do 320 kg/ha. Čas setve: v višinskih legah sejemo 
že zadnji teden septembra, drugod pa v prvi ali najkasneje v 
drugi polovici oktobra. Zadnji rok setve je približno 10. 
november. 

Ozimni ječmen: Na m^ naj bo 400 do 450 zrn, to je okoli 
160 do 180 kg/ha. Čas setve: v drugi polovici septembra aU 
prvi polovici oktobra (teden dni pred setvijo pšenice). 

Ozimna rž: Na m^ sejemo 350 do 400 zrn ali 160 do 180 kg/ 
ha. Čas setve: teden dni pred setvijo pšenice. 

Triticale: 250 do 300 ke/ha. 



Ivieslo, ki je zraslo ljudi iit vouis 
y Zrečah, ki postajajo mesto, ottračaio no¥ Ust zgodovine 

v objemu mogočnih kop in hrbtov 
zelenega Pohorja, na mestu, kjer se 
gorska reka Dravinja ob vstopu v 
Zgornjo Dravinjsko dol ino umiri in 
se ta svet poveže z Dravinjskimi gori
cami, so se razvile Zreče, najpo
membnejše oskrbno, storitveno in tu
ristično središče pod Južnim Po
horjem, 

Zreče postajajo v soboto, 3. oktobra 
na vel iki s lovesnost i mesto. Ta dogo
dek bodo obeležil i s š tev i ln imi delov
nimi zmagami ter kulturnimi, zabav
nimi in športnimi prireditvami, ki se 
bodo vrst i le vse do 17. oktobra. 

Skokovi t razvoj kraja j e plod hitre 
gospodarske rasti, ki ji daje utr ip 
p redvsem delovna organizacija Unior, 
pa tud i Comet in širni pohorsk i gozdo
vi s tu r i zmom. 

Brez d v o m a sodijo Zreče danes med 
najbolj d inamična industr i jska središ
ča v Sloveniji. Poglejmo Zreče skozi 
nekaj s tat is t ičnih poda tkov: leta 1948 
so imele Zreče 948 prebivalcev, leta 
1971 1632 in leta 1981 že 2363. Danes , 
ko je zraslo okoli novega centra na 
Dobravi v e h k o stolpnic in hiš , pa je 
rast prebivals tva še hitrejša. 

Zreče imajo danes otroški vr tec, po

polno osnovno šolo, kovinarsko šolo, 
pošto, zdravstveni dom, zobno ambu
lanto, hotel Dobrava, m o d e r n o samo
postrežbo, dom ku l tu re s k inodvora-

no, dom l judske tehnike , ogrevan ko
palni bazen, av tobusno postajo, več tr
govin in us lužnostni center . Zreški ba
zar z raznimi obr tn imi , servisnimi de
lavnicami in specializiranimi prodajal
nami in lokali. Zreče so sedež krajev
nega u rada Zreče, ki obsega štiri kra
j evne skupnost i : Zreče, Gorenje, Sko
marje, Resnik in so središče hitro raz
vijajočega se tur izma na južnem Po
horju. 

Zreče postajajo mesto s sklepom 
zadnje seje skupščine občine Sloven
ske Konjice. Dobile bodo vse mes tne 
pravice, ključ in grb, ki g a j e oblikoval 
Miklovž N. Mušič, dipl. inž. arh. Grb 
mesta Zreč zgovorno predstavlja Zre
če kot industr i jsko in tur is t ično po
dročje. 'Vse pa, nakazuje grb, izvira iz 
vode, te na ravne energije, ki je nekdaj 
gnala tud i kovačije tod okoh, ozelenila 
Pohorje in se v zadnjih letih ponuja 
tudi kot t e rmalna voda. V ospredje j e 
postavljen delavec s k ladivom nad na-
kovalorh. 

Večina ljudi j e dandanes zaposlenih 
v z reškem Uniorju ali v Cometu . 

O Zrečah z okolico, o razvoju kraja 
in vasi po Pohorju pa bo te dni v poča
stitev proglasi tve Zreč za mes to izšel 
tud i poseben vodič, za katerega j e gra
divo zbral in uredi l Jože Višnar. 

Prireditve v prazničnili Zrečah 
Pri redi tve v počastitev Zreč za mes to bodo trajale 

vse do 17. oktobra , neka te re pa so v minul ih d n e h že 
bile. Med njimi velja še posebej izpostaviti koncert 
S lovenskega okteta v farni cerkvi v Zrečah, ki j e bil v 
nedeljo zvečer. 

Ju t r i , 2. ok tobra ob 18. uri bodo odprl i razstavo 
slikarjev: Ivane Kobilce in Fe rda Vesela, Jože ta Hor-
vata-Jakija in slikarjev d o m a č e občine . 

Najbolj praznično bo v soboto, 3. oktobra . Že ob 
sedmi uri bo zaigrala godba na pihala, ob pol devet ih 
bodo pred hote lom Dobrava nas topi le mažoretke, za 
njimi folklorna skupina iz Starega trga. Ob 10. uri bo 
koncer t ansambla Jožeta Slaka, v novi industr i jski 
coni si bodo gostje ogledah obrat homokinet ičnih 
zglobov. 

Točno opo ldne se bo p red ho te lom Dobrava začel 
ceremonial proglasitve Zreč za mesto, s predajo 
mes tnega ključa. Tega d n e ste vabljeni v praznične 
Zreče tud i na koncer t z a n s a m b l o m Novi fosili, ki se 
bo pričel ob 13. uri in koncer t s pevko Terezo Keso-
vijo, ob 15. uri pa bo nastopi l še ansambe l Agropop. V 
večernih u r a h bo nad komaj rojenim m e s t o m zagorel ; 
velik ognjemet. 

Priredi tve se bodo nadaljevale še naslednji dan, s' 
kolesarsko tekmo na Roglo, v večnamensk i dvorani v^ 
Zrečah pa bo ob sedmih zvečer gostovalo Gledal išče 
na kotalkah iz Beograda. Ljubitelji fi lmske ume tnos t i 
si bodo 5. ok tobra lahko ogledali p redpremie ro ameri
škega filma Nekaj vijol ičastega, s promocijo isto
i m e n s k e knjige. Med ostal imi pr i redi tvami velja še 
omeni t i srečanje folkloristov treh dežel: Avstrije, 
Madžarske in Italije, ki bo 9. ok tobra ob 19. uri. Nasled
nje ju t ro bo v osnovni šoli Zreče tekmovanje v kara-
teju, I I . ok tobra pa koncert dekliškega pevskega 
zbora Kamnica in mešanega pevskega zbora Zreče v 
farni cerkvi Gorenje. 

Pr i redi tve so omogoči le de lovne organizacije Unior 
in Comet ter krajevna s k u p n o s t Zreče, ki bo tej prilož
nost i čestitajo vsem Zrečanom za praznični 3. oktober , 
ko bo njihov kraj postal mes to . ^ 

RTC Unior Rogla 
- v vrhu ponudbe 

Rekreacijsko turistični 
center Rogla, ki je pred leti 
zrasel iz skromne pastirske 
koče, prerašča z nov imi po
segi in naložbami v turistič
nega giganta. Prav v tem 
času je Rogla ponovno eno 
največjih gradbišč v Slove- , 
niji. Večnamenska in šport
na dvorana, ki ju gradi In-
grat, invest ira pa Unior, bo
sta znatno povečali mikav
nost tega centra na idealni 
nadmorski viš ini 1500 me
trov. 

Dela napredujejo po pred
v idenem načr tu in prve slo
vesnost i z otvoritvijo se na
dejajo že z novo z imsko sezo

no. P o d o b n i h rekreaci jsko 
tur is t ičnih cent rov je malo 
celo v Evropi in zato se bo 
Rogla k m a l u lahko meri la z 
znanimi zahodnoevropsk imi 
središči , še posebej zato, ker 
bodo razen objektov ki sta že 
zlezla pod streho, uredili in 
izboljšali s i s teme vlečnic in 
žičnic ter t ekašk ih prog. 

Unior pa skrbi tud i za do
bro ces tno povezavo, ki je 
pravzaptrav pogoj za razcvet 
visokega tur izma. V bodoč
nost i bo imela Rogla 2500 le
žišč, žičnice in vlečnice pa 
bodo lahko prepeljale 15 ti
soč smučarjev na uro. Več
n a m e n s k a dvorana, poveza
na s h o d n i k o m s hote lom 

Planja (ta je zdaj zaprt), bo 
ponujala nove možnost i raz
vedrila, zabave, servisov in 
nakupov , špor tna dvorana 
pa bo namenjena p redvsem 
igram z žogo, tenisu in atleti
ki. Zan imanje špor tn ikov za 
vadbo na Rogli je že zdaj ve
liko in dvorana bo brez dvo
ma zasedena skozi celo leto. 
Medico center pa bo ponud
bo še dopolnjeval. Z vsem 
tem turist ični delavci RTC 
Unior Rogla upajo v dvig 
svojega poslovnega slovesa 
in podobe . Brez sovlagate
ljev iz občine bo Umor , ki je 
drugi največji izvoznik v Slo
veniji, izpeljal naložbo, vred
no tri milijarde dinarjev. Hotel Planja na Rogli bo povezan z večnamensko dvorano. 

športno dvorano vlada že zdaj veliko zanimanja. 

Nova tovarna v Borovljah 
Kovaška industr i ja Unior Zreče gradi tudi na avstr i jskem Koroškem, v Borovljah. Na 

fotografiji j e videti objekt, kjer bodo izdelovali izvijače in izvijačne pods t avke za e lektr ične 
strojčke. Gre p redvsem za potezo, da bi Unior bolj osvojil avstri jsko tržišče. V novi tovarni v 
Borovljah, ki jo bodo odprh v začetku pr ihodnjega leta, bo zaposlenih 50 delavcev, ki bodo 
zastavljeni p rogram uresničevali na 4000 kvadra tn ih met r ih površ ine . Naložba, ocenjujejo, 
bo veljala 80 milijonov šiUngov. 



Unior - ustvarjalni zanos razvoja 
Os¥Ojliev najzahtevnejše tehnologije - praznik za Zreče 

v zreškem Uniorju, ki ima 
največ zaslug za takšen raz
voj in razcvet kraja, ki v so
boto postaja mesto, se je 
uresničila davna želja, da bi 
se v svetu uveljavi l ne samo 
kot proizvajalec odkovkov 
in ročnega orodja, ampak 
tudi kot proizvajalec naj
zahtevnejš ih izdelkov ko-
vinsko-predelovalne indu
strije. Sem sodi tudi tako 
imenovani homokinet ični 
zglob (HKZ). Proizvodnjo 
bodo s lovesno spusti l i v po
gon na praznični 3. s e { | 
tember. 

Ta proizvodnja predstavlja 
začetek p o m e m b n e g a pre
s t ruktur i ranja obstoječe pro
izvodnje de lovne organizaci
je Unior in bo imela najmoč
nejši vpliv na ves nadaljnji 
razvoj de lovne organizacije. 

Opis in uporabnost 
homokinetičnih 
zglobov 

Homokinet ični zglob je 
eden od najzahtevnejših de
lov osebnih avtomobi lov na 
prednji pogon. 

Osnovna naloga tega zglo
ba je e n a k o m e r e n prenos vr
ti lnega m o m e n t a pri različ
nih zgibnih kot ih zgloba. Do-
sedaj najbolj znani zglob za 
te n a m e n e j e zglob Rzeppa, 
ki ga j e v Nemčiji pred d rugo 
svetovno vojno patent i ra l 
Čehoslovak Rzeppa. Ta 
zglob ni imel p rak t ične velja
ve vse do pr ičetka proizvod
nje prvih osebnih avtomobi
lov na prednji pogon. S poja
vom le-teh se j e n a m r e č 
izredno povečala zahteva po 
kakovos tnem prenosu vrtil
nega gibanja in moči od mo
torjev na prednja kolesa. 
P o d vpl ivom te zahteve se j e 
razvil celoten s i s tem preno
sa vrti lnega gibanja in moči 
od motorja do kolesa, ki se 
sestoji iz: 

- zgloba na motorn i s t rani 
- zglobne gredi 
- zgloba na kolesni s trani 
Vsi ti sklopi skupaj tvorijo 

tako imenovano pogonsko 
zglobno gred. Zglob na ko
lesni s trani se imenuje fiksni 
HKZ. Ta zglob bodo proizva
jali v z reškem Uniorju. Fiks
ni H K Z se imenuje zaradi 
svoje osnovne funkcije, to je, 
da omogoči zgibne kote 48 
stopinj , pri t em pa n e omo
goča p remika u to rne gredi v 
aksialni smeri . 

Pr i av tomob ihh s pogo
nom na prednja kolesa ima 
H K Z neposredn i vpliv na kr
miljenje avtomobila , zato so
di ta sklop med tako imeno
vane varnostne dele, za ka
tere veljajo posebni pogoji 
kvali tete in preizkušanja 
med in po izdelavi posamez
nih sestavnih delov. Vsa do
kumentaci ja , ki zadeva ta 
proizvod, mora biti shranje
na vsaj 10 let. 

F iksni H K Z je sestavljen iz 
peste, kle tke. 6 kroglic in če
pa kolesa. Čep je izdelan iz 
odkovka . ki ga izdelujejo v 
Uniorjevi kovačnici in j e 
eden izmed najzahtevnejših 
odkovkov za av tomobi l sko 
industri jo. 

Pr i izdelavi posameznih 
delov zgloba je po t rebna 
izredno visoka dimenzi jska 
na tančnos t , neoporečnos t 
vhodn ih materialov, pri sami 
izdelavi pa je nujna tehnolo
ško zelo zahtevna t e rmična 
obdelava. Življenjska doba 

zgloba mora biti pri normal
ni uporabi avtomobi la daljša 
kot povprečna življenjska 
doba avtomobila . 

Rešitev tega zgloba j e takš
na, da zaenkrat ni na vidiku 
k a k š n e boljše. 

Tržišče 
homokinetičnih 
zglobov v svetu in 
doma 

ž e danes v svetu pretežno 
izdelujejo avtomobi le na 
prednji pogon. Dosedanji 
razvojni trendi kažejo na to, 
da bo v bodoče proizvodnja 
teh avtomobi lov še večja. 

Vsi osebni avtomobil i na 
prednji pogon pa potrebuje
jo homokine t i čn i zglob na 
osnovi pr incipa, ki so ga 
osvojili v Uniorju. Po t r ebe 
po teh zglobih se bodo v sve
tu v najkrajšem času občut
no povečale, ker vsi avtomo
bilski proizvajalci osebnih 
avtomobi lov iz vzhodnih so
cialističnih držav prehajajo 
na mode le osebnih avtomo
bilov na prednji pogon. Sko
raj tri četr t ine po t reb po 
H K Z pokrivajo veliki avto
mobi lski proizvajalci iz last
ne proizvodnje H K Z . Preo
stale po t rebe pa pokrivajo 
speciahzirani proizvajalci, ki 
so pre težno združeni v firmi 
Uni-Cardan - v Zvezni repu-
bhk i Nemčiji. 

Jugos lovanske letne po
t rebe po H K Z so pr ibhžno 
600 tisoč komadov . Te j e zdaj 
jugos lovanska avtomobi lska 
industr i ja v celoti pokrivala 
z uvozom iz Vzhodne Nemči
je , Italije, Franci je in Zahod
n e Nemčije . 

Priprave na 
proizvodnjo v 
Jugoslavi j i 

Proizvajalca osebnih av
tomobi lov v Jugoslaviji 
IMV Novo mesto in ZCZ 
Kragujevac sta v začetku 
sedemdeset ih let intenziv
no iskala možnosti za proiz
vodnjo teh zglobov. 

IMV je leta 1978 podpisal 
pogodbo o n a k u p u l icence 
za proizvodnjo od zahodno-
n e m š k e firme Lobro - Offen-
bach. Že takra t so licenco 
odkupi l i z n a m e n o m , da bi 
pokriU vse po t rebe jugoslo
vanske industr i je osebnih 
avtomobi lov. Novomešk i 
IMV je nabavil del po t rebne 

uvozne opreme, a zaradi zna
nih težav v IMV je na to pro
izvodnja zastala, p rav tako 
poskusi , da bi proizvodnjo 
uresnič ih v Tomosu . 

Tedaj j e pravi korak nare
dil zreški Unior in že kma lu 
sklenil sporazum, da bodo 
naložbo realizirali v Zrečah. 
Leta 1985 je Unior podpisa l 
pogodbo z Uni -Cardanom. 

Osnovni podatki o 
naložbi 

v Uniorju bodo na leto na
redili 300 t isoč kosov HKZ. 

Največji del zmogljivosti 
bo namenjen za pokrivanje 
pot reb av tomobi l ske indu
strije v Kragujevcu, manjši 
pa za proizvodnjo avtomobi
lov v TAS ter za izvoz hcenč-
n e m u partner ju v Zahodn i 
Nemčiji . Vrednos t naložbe je 
po sedanjih cenah 13,5 mih-
jard dinarjev. Pre težni del 
po t rebnega denarja je zago
tovil Unior. 

Izvajalca del v obratu 
HKZ v Zrečah sta bila In-
grad Celje in Kovinotehna 
Celje. Opremo so izdelali 
Livnica željeza i tempera 
Kikinda, Pobjeda Novi Sad, 
Litostroj Ljubljana, Jeklo-
tehna Maribor, SOP Krško, 
Merkur Kranj in drugi. 

V tehnični s t ruktur i nalož
be zavzema največji delež 
uvožena oprema, ki obsega 
poleg opreme, ki jo je Unior 
odkupi l od IMV, tud i opre
mo iz Z a h o d n e Nemčije in 
Vzhodne Nemčije. Prvi zglo
bi, izdelani v Uniorju, so že 

prestali u spešno testiranje v 
firmi Lobro . 

V obra tu H K Z bo zaposle
nih 134 delavcev v dveh iz
menah . Vsi delavci na ključ-

.nih delovnih mes t ih so se v 
obra tu že usposobi l i in so tu
di sodelovali pri p revzemu 

in montaži opreme. Nekvali 
ficirane in polkvalificiranj 
delavce bodo pridobiU j! 
drugih proizvodnih obrato! 
v Uniorju, kjer z avtomatiz^ 
cijo proizvodnje odkovkoi 
in ročnega orodja prihaja cj, 
tenoloških viškov deloviu 
sile. 

Za letno proizvodnjo, kij, 
mater ia lno in energetsko m 
zahtevna, bodo potreboval 
le 750 ton jekla. Zato pred 
stavlja ta proizvodnja tuc 
prehod od surovinsko i 
energe tsko intenzivne proij 
vodnje (odkovki) na proij 
vodnjo izdelkov višje stoj 
nje obdelave, z več vložerv 
ga znanja. 

O pomenu 
proizvodnje 
homokinetičnih 
zglobov 

Fizični obseg proizvodnje 
bo mogoče z majhnimi do
datnimi vlaganji podvojiti. 

Če bi v pr imerni povezavi 
našli skupn i jezik za pokri-
vanje tržišča SEV, pa bi mo
rali razširiti zmogljivosti v iz
j e m n o k ra tkem času na 1,5 
milijonov kosov H K Z na le
to. Proizvodnja H K Z ne 
predstavlja za Unior samo 
osvojitve enega najzahtev
nejših sklopov avtomobila, 
t emveč bo p redvsem dokaz, 
da j e mogoče tud i v naših 
razmerah osvojiti najzahtev
nejšo tehnologijo. 

V zanosu takšnega ustvar
ja lnega razvoja pa se bo z 
Uniorjem še naprej razvijal 
tud i kraj , ki postaja mesto. 

Pri tako zalitevni proizvodnji je izrednega pomena kontrola kakovosti. 

Tovarna homokinetičnih zglobov je strojno odlično opremljena. 



Prvi lasten proizvodni prostor je bila mala hala (1963), ki se ji je pozneje pridružila druga 
(1964 - na fotografiji), nato pa so z vmesno streho pridobili spet nov delovni prostor. 

Cometov polet z inovacijami 
Le nemirnemu, vztrajnemu snovanju 

peščice entuziastov v Cometu gre 
pravzaprav zahvala za nastanek in raz
voj te delovne organizacije. In le 
vztrajnemu inovat ivnemu iskanju no
vih tehnologij , programov, načinov po
s lovanja ve l ikega dela č lanov tega ko
lekt iva gre zasluga, da je danes Comet 
največji in najuspešnejši jugoslovan

ski proizvajalec brusov. 
Zadnje desetletje pri nas vel iko govo

r imo o inovacijah, ki pa Cometov im de
lavcem že pred t em niso bile neznanka . 
Iz leta v leto je več inovat ivnih predlo
gov in več inovatorjev. In tud i inovacij
ski dohodek , ki ga uresničeni predlogi 
ustvarjajo, ni zanemarljiv. Iz tega deleža 
so uresničil i p reneka te ro naložbo. 

Zgovornih j e nekaj poda tkov zadnjih t reh let:] 

* za leto 1987 so poda tk i do 30. 6. 1987 

P r i v s e m t em pa j e t reba pojasniti , da 
so poda tk i zbrani le za registr i rane ino
vacijske predloge in da j e inovacijski 
dohodek izračunan le za del p rogramov. 
Cometovi inovatorji se r edno pojavljajo 
tud i med obč insk imi nagrajenci Inova
tor in so v zadnjih letih prejeli vsaj po 

eno izmed prvih t reh nagrad . 
In kako naprej? Pravijo, da še bolj 

zagnano. Novi pravilnik, ki ga priprav
ljajo, naj bi bil še večja s p o d b u d a za 
krea t ivno delo vseh zaposlenih. P rve re
zultate daje tud i uvajanje krožkov za 
zboljšanje proizvodnje - za lepši jutr i . 

Z znanjem Je iz majlinega zrasio veiiico 
Comet - največji Jugoslovanski proizvajalec umetnih brusov 

COMET - največji jug4 
slovanski proizvajal€!i(C 
umetnih brusov, bo prihodl-
nje leto praznoval svoj trii-
deseti rojstni dan. 

Zahrb tna , težka bolezen -
sihkoza, je kosila med brusa-
či v kovinski industri j i in 
predelavi kamna . Vse več je 
bilo delavcev, ki upokoj i tve 
niso dočakaU ob strojih za 
brušenje sekir, k rampov , 
kos in drugega orodja in v 
brusilnicah kamna . Nujno je 
bilo po t rebno nekaj storiti. 
Peščici zagnancev v okviru 
tedanjega S t rokovnega zdru
ženja kovašk ih in kovinskih 
podjetij L R S je uspelo pro
dreti z idejo, da je po t r ebno 
naravne bruse , ki so j ih upo-
rabljah tedaj , zamenjati z 
umetnimi. V svetu je bilo na
mreč tedaj že dokazano, da 
nevarno bolezen brusačev 
povzroča prah, ki se sprošča 
pri brušenju z naravnimi 
brusi. Toda te nove b ruse je 
bilo šele po t r ebno izdelati. 
Idej, kje vse bi lahko stekla 
proizvodnja, je bilo veliko. 
Aprila 1958 pa je Občinski 
LO Slovenske Konjice for
malno ustanovi l Comet, po
djetje za proizvodnjo umet
nih brusov in magnezitnih 
izdelkov. Zreče. Osem de
lavcev je lahko pričelo s 
proizvodnjo v malem, naje
tem prostoru. 

V naslednjih letih se j e Co
met hitro razvijal. Uvajali so 
nove p rograme predelave 
nekovin in proizvodnjo vseh 
vrst brusov. Brez n a k u p a 
tehnologij , pre težno z last
n im znanjem, s prilagaja
njem po t rebam trga in pra
vilnimi odloči tvami, je 
osemčlanski kolekt iv prera
sel v vodi lno delovno organi
zacijo v svoji branži. 

Ob resnično vses t ranski 
proizvodnji dejavnosti pa 
predstavlja danes največji 
delež proizvodnja visokotu-
ražnih brusov v bakelitnena.. 

vezivu, ki so jo Cometovci 
da lekovidno osvojili leta 
1967, čeprav takrat v Jugo
slaviji še skoraj ni bilo po
rabnikov tovrs tnih izdelkov. 
Kupce je bilo šele po t rebno 
seznaniti z izdelki, j im poma
gati pri osvajanju tehnologi
je upo rabe teh brusov in pri 
dobavi strojev. Iz tega sode
lovanja s e j e razvila tudi pro
izvodnja brusov. 

Večanje proizvodnje j e 

zahtevalo preverjanje kako
vosti izdelkov tud i v tujini. 
Iz enos tavnega izvoza so se 
razvile višje obl ike sodelova
nja s tujino, m e d njimi tudi 
izvoz tehnologi je in opreme . 
Prvi sad t ake usmer i tve j e 
izgradnja tovarne ume tn ih 
b rusov na Malti. Tovarna, 
ka te re pretežni lastnik j e Co
met , u s p e š n o posluje že 
osem let. 

Danes je Comet s svojimi 

obrati v Zrečah, Ločah, 
Oplotnici in Adi največji ju
goslovanski proizvajalec 
umetnih brusov z letno pro
izvodnjo 6500 ton. Po leg 
brusov v bakel i tnem, mag-
nezi tnem in ke ramičnem ve
zivu, uspešno izdeluje tud i 
b ruse z d i aman tn imi zrni, 
specialne b ruse za po t rebe 
zobozdravstva, rezalne in 
brus i lne stroje za obdelavo 
kovin in nekovin , predeluje 

brezalkalno s tekleno v lakno 
in d ruge nekovinske materi
ale, izdeluje ognjeodporne 
mase in stroje za op remo to
varn brusov. Več kot polovi
co izdelkov izvozi, pretežno 
na konver t ib i lno tržišče. 

U s p e š n e m u kolekt ivu se 
je kot temeljna organizacija 
leta 1979 priključila Opekar
na Loče, leta 1983 pa še to
varna brusov iz Ade v Vojvo
dini. Oba kolektiva sta vide

la v zreški tovarni garancijo 
za svoj obstoj in nadaljnji 
razvoj. Nista se uštela! 

Razvojne načr te v Cometu 
usmerjajo k nadaljnji avto
matizaciji sedanje proizvod
nje in k osvajanju novih iz
delkov in tehnologij . Tak po
let zagotavlja tudi nadaljnji 
razvoj kraja, v kar je Comet v 
preteklost i veliko vlagal, in 
nova delovna mes ta za mla
de, ki prihajajo. 

Iz male, najete delavnice v takoimenovani Vinterjevi žganjarni, so se prvi delavci Cometa preselili v nove prostore. 
Pozneje je z večanjem proizvodnje zrasel današnji Comet. 

^foizvodnja visokoturatnih brusov v bakelitnem vezivu dosega visoko produktivnost že 
"a klasičnih hidravličnih stiskalnicah, ki pa so v Cometovih delavnicah preurejene za 
tovrstno proizvodnjo ter do precejšnje stopnje mehanizirane in avtomatizirane. 

Začetna proizvodnja - magnezitni brusi - se je ohranila do danes. Bistveno pa se je 
spremenila tehnologija, izboljšali so se tudi delovni pogoji. 



Dober izbor - darilo za zaupanje 
SprehoH po Emonini blagovnici v Zrečah^ 

Nakup je lahko tudi prijeten do
godek, če znajo trgovci stopiti ku
pcu nasproti z dobro ponudbo in 
prijazno postrežbo. Tega se dodo
bra zavedajo tudi v Emoninem toz
du Maximarket-blagovnici Zreče, 
kjer znajo bogato ponudbo na nev
si lj iv način približati kupcu. Prav 
zato občasno pripravljajo tudi raz
ne prodaje tovarniško znižanega 
blaga, tako da najdejo kaj zase tu
di tisti z najbolj p l i tk im žepom. 

Nakupova ln i center E m o n a -
tozd Maximarket-s i je v šestih letih 
pridobil veljavo pri kupc ih od blizu 

in daleč, saj mnogi prihajajo po na
kup ih celo iz Maribora, Celja in od 
drugod. S k r b n o izbrana p o n u d b a in 
nikoli prazne police zlasti v zimski 
sezoni privabljajo blagovnico tudi 
številne tuje in domače turiste , ki iz 
t rgovine vselej odidejo zadovoljni. 

Na 1400 kvadra tn ih metr ih pro
dajne površ ine so razporejeni štirje 
oddelki . 

Za samopostrežni del trgovine 
velja, d a j e le-ta najbolje založen da
leč naokoli po naši regiji. Izvrstna in 
bogata p o n u d b a vseh jedi in pijače 
hkra t i porok za vse večji obisk po

t rošnikov v blagovnici v Zrečah. Na 
policah je vselej mogoče najti tudi 
m n o g e p r e h r a m b e n e izdelke iz uvo
za, sveže meso in m e s n e izdelke, 
izvrstni k ruh in pecivo, sveže sadje 
in zelenjavo in vse vrs te pijač. 

Po svojem širokem izboru je prav 
tako daleč naokoli znan galanterij
ski oddelek, kjer vam bodo postre
gli in pomagal i pri n a k u p u zlatnine 
in kozmet ike domačih in tujih pro
izvajalcev. 

S p o n u d b o pa v n o b e n e m pogle
d u za drugimi oddelki ne zaostaja 
teksti lni oddelek, kjer lahko k u p c e 

najde vse: od najzahtevnejše kon
fekcije, spodnjega perila do postelj
nine. Znan pa je p redvsem po izred
ni izbiri volne, kar m n o g e ljubitelji
ce pletenja že dobro vedo. 

Mnogi prihajajo po nakup ih v bla
govnico v Zrečeh, ker v d o m a č e m 
kraju ne najdejo tega ali onega iz
delka bele tehnike , akus t ike , elek-
tro materiala, špor tne op reme ali 
čevljev. Zato se napotijo v tehnični 
oddelek Emon ine blagovnice, kjer 
j im želeni izdelek, če ga t r enu tno ni 
na zalogi, naročijo, pa tudi pripelje
jo na dom. 

Nakup v Emonini blagovnici v Zrečah je lahko tudi prijetno doživetje. Pisana je izbira tekstilnega blaga, še posebej pa volne. 

Z Janezom na počitnice! 
Kompasova posiovainica v Zrečah je oasliočna deslia 

KOM PAS 
JUGOStAVIJA 

V središču novih Zreč so 
konec decembra leta 1986 
odprli pos lovalnico Kom
pasa, ki je odprta vsak dan 
od ponedeljka do petka od 
7. do 15. ure in ob sobotah 
od 8. do 12. ure. Mnogi gost
je, ki želijo biti v Zrečah ali 
kje na Rogli ali na turistič
nih kmetijah, zdaj že vedo, 
da je potrebno samo pokli
cati telefonsko š tev i lko 
(063) 761-583 in da se j im bo 
na oni strani oglasi la pri
jazna Vasja Brglez in j im po
magala z nasvet i in napotki 
za prijeten oddih ali počit
nice. 

K o m p a s o v Janez , zaščitni 
znak te s lovenske tur is t ične 
agencije, v zreški poslovalni
ci še posebno prijazno vabi 
in privablja d o m a č e in tuje 
goste v okrilje pohorsk ih 
gozdov, kjer vse bolj slovi in 
se razvija Rekreaci jsko turi
stični center Rogla. Za ljudi 
iz mes ta postaja vse bolj vab
ljiv tudi kmečk i tur izem in 
naslove ter kažipote turist ič
nih kmeti j je mogoče najti v 
K o m p a s o v e m vodiču, ki ga 
dobi te v vseh tur is t ičnih po
slovalnicah. 

V K o m p a s u so zmeraj ve
seli srečanja z vami in tud i v 
pri je tnem kot ičku zreške 
K o m p a s o v e poslovalnice se 
veselijo srečanja in obiska, 
pa tud i sodelovanja, ki bo 
povečalo obojes t ransko za
dovoljstvo. Pr i K o m p a s u 
izhajajo pri svojem delu iz 
35-letnega dela in izkušnje 
omogočajo, da a rmada turi
s t ičnih delavcev lahko ust re-
že vsaki vaši želji. 

K o m p a s organizira turi
st ična potovanja, poči tnice, 
s t rokovne in d ruge izlete, 
kongrese in seminarje, lovni 

in r ibolovni, navtični , kmeč
ki in zdraviliški tur izem. Pri 
K o m p a s u se ukvarjajo s tr
govinsko dejavnostjo, go
s t ins tvom in z zas topstvom 
Eurocard mas tercard siste
ma plačilnih kart ic . 

Če se boste oglasili v pri
jazno zreško Kompasovo po
slovalnico, bos te izvedeli vse 
podrobnos t i , zlasti o zim
skem tur izmu, k i j e pred vra
ti. P rav v teh d n e h prodajajo 
smuča r ske kar te za veseli 
spus t po z reškem Pohorju 
po 45.000 dinarjev. Ta cena 
bo veljala samo do 25. no
vembra , pri takojšnjem pla
čilu pa v a m k o m p a s o v Jane
zek, s kater im je pri jetno do-
pustovat i , zniža ceno za pet 
t isočakov. 

Kompasovo poslovalnico 
v središču novih Zreč so na
rekovale potrebe vse bolj 
razvijajočega se turizma 
skozi vse štiri letne čase ta
ko na Rogli kot v njenem 
vznožju - v kraju, ki se je 
tudi po zaslugi turizma raz
vil v mesto. 

V Zrečah, mladem mes tu 
pod Pohor jem bodo v Kom-
pasovi poslovalnici v Zrečah 
še bolj bdeli nad razcvetom 
poslovnega, k m e č k e g a in 
s indikalnega turizma. 

Na podlagi izkušenj in ši
roke p o n u d b e v K o m p a s u 
oblikujejo p rograme po želji 
po t rošn ika današnje dobe. 
Kompasovo geslo je prepro
sto in prijazno: vse na enem 

mestu! K o m p a s postaja vse 
bolj popolni tur is t ični servis. 
Nepos redno poslovanje, ki 
ga ponuja, ima za posledico 
manj napak, manj jeze, večje 
ugodnost i , boljšo izrabo časa 
in ekonomičnos t . 

To pa je že razlog več za 
obisk v Kompasov ih poslo
valnicah, kjer vas bodo pov
sod tako prijazno sprejeli ko t 
v Zrečah. 

In če bos te kdaj v dilemi, 
kam, kje s kom, se obrni te na 
Kompasovega Janeza. Počit
nice z njim so vselej nekaj 
vznemirljivega! 

V Kompasovi poslovalnici v Zrečah vas bodo vselej prijazno sprejeli, vam svetovali in pomagali izbrati počitnice 
izlete po vaši želji. 4 



NOČNE 
CVETKE 

• V torek popoldne je 
Ivan H. povzročil pretep na 
Tomšičevem trgu. Posre
dovali so miličniki in Ivana 
priprli, da so se mu razka
dili alkoholni hlapi, takoj 
naslednji dan pa so ga od
peljali k sodniku za prekr
ške. Ivan je namreč precej 
iskana oseba v Celju. Stal
no prebivališče sicer ima v 
Celju, vendar večinoma go
stuje, zato so ga bili tokrat 
kar veseli. Sodniki namreč, 
ki so ga že precej časa za
man iskah. 

• V nedeljo zvečer je pri
šlo do pretepa v hotelu 
Merx; Jože L. iz Ceste na 
Dobrovo je prebunkal San-
dija Š. iz Zadobrove. 

• V nedeljo zvečer so mi
ličniki pridržali do iztrezni-
tve Adolfa K. iz Podgorja. 
Adolfa so zalotili precej v 
rožcah za volanom, ker pa 
nikakor ni hotel do doma 
peš, so ga morali pridržati. 
Podobno se je naslednji 
dan zgodilo tudi Francu T., 
k i je bil prepričan, da kljub 
zelenu balončku lahko do
volj dobro vozi. 

• V soboto zvečer je na 
Starem gradu razgrajal 
Franc K. z Mariborske ce
ste. Franc je povzročil pre
cej hrupa, potem pa ni do
volil, da bi natakarica po
klicala miličnike. Verjetno 
Franc tako vinjen ni mogel 
priti na grad, zato bi lahko 
del krivde za nedeljsko 
predstavo nosila tudi nata
karica. 

S. Š. 

Izmišljeni karate klub m 
brezvredne naročilnice 

Letos junija so priprli 26-
letnega Stanka Stagoja z 
Dobrne, ki je osumljen več
jih goljufij. Stanko si je 
zmisli l pretkan način golju
fanja; »ustanovil« je svoj 
karate klub, potem pa trgo
v inam »delil« brezvredne 
naročilnice. 

Tako je veleblagovnici TE
KO v Celju podtakni l kar 
dve naročilnici (leta 1983 jn 
1985) kara te kluba, ki ga se
veda n ikdar ni bilo, s tem pa 
tudi nikogar, ki bi blago, 
»kupljeno« z naroči lnicami, 
plačal. T E K O je iz poslova
nja s »karate k lubom« z Do

b rne potegnil 30.000 dinarjev 
izgube. 

Slabše jo j e letos odnesla 
žalska Nama, kjer si j e Stan
ko Stegoj letos privoščil av-
toradio in barvni televizor za 
930.000 dinarjev. Seveda je 
tudi Nama zastonj iskala ka
rate k lub na Dobrni . 

Sicer pa je S tanko Stagoj 
osumljen še nekater ih dru
gih goljufij. Tako naj bi si od 
nekega občana sposodil 2000 
švicarskih frankov, ki j ih ni 
vrnil, prav tako pa se j e zgo
dilo n e k e m u d r u g e m u obča
nu, ki je Stagoju posodi l 500 
zahodnonemšk ih mark . 

Preiskovalni sodnik pro
učuje še njegovo »poslova
nje« s samopos t režno trgovi
no v Petrovčah. Tam naj bi 
letos za svoj disco k lub na
kupil za 100.000 dinarjev pi
jače, računa pa ni poravnal . 

Ker je bil S tanko Stagoj že 
pred tem kaznovan zaradi 
goljufij, med drugim tudi za 
nakupovanje z naročilnica
mi kara te k luba z Dobrne , j e 
letos junija preiskovalni sod
nik odredil zanj pripor. »Ka
rate klub« Dobrna tako da 
nadaljnega ne bo več kupo
val z naroči lnicami. 

S. ŠROT 

Kraja v Savinji 
Vesten varnostnik je pre

prečil, da bi se po stečaju 
LIK Savinje razpasle kraje 
imetja te delovne organiza
cije. 

Tako je te dni preiskovalni 
s todnik zahteval preiskavo 
zoper F. K. iz Celja in J. J. iz 
Žalca. F. K. j e bil v tozdu 
Pohiš tvo Celje skladiščnik 
in j e osumljen, da j e letos 
marca n e k e m u občanu izdal 
5,2 kub ičn ih met rov odpad
nih iveric, zaračunal pa samo 
2 kub ična metra . Na ta način 
m u je pr idobi l za 25.000 di
narjev premoženjske koristi , 
osumljen pa je kaznivega de

janja zlorabe položaja odgo
vorne osebe. 

Ob tej pri ložnosti je J . J. iz 
Žalca t emu občanu vrgel na 
tovornjak še nekaj pohištve
nih e lementov in drugega 
materiala, vse skupaj v vred
nosti 400.000 dinarjev. Zara
di tega je J. J . osumljen veli
ke tatvine. 

Nepoš teno početje j e pre
prečil vesten varnostnik , ki 
j e ustavil kamion pri izhodu 
iz delovne organizaicje in ta
koj poklical mil ičnike, ko je 
ugotovil, d a j e na tovornjaku 
precej več blaga, kot pa ga j e 
občan plačal. 

- ... 

PROMETNE 
NESREČE 

Ni uspel ustaviti 
Prejšnji torek popoldne sta 

hotela prečkati lokalno cesto 
blizu Jakoba pri Šentjurju 71-
letni Ludvik Arbajter in njego
va žena Angela. Takrat je po ce
sti pripeljal 24-letni Jože Deželak 
iz Male Breze pri Laškem. Ker je 
vozil s precejšnjo hitrostjo, ni 
uspel pravočasno zaustaviti vozi
la, tako da je zadel Ludvika Ar-
bajtra, ki so ga huje ranjenega 
prepeljali v celjsko bolnišnico. 
Angela Arbajter pa je še pravo
časno odskočila. 

Ubila ga Je elektrika 
v nedeljo zvečer ob 19.30 uri 

je električni tok ubil 39-letnega 
Ivana Deželaka iz Stopč pri La
škem. Deželak je odšel na pod
strešje nove stanovanjske hiše, 
da bi izklopil električni kabel, na 
katerem je bila priključena žarni
ca. Zaradi mokrih tal, na več me
stih poškodovanega kabla, doma 
narejene električne omarice brez 
ozemljitve in tudi, ker je bil De
želak ves premočen, je prišel v 
stik z električno napetostjo. De
želak je umrl med prevozom v 
laški zdravstveni dom. 

Strela v gospodarsko 
poslopje 

Med četrkovim neurjem je 
strela nekaj pred 19. uro udarila 
v gospodarsko poslopje last An
tona Senice iz Hrušovja pri Pla
nini.Na pomoč so prihiteli sose
dje in gasilci iz Prevorja ter Pla
nine, tako da so iz poslopja rešili 
živino in precej orodja. Ogenj je 
močno poškodoval ostrešje, zgo
rela pa je tudi mlatilnica in 10 ton 
sena. tako daje škode za 10 mili
jonov dinarjev. 

Nekriti čeki 
Javni tožilec je zahteval prei

skavo za 25-letnega Vidomirja 
S. iz Celja. Ta je letos v zelo krat
kem času - od januarja do marca 
- izdal kar 44 nekritih čekov za 
750.000 dinarjev. 

Deklica utonila v 
Savinji 

v petek popoldne je prišlo do 
tragedije v Nizki pri Mozirju, 
kjer je mati le za hip pustila 18-
mesečno hčer samo. Ko se je vr
nila, je lahko opazila le še stopi
nje, ki so vodile k narasli Savinji. 
Mati je takoj poklicala miličnike. 
Posebne enote milice, potapljači, 
gasilci in ribiči so takoj začeli 
iskati dekletce, vendar je niso na
šli. Iskali so tudi v soboto, ko so 
njeno trupelce izvlekli iz vode 
pod letuškim jezom. 

Zgorela hiša 
v soboto zjutraj med Z. in 3. 

uro je začelo goreti v stanovanj
ski hiši 60-letnega Jakoba Le-
berja v Starih Slemenih v konji
ški občini. Lastnik se je še pra

vočasno prebudil in pobegnil iz 
hiše, ki je pogorela do tal. Posre
dovali so tudi gasilci, vendar z 
vozili niso mogli do hiše, pač pa 
so preprečili, da se ogenj ni razši
ril na bližnji gozd. Skoda je za 
približno 10 milijonov dinarjev. 

Priprli nasilnika 
Letos, 20. avgusta so priprli 

32-letnega Božidarja Rebiča iz 
Rogatca, ki je pred tem že bil 
obsojen zaradi nasilništva. 

Tudi tokrat je Rebič osumljen 
nasilniških dejanj; v treh gostin
skih lokalih v Rogatcu naj bi na
mreč žalil goste, jih napadal in 
razbijal kozarce, tri goste pa je 
lažje ranil. 

Poleg teh nasilniških dejanj je 
osumljen tudi napada na uradno 
osebo, ko ta opravlja naloge jav
ne varnosti. Letos sta namreč k 
njemu prišla miličnika, da bi 
opravila hišno preiskavo, Rebič 
pa se jima je uprl in pri tem ene
ga miličnika lažje ranil. 

Ker je bil Rebič že prej večkrat 
kaznovan zaradi nasilništva in 
obstoja ponovitvena nevarnost, 
je preiskovalni sodnik zanj odre
dil pripor. 

S.Š. 

Umrl pod traktorjem 
Prejšnji torek popoldne se je 

pripetila huda nesreča v vasi 
Primož pri Šentjurju, v kateri je 
umrl 73-letni Stanko Povalej iz 
te vasi. Povalej je k traktorju pri
pel kmečki voz in se odpeljal na 
svoj travnik. Ko je vozil po strmi
ni navzdol, je traktor začelo zana
šati zaradi precejšnje hitrosti. 
Voznik je zavil v levo, traktor pa 
se je prevrnil in pokopal pod sa
bo Povaleja, ki je umrl na kraju 
nesreče. 

Kolesarka pred 
tovornjak 

Prejšnjo sredo zvečer je 73-let-
na kolesarka Marija Amon iz 
Žalca v križišču v Žalcu zavijala 
v levo. Zapeljala je pred tovor
njak, ki ga je vozil 26-letni Stani
slav Filipič iz Vogrinčevcev pri 
Ljutomeru. Tovornjak je zbil ko
lesarko, ki sojo huje ranjeno pre
peljali v celjsko bolnišnico. 

Deklica čez cesto 
v celjsko bolnišnico so prejš

njo sredo prepeljali osemletno 
Martino B. iz Zavrata pri Rade
čah. Deklica je skupaj z drugimi 
otroki v Njivicah pri Radečah ča
kala na avtobus. Ko je avtobus 
pripeljal, je prečkala cesto, po 
kateri je takrat pripeljal 31-letni 
voznik osebnega avtomobila Ra
fael Žulič iz Laškega, sicer začas
no na delu v ZRN. Voznik avto
mobila je zbil deklico, ki je oble
žala huje ranjena. 

Neprevidno 
prečkanje 

v četrtek popoldne je 12-letna 
L. F. iz Stranic v tem kraju sku
paj z drugimi potniki izstopila 
iz avtobusa, potem pa nenado
ma skočila čez cesto. Po njej je 
takrat nekoliko prehitro pripelja
la z osebnim avtomobilom 34-let-
na Nada Sitar iz Slovenskih Ko
njic. Deklico, ki seje ranila v ne
sreči, so prepeljali v celjsko bol
nišnico. 

Voznik tovornjaka 
izsilil prednost 

Na Mestni ulici v Titovem Ve
lenju je v četrtek dopoldne 39-
letni voznik tovornjaka Ivo Vi-
dovič iz Mozirja zbil 19-letnega 
motorista Marjana Pristovške 
iz Titovega Velenja. Voznik to
vornjaka je motoristu izsiljeval 
prednost. 

Zatajitev 
davščin 

F. I., obrtnik iz Rimskih 
Toplic je osumljen nape
ljevanja k ponarejanju po
slovnih listin in zatajitve 
davščin, zato je celjski 
javni tožilec zanj zahteval 
preiskavo. 

F. I. naj bi januarja letos 
napeljal vodjo avtoservica 
v Domžalah, da mu je izdal 
lažni račun za popravilo av
tomobila za približno 
500.000 dinarjev. F. I. je ta 
račun seveda priložil davč
ni napovedi in tako plačal 
za 270.000 dinarjev manj 
davščin kot pa bi jih sicer. 

S . Š . 

Goljufija z žiro 
računom 

Obrtnik K. J. iz Mozirja je 
osumljen za ponarejanje listin 
in goljufijo. Ker je namreč imel 
blokiran žiro račun, je ponare
dil položnico, da je spet prišel 
do denarja. 

K. J. je neki delovni organiza
ciji dolgoval 750.869 dinarjev in 
je zaradi tega tudi imel blokiran 
žiro račun. Tej delovni organiza
ciji je potem s splošno položnico 
nakazal 869 dinarjev, na kopijo 
položnice pa spredaj pripisal še 
številko 750. S to položnico kot 
dokazom je potem šel na banko, 
kjer so mu odblokirali žiro račun, 
s katerega je K. J. takoj dvignil 
500.000 dinarjev. 

K. J. je utemeljeno osumljen 
kaznivega dejanja ponarejanja li
stin in goljufije, celjski javni toži
lec pa je zanj zahteval preiskavo. 

S. Š. 

» L I K O « 
Industrija kov inske o p r e m e 
Liboje - 63301 Pe t rovče 
Komisija za delovna razmerja 
objavlja 
prosta dela in naloge 

K V kl jučavničar 
Pogoj: poklicna izobrazba IV. zahtevnostne stopnje 
kovinske smeri, 3 leta delovnih izkušenj, poskusno 
delo 2 meseca, odslužen vojaški rok, zaželen šofer
ski izpit 
Dela in naloge združujemo za nedoločen čas s pol
nim delovnim časom. 
Pisne ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljite v 8. dneh po objavi na naslov: »LIKO« Liboje 
- 63301 Petrovče. 
Vlog brez priloženih dokazil o izpolnjevanju pogojev 
komisija ne bo obravnavala. 
O izbiri bomo kandidate obvestili najkasneje v 30. 
dneh po končanem zbiranju prijav. 

E M O - E M A J L I R N I C A , M E T A L N A 
I N D U S T R I J A , O R O D J A R N A , 
n.sol .o. 
C E L J E 
D E L A V S K I S V E T T O Z D 
T O V A R N A E M O K O N T E J N E R 
b.o. Cel je 

RAZPISUJE 

v skladu z določili ZZD, Statuta in družbenim 
dogovorom o kadrovski politiki v občini Celje, dela 
in naloge 

Individualni p o s l o v o d n i o r g a n -
direktor T O Z D 

Za individualni poslovodni organ je lahko imenova
na oseba, ki poleg pogojev opisanih v 511. čl. ZZD 
izpolnjuje še te pogoje: 

1. da je državljan SFRJ. 
2. znanja VII. stopnje strokovne zahtevnosti (VŠ) 
strojne, ekonomsko tehnične, metalurške, elektro, 
oranizacijske smeri s predizobrazbo strojne ali meta
lurške smeri, ali z delom pridobljena delovna zmož
nost, ki se ugotavlja v skladu z določili samouprav
nega splošnega akta (k tč. 2). 
3. 5 let delovnih izkušenj pri opravljanju odgovornih 
delovnih nalog in opravil na ustreznem področju. 
4. gospodarska razgledanost in sposobnost organi
ziranja dela, kar izhaja iz uspešnosti izvrševanja do
sedanjih del in nalog. 
5. družbeno-politična razgledanost in uveljavljanje 
načel samoupravljanja. 
6. predlog koncepta o načinu realizacije razvojnega 
programa in opredelitev lastne vloge pri njegovi re
alizaciji. 
7. drugi pogoji, ki jih določa družbeni dogovor o 
oblikovanju in izvajanju kadrovske politike. 

Izbrani kandidat bo imenovan za razdobje štirih let. 

Prijave s kratkim življenjepisom in dokazili o izpol
njevanju razpisnih pogojev naj kandidati pošljejo na 
EMO CELJE, Področje za kadre, organizacijo in po
slovno informatiko - za razpisno komisijo - v 15. 
dneh po objavi tega razpisa. 

Prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili v 15. 
dneh po sklepanju delavskega sveta TOZD tovarna 
Emokontejner. 



nnstina Jazbinšek prvakinja Sredozemlja 
Zlato, ki daje upanje za 

boljše čase jugoslovanske, 
predvsem pa tudi celjske atle
tike, je na sredozemskih igrah 
osvojila mlada Kristina Jaz
binšek. 

Dokazala je, da ima vse po
goje za uvrstitev v svetovni vrh 
najboljših metalk kopja. S 
tem, da je postala republiška 
in državna prvakinja ni kaj do
sti povedanega, presenetila pa 
je prvič na Univerziadi v Za
grebu, kjer je šele v šestem me
tu izgubila bronasto odličje in 
ostala na nehvaležnem četr
tem. Da je dekle, ki gre po do
bri poti nekdaj slavne Nataše 
Urbančič, še vedno naše držav
ne rekorderke in najboljše me
talke kopja, nadarjeno za to 
disciplino, kaže rezultat iz La-
takije, kjer je osvojila prvo me
sto in s tem postala sredozem
ska prvakinja. Čeprav je kopje 
vrgla samo 59,40 metra daleč. 

je s tem metom premagala dve 
odlični grški tekmovalki, ki se 
uvrščata v svetovni vrh. Bilo je 
to prijetno presenečenje in do
kaz, da je treba Kristino »iz-
brusiti« do vrhunca. Za to pa 
ni potrebna samo njena volja, 
ampak tudi delo vseh vzpored
nih služb, kot so trenerske, or
ganizacijske in ostale. 

Na 10. sredozemskih igrah je 
iz Celja nastopil tudi judoist m 
član juda kluba Ivo Reya iz Ce
lja Stanko Anderle, ki pa je 
kljub velikemu pričakovanju 
osvojil šele (dobro) peto mesto. 

Celjski športniki, tako posa
mezniki kot ekipe, letos niso 
bili v mednarodnem merilu 
preveč uspešni. Prav zato je 
uspeh Kristine Jazbinšek iz 
Kovinotehna Kladivar še toli
ko bolj dragocen. 

TONE VRABL 
Foto: EDI MASNEC 

Košarkarji 
startali s 
porazom 

Začelo se je prvenstvo 
sezone 87/88 v 1. B zvezni 
košarkarski ligi, kjer po 
daljšem času ponovno na
stopajo tudi košarkarji iz 
Celja, tokrat pod novim 
imenom Merx. 

V 1. kolu so gostovali na 
Reki, kjer so izgubili sreča
nje s Kvarnerjem 85:75 
(37:44). Kljub porazu so 
celjski košarkarji prikazali 
dobro igro, tako da lahko v 
nadaljevanju od njih priča
kujemo tudi lepe uspehe. 
Najboljša strelca sta bila 
veterana Pipan, k i je dal 24 
košev in Gole 26. V 2. kolu 
bo KK Merx igral v dvorani 
Tehnične šole z Vojvodino, 
ki je v 1. kolu doma dosegla 
visoko zmago proti Vršcu. 
Celjska tekma bo v soboto, 
3. oktobra ob 19.30. 

Prvenstvo SRS v 
šahu 

Danes dopoldne ob 15.30 uri 
se bo v hotelu Golding Rubin 
v Žalcu pričelo 37 člansko ša
hovsko prvenstvo SR Slove
nije. 

Na ta velik športni dogodek 
so se v žalski občini že dalj 
časa pripravljali, več o tem pa 
nam je povedal predsednik Ša
hovskega kluba Žalec, Mitja 
Urisek: 

»Letos smo bili že organiza
torji mladinskega šahovskega 
prvenstva Slovenije, ki so ga 
pripravili v Celju. Seveda ta 
prireditev zahteva več dela. 

•Tekmovanje bo od 1. do 15. ok
tobra v hotelu Rubin v Žalcu. 
Prosta dneva sta po 6. in 12. 
kolu. Zaključek prvenstva bo 
v četrtek, 15. oktobra, predvi
doma ob 15. uri, z razglasitvijo 
rezultatov in podelitvijo na
grad ter priznanj. Pokrovitelj 
prvenstva je EMO Celje, na po
moč pa so nam priskočile tudi 
druge delovne organizacije v 
žalski občini in seveda TKS 
Žalec« 

Na prvenstvu bosta igrala tu
di dva Žalčana in sicer moj-
sterska kandidata Franc Bri
novec ml. in Marjan Črepan. 

TONE TAVČAR 

Celjski hokejisti so vso tekmo napadali, vendar pa jim ploščka ni uspelo več kot dvakrat 
spraviti v nasprotnikovo mrežo. p^^^. ^j^j MASNEC 

Hokejisti znova izgubili 
v hokejski zvezni ligi so odigrali 4. kolo. 

Do manjšega presenečenja je prišlo na drsa
lišču v Mestnem parku v Celju, kjer so pred
stavniki Cinkarne načrtovali zmago, vendar 
so klonili proti močni Bosni iz Sarajeva 2:3 
(1:1, 0:0, 1:2). 

Predvsem so Celjani igrali taktično slabo, 
saj so posamezniki poskušali kaj doseči sami, 
ne pa s kolektivno igro. To so spretnejši gostje 
izkoristili in se vrnili domov s pomembnima 
točkama, ki bosta Celjanom še kako manjkali. 

Strelca sta bila Žolek in Filipovič, najboljši 
igralec Poljak Kuzcynski (ostali so igrali sla
bo), sodili so Priboj iz Subotice ter Celjana 
Zorko in Pinter pred okoh 1000 gledalci, ki so 
razočarani zapuščaU led v Mestnem parku. 

Srečanje 5. kola so celjski hokejisti odigrali 
včeraj, v sredo, 30. septembra na Jesenicah 
proti prvemu favoritu letošnjega prvenstva 
vodečim Jesenicam, ponovno pa se bodo poja
vili na domačem drsališču v soboto, 3. okto
bra, ko se bodo ob 18. uri srečali z ekipo Kranj
ske gore. Dve točki iz dveh srečanj bi bili 
visoki_kot^Triglav._ _ M. SOR_ŠAK-.^TV 

Republiški prvakinji 
Slavili sta Gobec - Nagy 

Na kegljišču Golovca v Ce
lju se je pomerilo 30 najbolj
ših slovenskih ženskih parov 
na republiškem prvenstvu, ki 
ga je pripravil KK EMO Celje, 
Slavile so predstavnice KK 
EMO Celje, ki so poleg ostalih 
dobrih mest osvojile tudi prvi 
dve. Zmagali sta Gobec - Na-
gy z odličnim rezultatom 1778 
pred J. Šeško - Mikac 1700. 

Na 6. mestu sta za preseneče
nje poskrbeli Zimšek - Vreč
ko, vse tri dvojice pa so se uvr
stile na državno prvenstvo, ki 
bo v soboto in nedeljo, 3. in 4. 
oktobra, prav tako na kegljišču 
Golovca. Republiški uspeh sta 
dopolnili dvojici Razlag - Zu
pane na trinajstem in Lesjak -
Grobelnik na petnajstem me
stu, vseh pet parov pa lahko 
neposredno nastopa prihodnje 
leto na novem republiškem pr
venstvu. 
^ Na kegljiških Hmezada v 
Žalcu in Golovca v Celju je bi
lo prvenstvo Medobčinske 
kegljaške zveze Celje za mo
ške, kjer je nastopilo 40 naj
boljših s predhodnih tekmo
vanj Presenetljivo je slavil Ro-
šer, član EMO Celje, ki je z 950 
keglji postavil tudi nov rekord 
kegljišča v Žalcu. Drugi je bil 
Čagalj in tretji Nareks, oba KK 
EMO Celje, četrti in peti Sivka 
in Kompan KK Hmezad ter še
sti Kačič KK EMO Celje. Vseh 
šest se je uvrstilo na republi
ško prvenstvo, ki bo 10. in 11. 
oktobra na kegljišču v Litiji in 
Domžalah. 

Republiško posamično pr
venstvo za članice bo 10. in 11. 
oktobra na kegljišču STC 
Ljubljana. S celjskega območ
ja bo nastopilo kar 19 tekmo
valk, kar znova kaže na kvali
teto tega športa na našem po
dročju. Najboljših osem Ce-
Ijank Tanja Gobec. Marika Na-
gy, Jožica Šeško, Sonja Mikac, 
Silva Razlag, Marta Zupane, 
Metka Lesjak in Mira Grobel
nik pa bo nastopilo med ted
nom, kajti od 9. do 11. oktobra 
jih čaka evropski ekipni pokal, 
kjer bodo zastopale Jugoslavi
jo in sicer v Veliky Šariš pri 
Prešovi v ČSSR. 

Vlado Gobec, predsednik 
Kegljaškega kluba EMO Ce
lje: »Tončka Pečovnik je zara
di družinskih zadev za nekaj 
mesecev prekinila s keglja
njem. Biserka Petak se zaradi 
podobnih problemov vrne šele 
koncem leta. Želeli pa smo 
uspeti tudi v Evropi, zato smo 
se okrepili. Marika Nagy iz 
Konstruktorja Maribor je žele
la že lani k nam, letos je prišla 
in tu naj bi tudi končala svojo 

bogato kariero, saj je med dru
gim tudi svetovna prvakinja. 
Dobili smo tudi obetavno 
zdravnico, v prostem času keg-
Ijavko, Sonjo Mikac z Reke. Z 
njima in našimi igralkami mo
ramo uspeti, samo če ne bo 
preveč nihanja v formi. Kaj 
smo dali našim pridobitvam? 
Nič! Zakonca Mikac sta se z 
Reke na tekmo pripeljala z av
tom, plačali pa smo jim stroške 
za vlak. Izredno smo zadovolj
ni z novim pokroviteljem de
lovno organizacijo EMO. De
narja res ni veliko, dali so nam 
2,5 milijona din, vendar tu so 
stvari s katerimi nam lahko po
magajo - oprema, reklamni 
material, prevozi, darila itd.« 

TV 

NA KRATKO 
strelci Kozja 
najboljši 

Ob občinskem prazniku 
Šmarja so pripravili tekmova
nje z MK puško, kjer je nastopi
lo osem ekip z 32 člani. Zmagali 
so strelci Kozja pred Podčetrt
kom. Bučami, Rogatcem. Kozjim 
II. Lesničnim, Sladko goro in 
Podčetrtkom II. medtem ko so 
bili najboljši med posamezniki 
Mirko Kunst, "Srečko Remih, 
Slavko Frece, Ivan Drofenik, Mi
ra Postrežin itd. 

JK 

Štiri medalje za 
celjske judoiste 

Na pozivnem članskem repu
bliškem prvenstvu v Slovenski 
Bistrici so predstavniki judo 
kluba I. Reya iz Celja osvojili 
štiri medalje. Samo Pungeršič je 
zmagal v kategoriji do 71 kg. 
medtem ko so mladinca Oto Se-
les do 65 in Alojz Šekuranja do 
60 kg ter član Fadil Imamovič do 
78 kg osvojili tretje mesto. 

JK 

Vera Reberšek 
republiška prvakima 

v Novem mestu je bilo 1. repu
bliško prvenstvo v hoji za slepe 
in slabovidne. Nastopilo je 70 
tekmovalcev iz vse Slovenije, 
med njimi tudi sedem iz Celja v 
kategoriji A Franc Mohorič, Jaka 
Korošec in Matej Žnuderl, v B 
Franc Žerdoner. Manja Fras in 
Vera Rebevšek ter v C Srečko 
Kovačec. Ekipno so bili Celjani 
drugi, med posamezniki pa sta 
medalji osvgjiliVera Reberšek, 

ki je zmagala v svoji kategoriji B, 
druga pa je bila klubska tovariši
ca Manja Fras. 

Med najboljšimi 
Kristan in Matko 

v Slovenj Gradcu so pripravi
li tradicionalni memoriaini ša
hovski turnir Jožeta Šmona. Na
stopilo je 38 dvojic, med njimi 
tudi s celjskega območja. Pred
stavnika SK Velenje Drago Kri
stan in Milan Matko sta osvojila 
odlično tretje mesto. 

J. GROBELNIK 

Rally IVIerx 
v soboto, 3. oktobra bo v Celju 

prvi turistični »RaUy Merx«. 
Start in cilj bosta v Celju, tek
movalna proga pa bo tekmoval
ce vodila preko Šentjurja, Šma-
rija. Slovenske Bistrice, Osan-
karice. Slovenskih Konjic, Špi-
taliča, Šentjurja in znova Celje. 

Tehnično bo tekmovanje izve
del Kompas Hertz iz Ljubljane. 
Udeležijo se ga lahko vsi vozniki 
z veljavnim vozniškim dovolje
njem B kategorije. Tekmovalci 
bodo nastopih v treh razredih: 
avtomobili do 785 ccm, avtomo
bili do 1150 ccm in avtomobili 
nad 1150 ccm. Prvo tekmovalno 
vozilo bo startalo v soboto ob pol 
enajstih pred hotelom Merx v 
Celju. 

Kolesarski hura na 
Roglo 

Krajevna skupnost Zreče bo v 
nedeljo, 4. oktobra pripravila 
akcijo "kolesarski hura na Ro
glo.« Start bo ob 10. uri dopoldne 
pred Uniorjem Zreče, nato pa se 
bodo kolesarji podahjia Roglq_ 

na višino 1474 m. Akcija bo v 
sklopu prireditev, ko bodo Zreče 
poimenovali v mesto. Kategorije: 
moški do 30, 30-45 in nad 45 let 
ter ženske do 30 in nad 30 let. 
Prijaviti se je možno uro pred 
prireditvijo, informacije pa dobi
te že pred tekmo na telefonski 
številki (063) 761-122. int. 383. 

Nalboljši ribiči Pake 
iz Šoštanja 

Zveza ribiških družin Celje je 
pripravila prvo štirikrožno po
kalno tekmovanje na jezeru 
Preserje v Malih Braslovčah. 
Zmagala je ribiška družina Paka 
iz Šoštanja z 39. točkami, sledijo 
pa RD Celje 31, RD T. Velenje 31, 
RD Voglajna Štore 26. RD Laško 
25, RD Sotla Podčetrtek 19, RD 
Šempeter 18 in RD Ljubno 7 
točk. Najboljši posarnezniki: 1. 
Vinko Pučnik Paka Šoštanj, 2. 
Ivan Plank Voglajna Štore, 3. 
Marko Gruber Celje, 4. Rudi Me-
šič Paka Šoštanj, 5. Jože Kovačič 
Voglajna Štore itd. 

Strelci v Mariboru 
v Mariboru je bilo 18. odprto 

prvenstvo ljubljanskega ar-
madnega območja v streljanju s 
pol in avtomatsko puško ter vo
jaško pištolo. Nastopilo je 57 
ekip iz vse Jugoslavije. Iz celj
skega območja sta nastopili tudi 
ekipi iz Žalca in Celja. Ekipa 
OŠTO Celje je osvojila 11. mesto, 
ekipa OŠTO Žalec pa petnajsto. 

Žalčani drugi 
Strelska družina Kisovec v 

Zagorju je pripravila memori-
alno tekmovanje z MK puško v 
spomin na njihovega člana 
Francija Klemenčiča. Z našega 
območja so nastopili samo strelci 
Žalca in osvojili 2. mesto. Med 
posamezniki je bil Alojz Klovar 
iz Žalca četrti. 

Začetek republiške 
lige 

v petek, 2. oktobra se bo zače
lo tekmovanje v republiški ligi 
2 zračno puško. V tej ligi nasto
pata z našega območja dve ekipi, 
žreb pa je določil, da se bosta 
srečali že v 1. kolu na strejišču na 
Gričku ekipi Kovinarja Štore in 
SD Celje. 

TJ 



zmago bi Icmaiu zapraviii 
Tekmovanja v II. zvezni ro-

liometni ligi so se pričela. Ce
ljani so sezono 1987/88 pričeli 
J, zniago. V soboto so v dvora-
pi Golovec premagali Velež iz 
jvlostarja. 

Čeprav so celjski rokometaši 
predvsem v prvem polčasu 
igrali precej nezbrano, so v 
drugem polčasu vtis popravili 
in prevzeli igro v svoje roke. V 
prvem polčasu so do dvajsete 
ininute vodili igralci Veleža, 
nato pa so Celjani pričeli razli-
lio zmanjševati, z zadetkom 
Selčana v 22. minuti pa je bil 
rezultat izenačen na 10:10. Po 
dveh zapravljenih priložnostih 
so v naslednjih minutah gostje 
zopet povedli in šele zadetek 
Toplaka v zadnjih sekundah 
prvega polčasa je pripomogel 
li temu, da so Celjani pričeli II. 
polčas z rezultatom 12:12. Veli
ko zaslug za to, da igralci Vele
ža v prvem polčasu niso še bolj 
povečali razlike, gre pripisati 

odličnemu vratarju Miranu 
Kapitlerju. V drugem polčasu 
so se Celjani zbrali in prvih de
vet minut gostom ni uspelo ni
ti enkrat zatresti mreže Celja
nov. Aerovci pa so v tem času 
dosegli kar šest zadetkov, od 
katerih je tri zapored dosegel 
Razgor. Celjani so v drugem 
polčasu vodili že za sedem za
detkov, gostje pa so nato razli
ko nekoliko zmanjšali, tako da 
je bil rezultat ob koncu sreča
nja 26:23. 

Pri gostih je bil najučinkovi
tejši Anič s štirinajstimi zadet
ki, za Aero pa Razgor z osmi-, 
mi. Ostale zadetke za Aero so 
dosegli: Selčan 6, Anderluh 5, 
Toplak 3, Čater 2 ter Kleč in 
Jeršič po 1 zadetek. 

V soboto Celjani gostujejo v 
Bjelovarju pri Partizanu. 

Po izjavi trenerja Toneta 
Goršiča bo to verjetno najtežje 
srečanje v jesenskem delu pr
venstva. 

Startale so tudi rokometaši-
ce v II. zvezni ligi, kjer je mla
da ekipa Velenja za uvod dose
gla doma pomembno zmago, 
ko je premagala reški Zamet 
27:21_. Najuspešnejše strelke so 
bile Cerafm 9, Kralj 6 in Bodin-
ski 7. 

V moški republiški ligi so 
odigrali 3. kolo. Šoštanj je do
ma premagal Ajdovščino, naj
boljši strelec pa je bil Alič, kije 
dal 7 golov. Šoštanj je na 5. 
mestu, v 6. kolu pa gostuje pri 
Jadranu v Kozini. 

V republiški ženski ligi so 
novinke ERA Šmartno dožive
le hud poraz doma, ko so izgu
bile z vodečim Kranjem kar 
9:31. Med_ dvanajstimi ekipami 
je ERA Šmartno trenutno na 
desetem mestu z dvema točka
ma, v 4. kolu pa gostuje pri 
Iskri. 

Turnir »igrajmo 
rokomet« 

V soboto so se v dvorani Golo
vec v dopoldanskih urah pomeri
li v rokometu pionirji, stari dva
najst let in manj, iz trinajstih slo
venskih klubov. Igrali so v štirih 
skupinah, na koncu pa so prvo 
mesto osvojili rokometaši Ter-
mopola, drugi je bil Šoštanj, tret
ja pa Drava iz Ptuja. Celjski roko
metaši so bili sedmi, rokometaši 
Dinos Slovana pa deseti. Turnir
ja »Igrajmo rokomet« se je lani 
udeležilo šestnajst ekip. letos pa 
tri manj. Tone Goršič. idejni oče 
tega turnirja, je bil ob koncu za
dovoljen, saj, kot je povedal, ni 
namen turnirja razvrščati mlade 
ekipe po kvaliteti, temveč prikaz 
znanja. 

Prijateljska 
rokometna tekma 

Danes (četrtek) se bodo ob 
18.30 rokometaši Aera srečali s 
češkim prvoligašem Topolčany. 
Srečanje bo v dvorani Golovec. 

NATAŠA GERKEŠ 
TONE VRABL 

Rokometni ples je odlično pričel Vito Selčan, ki je kar šest
krat zatresel Veleževo mrežo. 

Foto: EDI MASNEC 

Rokometaši Aera bodo letos nastopali v naslednji postavi: (od leve proti desni stojijo): 
tehnični vodja ekipe Rado Petru, Mišo Toplak, Aleš Anžič, Igor Doberšek, Tomaž Cater, 
Stanko Anderluh, Mitja Robida, Miran Šeško, trener Tone Goršič. Čepijo: Igor Razgor, Tomaž 
Jeršič, Vito Selčan, Tomaž Kleč in Miran Kapitler. 

Foto: EDI MASNEC 

20GA J E OKROGLA 

Republiška liga: veliko in prijetno presenečenje sta v 6. 
kolu pripravila velenjski Rudar in mozirski Elkroj. Rudar 
je iztržil v Ljubljani točko proti vodečemu Teol Slovanu, 
ko je igral 2:2 (strelec obeh golov za goste je bil Kotnik), 
Elkroj pa je v gosteh premagal Izolo 1:2, strelca sta bila 
Ermenc in Marinček. Zmagal je tudi Ingrad Kladivar, ki je 
doma komaj z 1:0 (strelec Podgoršek) ugnal Vozila, izgubil 
pa je samo Steklar in to doma proti trboveljskemu 
Rudarju 0:3. Steklarje znova »dokazal«, da za takšno ligo s 
tem igralskim in ostalim kadrom še ni zrel. Velenjski 
Rudar je sedmi, Elkroj deseti, Ingrad Kladivar in Steklar 
pa sta na zadnjih dveh mestih. Pari 7. kola: Ingrad Kladi
var mora na težko gostovanje k Triglavu v Kranj, Steklar k 
bivšemu članu II. zvezne lige Kopru, ki pa letos igra 
izredno slabo, velenjski Rudar se bo pomeril doma z Muro, 
najtežje delo pa vsekakor čaka vse boljše Elkrojčane, ki 
bodo doma gostih vodeči Teol Slovan iz Ljubljane. 

Slovenska območna liga vzhod: v 5. kolu je Dravinja 
doma premagala Pekre 3:2, medtem ko sta Šmartno in 
Partizan Žalec igrala nedoločeno, vsak po 1:1 in to prvi s 
Fužinarjem, drugi pa s Pohorjem iz Ruš. Na lestvici je 
trenutno najboje uvrščen žalski Partizan, ki je s šestimi 
točkami na odličnem 4. mestu. 

Lovci na glinaste 
golobe 

ž e drugič so letos prizadev
ni člani lovske družine Žalec 
pripravili na sodobno ureje
nem strelišču ob lovski koči 
Rinka nad Gotovljami tekmo
vanje v streljanju na glinaste 
golobe in tarčo srnjaka. 

Žal je jutranje slabo vreme 
preprečilo večjo udeležbo, vse
eno pa je tekmovanje v dobri 
organizaciji lovske družine Ža
lec ponovno lepo uspelo. Na
stopilo je 14 ekip in sedem po
sameznikov. Zmagali so lovci 
LD Skale pred LD Dolič in LD 
Prebold, na tarčo srnjaka pa so 
bili najboljši Peter Silovšek 
LD Skale. Peter Guček LD Za-
bukovje in Marko Razboršek 
LD Prebold. Med posamezniki 
v streljanju na glinaste golobe 
in tarčo srnjaka pa so slavili 
Leopold Traunar iz LD Dolič, 
Dušan Urankar LD Braslovče 
in Marko Razboršek LD Pre
bold. 

Narodnozabavni an
sambel Slovenija praznu
je letos 10. obletnico svo
jega delovanja, ki jo bodo 
obeležili v soboto s slav
nostnim koncer tom v Do
mu Svobode na Polzeli • 
Ljubitelje glasbe skupine 
Laibach naj potolažimo, 
da bo produkcija RTV 
Ljubljana verjetno že čez 
mesec dni izdala njihovo 
ploščo »Geburt einer na-
tion« • Tatjana Dremel j 
se zadnje čase vse bolj 
obrača na n e m š k o tržišče, 
saj bo pr ihodnje mesec 
kar nekaj dni gostovala v 
Munchnu, za novo Pest-
nerjevo ploščo za n e m š k o 
tržišče pa bo posnela tud i 
spremljajoče vokale • Di
skoteka Superflek iz Tito
vega Velenja za prihodnji 
nnesec objavlja v Celju ve
liko glasbeno prireditev, 
ki naj bi bila 17. oktobra v 
dvorani Golovec. Poleg 
svetovno znanega ansam
bla Radiorama, bodo na
stopili še Melos in nekate
ri drugi ansambli in posa
mezniki • Miro Kline, 
oziroma produkci ja RTV 
Beograd, še vedno ob
ljubljajo kaseto tega an
sambla, ki naj bi izšla že 
prejšnje leto. P rodukc i 
jam res ne moraš zaupati , 
da bodo držale besedo • 

koncert Martina Krpa-
j e prišlo veliko ljubite

ljev njihove glasbe tudi iz 
'^'^ugih krajev Slovenije 

Sobota. Lendava, Kr-
^ o . Brežice) in če bo 
'^LjUB nadaljeval s taki
mi prireditvami bo Celje 
'Mogoče le postalo rokov-
sko središče tega dela 
Slovenije • 

Novo ime in nov stii igranja 
Skupino Phone-Box Van-

dals, v Celju bolj poznamo 
pod imenom Juhuhu stric 
Vinko in njegovi. Pred ne
davnim pa so spremenil i 
ime in s tem tudi stil igra
nja, ki smo ga s l i ša l i , na 
Glasbenem festivalu v Žal
cu ter v soboto na Tomšiče
vem trgu v okviru Mladin
skega festivala. 

Trenu tno je to edina res
nejša »drugačna«, da jo ne 
imenu jemo alter skup ina v 

naši sredini . P r e d dobr im le
tom so v samozaložbi izdali 
tudi kaseto, ki zaradi svoje 
nekomerc ia lnos t i ni doživela 
posebnega uspeha . Vendar 
to fante ni ustavilo v njihovi 
ustvarjalnosti . 

Glasbeni izraz j im že sko
raj uhaja v heavy metal , če
prav imajo tudi svojo poseb
nost, ki je najbolj izrazita v 
vokalu. Basis ta se podrejata 
celoti, tolkala pa se poskuša
jo prebijati v ospredje, ven

dar se j im pri t em pozna po
manjkanje obču tka za r i tem. 
Ostane le še kitara. Tu in t am 
kra tek solo kolaž, ki v veliki 
meri- zamenjuje pomanjklji
vost tolkal. Včasih skoči iz 
okvirja in ti skoki so značilni 
za njihovega kitarista v kate
rih kaže težnjo po sprostitvi. 

Phone -box Vandals skuša
jo slediti sve tovnemu t r endu 
na lasten način in to j im do 
določene mere tudi uspeva. 

E.E. 

REKLI SO: 
Lojze Slak: »S svojim an

samblom pogosto pridem na 
celjski konec in moram reči, 
da imamo tukaj precej ljubite
ljev naše glasbe. Naš ansambel 
se drži bolj v domačih logeh, 
čeprav bi s svojim igranjem 
najbrž zlahka našli zaslužek tu
di v tujini. V vseh teh dolgih 
letih igranja namreč nisem po
mislil, da bi se preživljal le z 
glasbo. Vsi člani ansambla 
opravljamo tudi redno delo, 
kajti zdi se mi, da je ustvarja
nje lahko veliko bolj pristno, 
dokler človek ni od njega eko
nomsko odvisen. To pa seveda 
ne pomeni, da si lahko v močni 
konkurenci narodnozabavnih 

ansamblov v Sloveniji kdorko
li, ki želi ostati pri vrhu, privoš
či neprofesionalno delo. Dan
danes je pri nas toliko dobrih 
ansamblov, da se moramo tudi 
mi kljub dolgoletnim izkuš
njam in mnogokrat potrjeni 
priljubljenosti pri občinstvu -
pošteno potruditi, da ne zapra
vimo svojega dobrega imena. 
Kaže, da nam zaenkrat to kar 
dobro uspeva. Posebej vesel 
sem, ko slišim, da je tudi pri 
poslušalcih Radia Celje naša 
letošnja plošča našla dober od
ziv, saj se je naslovna skladba 
To smo mi, prijatelji - kot sem 
izvedel - uvrstila na lestvico 
domačih viž. Vsakomur dobro 
dene. če je njegovo delo uspeš
no, to pa je hkrati spodbuda za 
vnaprej. Med prijatelje na Celj
skem bomo še prišli.« 

N.K. 



N a š i z a d e t k i 

v dokaz t istim, ki zagovarjajo, da celjski novinarji 
pogosto streljajo mimo, naj zapišemo, da so na 
sobotnem srečanju na Koroškem z dobrimi zadetki 
zasedli tretje mesto. j 

Zdaj se bo gotovo našel kdo, ki bo trdi l , dal 
zadevajo v polno le na tujem. \ 

V Celju s e je kon
čal mladinski fe
stival. 

Nekateri pravijo, 
da s o tudi na njem 
»navadni« mladi 
prišli le malo do be
s e d e . 

B o g a t e n j e 

Tudi bogatenje celjske 
podtalnice si vsakdo pred
stavlja po svoje; celjski vo
darji jo želijo bogatiti z vo
do iz Savinje. 

Žalski kmetijci pa z gnoj
nico iz zaloške farme! 

JE R E S TREBA, DA TISTI NAJVIŠJE DOLGOTRAJNO GOVORE 

O ČISTO PREPROSTI STVARI - DA S E KRASTI NE SME! 

U r a d n o n a z a j 

v nedeljo ponoči smo ure premaknili nazaj. 
To je tudi edinkrat, da smo uradno objavili, da: 

gremo nazaj! ; 

T e d e n s k i 

k l e p e t 

- Misliš, da bodo 
Celjani zdaj kaj pa
metnejši? 

- Zakaj pa? 
- Ja, ko je pred 

dnevi pri njih gosto
val Martin Karpan. 
Morda j im je pa prit i 
hotapil kaj soli ! 

V a r č e v a n j e 

Kdo pravi, da na na
ših šolah srednjega 
usmerjenega izobraže
vanja ne znajo varčeva
t i?! Vem za celjsko 
srednjo šolo, ki ima 
dva računalnika - in 
oba lepo »zapakirana«. 

Računalniško pa se 
opismenjujejo na so
sednji šoli. 

D o p o l n j e v a n j e 

Zdaj, ko bodo tudi Zreče 
postale mesto, bo dobil tudi 
ta kraj svoj grb. Ker so na 
njem prikazali kovača, zna
no pa je, da imajo Konjičani 
na svojem grbu konja, neka
teri spet sprašujejo, kdo bo 
pomembnejši. 

Na to, da se to dvoje rtied 
sabo dopolnjuje, skoraj nih
če ne pomisli . 

Š e vedno aktualno (ali p a v s e bo l j ) 
Zaradi zazidalnega načrta »Na špici« 
že tudi odnosi so marsikje prav na špici; 
razprava sicer šla je v velike širine, 
a zaradi tega ni izgubila svoje ostrine! 

M a j h n a s p r e m e m b a P r e b l i s k 

Včasih je bila v Celju ena iz
med lekarn pri »Mariji pomagaj«. 

Razmere v sedanji osrednji le
karni pa SO pogosto take, da 
»bog pomagaj!« 

Zaradi nepravilnosti v zvezi z 
A-grokomercem, je moral odsto
piti tudi direktor B-rodokomerca 

Abeceda gre dalje . . . 

•

N e k a t e r e z a r a d i s i s t e m o v ž e t a k a j e z a z a j e m a , 

d a j i m n i ž e n i t i d o k a b e l s k e g a T V s i s t e m a ! 
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Pod svobodnim soncem 
»Poberi se, Judež! Povej despojni, da sem svobodna, 

da ne maram več svilenih in zlatih verig, da moja roka 
tudi železnih ne sprejme, rajši umrem! Pojdi, ker te 
nisem klicala!« 

Ireni se je tresla iztegnjena desnica, stala je ponosna 
in mogočna kakor utelešeno povelje, kakor carica, ki 
veleva nepreklicne ukaze. 

Sužnja seje oklenila njenih kolen. Spiridionje občutil 
po udih od mladosti vgnezdeno suženjsko plahost in je 
kakor brez volje pokleknil na pragu. 

Irena je krepko udarila z nogo po pismu in odsunila 
sužnjo. 

»Proč tudi ti! Pojdi z njim, izdajalka, ki si mu odprla 
mojo spalnico! Ostanem sama in kljubujem usodi! Z 
menoj je Krist, ki skrbi za lilije na polju in bo skrbel tudi 
zame!« 

»Utolaži se, jasna dvorjanica! Spiridion prihaja z bla-
govestjo!« 

»Z blagovestjo ? Z dvora ni zame blage vesti, od ondod 
pride zame samo pogin!« 

Evnuh je dvignil oči, po licih je žarel od veselja in 
spoštovanja. 

»Vredna si, prejasna, da sedeš na prestol! Tako si 
mogočna! In jaz bi ti služil zvesto kakor spreobrnjenj 
Savel Gospodu!« 

»Ne kliči Gospoda, če si v službi krivičnikov! Njegova 
roka je grozna. Zadene te!« 

»Mila gospodarica, Spiridion ne služi krivičnikom. On 
je poslanec Epafroditov!« 

Ireni je omahnila še vedno stegnjena desnica ob beli 
haljici, glava se ji je nekoliko nagnila in komaj razum
ljivo je izrekla: 

»Razodeni mi, božja Modrost, ali so to tvoja pota ali 
hodi satan po njih!« \ 

»Neizvedljiva pota Gospodova so to, jasna dvorjanica. 
On je dvignil svoj rog, da mazili z oljem sreče tiste, ki so ] 
nedolžno trpeli.« 

Spiridion je razgalil tuniko, odvezal bel ovoj, ki gaje 
imel pripasanega čez prsi preko leve rame in izmotal iz\ 
njega zapečateno pismo. 

»Beri, prejasna, in tvoj jezik bo pel hvalnice do belega 
jutra!« 

Evnuh ji je podal Epafroditovo pismo, ki gaje Irena 
sprejela s tresočo se roko. 

Stopila je pod plapolajoča lučko in pogledala pečate. 

»Njegovi! Epafroditovi! V njegovi vili v Bizancu sem 
videla ta pečatnik. Razjasni mi temo, Spiridion! Moja 
vera še omahuje.« 

Irena je sedla trudna na svileno blazinico in strmela v 
pečate na pismu, ki gaje držala v rokah, ne vedoč, ali je 
v njem strup ali balzam. 

Cirila seje približala gospodarici, sedla k nogam in ji 
razodela neznano tajnost, daje Spiridion pomagal oteti 
Iztoka in daje pobegnil z Epafroditom z dvora. 

»Prejasna, beri! videl sem, da tare žalost tvoje srce. 
Razvedri se ob besedah dobrega Epafrodita!« 

»Ne morem takoj. Moj duh je truden! Po senceh mi 
kljuje. Cirila, prinesi mi vode! In ti, Siridion, kaj je moj 
dolg?« 

Evnuhu je zaigralo srce in po sili mu je hotelo zažareti 
oko, ko se je domislil nagrade. Toda potajil je svojo 
strast. 

»Nisem tvoj služabnik, služim Epafroditu in on mi 
poplača trud. Predrznem si celo, da ti ponudim to 
zapestnico. Na Artemido, da despojna ne nosi lepše!« 

Evnuh je odprl škatlico in ji ponudil zvita delfina. 
»Trgujem sedaj v Solunu in v Toper sem prišel z 

zlatnino, da sem mogel do tebe. Tako je velel Epa-
frodit.« 

Irena je pogledala dragoceni nakit in zmajala z glavo. 
»Ne morem sprejeti, ker bi ti ne mogla plačati. Res

nično, nisem videla lepše pri despojni!« 
»Ne vprašam za plačilo, prejasna, sprejeti moraš! To je 

ukana, moja ukana, da sem mogel do tebe. Cirilo vpra
šaj! Stvar je draga, zelo draga, toda za Epafrodita je to 
smet, ki jo vrže v morje, da podraži ribice.« 

»Torej bo moral plačati on? Težko zame!« 
»Njegova volja, prejasna, njegova sveta volja! Prišel je 

Numida, prinesel pismo iz Aten in govoril besede: -
Nesi, Spiridion, to pismo v Toper k Ireni! Čuvaj ga, 
kakor čuvaš sebe smrti in pogubljenja. Ne boj se tro-
škov! Funti staterov so prah, pena, samo pismo izroči! 
In narokvica je ukana, je pena na poti do cilja. Za teden 
dni se zopet oglasim pri tebi in sprejmem morda od
govor« 

»o, predobri Epafrodit! Pridi! Toda varuj se izda
jalcev!« 

»Teofil mu ni bil izdajalec nikoli! Poslej sem namreč 
Teofil, bogoljuben trgovec iz Soluna - mojega pravega 
imena ne izgovarjaj, prejasna, niti v sanjah - in kakor 
nekdaj na dvoru služim zvesto Epafroditu.« 

Tedaj seje Irena domislila mošnjice zlatnikov, ki jih je 
poslal Azbad s pismom. 

Segla je po njej na belo mizico in jih izročila evnuhu. 
»Plačati ne morem, pa vzemi to, kar imam!« 
Spiridionje sprejel kleče mošnjico, poljubil Ireni roko 

in odšel za Cirilo iz hiše. 
Ko je bil že na ulici, je skrbno potehtal mošnjiček. 

Njegov spačeni obraz je oblila čudovita sladkost. 
»Na Merkurja, ta teža diši po zlatnikih! O, o, Teofil 

modro trguješ!« 
Ko seje sužnja vrnila do Irene, je slonela ta na mizici 

in gledala na pečat Epafroditovega pisma. 
»Gospodarica!« 
Cirila seje stisnila k njenim nogam in z zvestimi očmi 

motrila Ireno. 
»Zakaj si žalostna, moja prejasna ? Obiskal te je Krist s 

svojo ljubeznijo, a radosti ni na tvojem licu?« 
»Cirila, ti ne veš, kaj seje zgodilo, ko si bila odsotna. 

Poglej in preberi!« 
Pokazala je s prstom na tla, kjer je bilo poteptano 

Azbadovo pismo. Sužnja je segla po njem in naglo brala. 

»Ne zaupaj, prejasna! Azbad je slepar!« 
»In stric Rustik?« 
»Stric Rustik -« je ponovila sužnja. 
»On gori za Bizanc. Čeme odpošlje na dvor? O, Cirila, 

kako strašno bo maščevanje despojne!« 

»Ne boj se, prejasna! Krist, Vsevladar, te je otel iz 
Bizanca, otme te iz Topera, ako Azbad ne laže. Toda on 
laže. Nastavil ti je zanko. Stric te ljubi in te ne izroči 
dvoru.« 

»Da bi mogla verjeti tvoji sodbi! Moje srce sluti 
grozo!« 













Dežurna služba brez telefonov 
Lahko si postrežete tudi sami 

Kaj bi s tor i l i , če se d o m a v žalski občin i 
in v a m na sobo to al i nede l jo ali pa m o r d a 
n a k a k š e n p razn ičn i d a n poči v o d o v o d n a 
cev? Prv i t r e n u t e k bi ve r j e tno pomis l i l i n a 
k a k š n e g a soseda , ki se spozna na te reči . 
L a h k o pa se seveda zgodi , da p r a v t a k r a t , 
ko r a b i t e pomoč , ni d o m a č loveka , ki bi 
v a m p o m a g a l . Nič hudega , bos te rekl i , saj 
je tu ža l ska K o m u n a l a , ki ima organiz i ra 
no dežu rno s lužbo. Kako deluje t a s lužba, 
sva se v p r a š a l a s s o d e l a v c e m Ljubom Kor-
ber jem in v nedel jo š la v akci jo . 

Kaj storiti, če poči vodovodna 
cev? 

Eden izmed glavnih cevovodov je torej 
počil. Zavrtela sva telefonsko številko 712-
141 in skušala poklicat i E Z D Vodovod, kajti 
sklepala sva, da n e k d o pač mora biti dežu
ren na tej številki. Oglasil se seveda ni nih
če. Pot pod noge torej in mahni la sva jo do 
sedeža Komuna le . Pr i v h o d u je visel listek z 
razporedom dežurstev, kjer j e lepo pisalo, 
k d o je dežuren: F ranc Kos, Jezerce 8. 
Š m a r t n o v Rožni dolini. Razpored dežur
stev je narejen za ves mesec , n ihče od dežur
nih pa d o m a nima telefona. Denimo, da je 
vodovodna cev počila kje na Dobrovljah. 
Treba je sesti^v avto, seveda če ga imaš, in se 
odpeljati v Žalec, od t am pa napr imer v 
Š m a r t n o v Rožni dolini. Kaj- lahko pa se 
seveda zgodi, da bo dežurni kje na te renu in 
nesrečnik se lahko obriše pod nosom, med
tem ko voda iz cevi veselo odteka. Še sreča, 
da visi pri v h o d u tudi napis , da je dežurni 
pr isoten v pros tor ih Komuna le ob 12. uri. 
Res ne piše, ali je tam od 12. do 13. ure . pač 
pa samo, da je t am ob 12. uri. To lahko 
pomeni , d a j e t am le minu to , dve. po tem pa 
gre na d ruge delovne dolžnosti . 

P o t e m sva poskušala ob 12. uri. Dežurne
ga niti slučajno ni bilo tam. Bližnja soseda je 
povedala , d a j e bil okrog pol dvanajst ih. To 
pa je seveda približno tako, kot da se avto
busi ne bi držali voznih redov. Pravzaprav 
je še bolje, če imajo nekaj z a m u d e kot pa da 
odpeljejo prehi t ro . Resnici na ljubo pa je 
t reba zapisati, da je na vhodna vrata Komu
nale pribit tudi nabiralnik, v katerega lahko 
ljudje mečejo liste s sporočili dežu rnemu. 
N e r o d n o ob vsem tem je, da nabira lnik 
sploh ni zaklenjen in če se z njim igrajo 
otroci, lahko vsa sporočila padejo iz njega, 
l i tke s sporočili pa veter veselo raznaša po 
savinjski metropol i . No, ključ nabi ra ln ika je 
bil_ spravljen v nezaklenjenem nabira ln iku. 

Žalsko Komuna lo sprašujemo dvoje. Za
kaj nimajo dežurs tva na s a m e m sedežu, če 

pa že zato ni e k o n o m s k i h interesov, po tem 
sprašujemo, zakaj ne morejo dobit i telefo
nov na d o m u vsi tisti, ki opravljajo dežur
stva. Prav gotovo gre za naložbo, ki bi se 
dolgoročno izplačala. Konec koncev imajo 
dežurne službe tako organizirane tudi v dru
gih dejavnostih, den imo pri električarjih. 
vsaj doslej pa ni bilo slišati, da bi se zatikalo, 
če je kdo potreboval pomoč. 

Če liaj manjka, kar na dvorišče 
Komunale 

Odgovor, zakaj tako, bo najbrž jasen. Pač 
ni denarja za napeljavo telefonov ali za stal
no dežurs tvo na sami Komunal i ! Odgovoru 

TEDNIKOVA 
AKCIJA 

pa bo težko verjeti še zaradi nečesa. Denarja 
morajo imeti na Komuna l i več kot dovolj, 
kljub t emu, da večina organizacij združene
ga dela v žalski občini ne izpolnjuje obvez
nosti po samoupravn ih sporazumih , torej 
tudi za gradnjo vodovodov, pa načrtujejo 
večji dotok denarja, kot pa pokažejo bi lance 
ob koncu leta. 

Z L jubom sva hodila okrog zgradbe Ko
muna le in že to se nama je zdelo sumljivo. 

da so vhodna , železna vrata na dvorišče od
prta. Tam sva imela kaj videti. Na dvor išču 
je bilo precej a lkalen cevi različnih d imen
zij, precej poc inkanih in železnih cevi, le
stev . . . Skra tka , izbira kot bi prišel v zeleno 
jamo. Kar ponujalo s e j e vse skupaj nepridi
pravom. Avtomobil i so bili zaradi samozaš
či tnega ravnanja zaklenjeni, na poltovornja-
kih, ki so bili prekri t i s p la tnenimi obodi, pa 
so ležali krampi , lopate, različno delovno 
orodje . . . Kako to vemo? Enos tavno , plat
neni obod je bilo t reba le odgrnit i , pa je bila 
izbira popolna. Tudi cemen t in apno bi lah
ko vzel kdo , ki bi mu ga slučajno zmanjkalo 
na nedeljo dopoldne . V vsakem pr imeru pa 
bi lahko vsakdo v nekaj minu tah nabral za 
nekaj starih milijonov različnega materiala 
in orodij. Morda s e j e to kdaj že zgodilo, pa 
so modro molčali, vsekakor pa ta pr i spevek 
naj ne bo s p o d b u d a t ist im, ki bi se s s labimi 
namen i napot ih na dvorišče žalske Komu
nale. Morda j im bo zdaj le uspelo, da bodo 
stvari uredili , če pa ne, bodo pa položnice 
nadomes t i le izgubljeno oziroma pokradeno . 

Čisto ob koncu pa se vrn imo spet k dežur
ni službi. Morda pa imajo pri Komuna l i te 
zadeve zato tako urejene, da si lahko vsak
do, ki pr ide po pomoč , sam nabere material , 
če slučajno dežurnega ne dobi . 

J A N E Z V E D E N I K 
Foto: L J U B O K O R B E R 

Na tem dvorišču z odprtimi vrati je izbira za nepridiprave popolna. 

Sporočilo dežurnemu lahko vržete v naj 
ralnik. Ni pa rečeno, da ga bo dežurni j 
šel, saj je nabiralnik nezaklenjen. -M 

Obadji piki 
Fakultete ne izobražujejo za 

delo! Pravnilii se ne držijo zako
nov. Ekonomisti pa prikrojujejo 
rezultate poslovanja mimo zako
nitosti. Ne eno ne drugo se ne 
učijo na fakultetah. 

Zemljo dajmo tistim, ki jo ob
delujejo in ne tistim, ki jo »ljubi
jo«. Dovolj bo kruha za vse! 

Če imajo delavci tovarne, ko 
jim gre dobro, jim jih ne jemlji
mo, ko jim gre težko! 

V projekt »P« bi morali vklju
čiti tudi izdelovanje reševalnih 
pasov. Vse več delovnih organi
zacij se komaj še drži nad vodo. 

Pravijo da se počutje pred 
smrtjo vsakomur izboljša. Ali to 
velja tudi za tiste OZD, ki po te
žavah v zadnjih mesecih kažejo 
odlične rezultate? 

Zares je hudo. Državljanom 
zmanjkuje denarja za kruh. Drža
va pa ga nima več dovolj niti za 
igre. OBAD 

Sam proti Pozejilonu in Eolu 
Včeraj je na več kot 6700 km dolgo morsko pot odplul naš 

znani morjeplovec Jure Šterk, ki se bo s svojo šest in pol met ra 
dolgo jadrnico Slovenija, pomeril s še 54 jadralci na tako 
imenovani regati Mini Trasat , to je najdaljši čezatlantski 
regati . 

Jure Šterk se je morju zapisal s 15 leti, v svojem bogatem 
športnem življenju pa se je ukvarjal z judom, osvojil pa je tudi 
naslov državnega prvaka v nacionalnem razredu L 5. Verjetno je 
največjo odmevnost doseglo njegovo prečkanje Atlantika leta 
1984, ko je sam v šest in pol metrski jadrnici, ki jo je izdelal sam, 
brez rešilnega čolna, motorja in radijskega sprejemnika, preplul 
razdaljo od Cadiza do Las Palmasa. To svoje potovanje je opisal 
tudi v privlačni knjižici Ruleta na Atlantiku. 

Jure Šterk je za svoj novi podvig znal pridobiti tudi sponzorje, 
ki so mu pomagali, da bo poskušal še enkrat prepluli Atlantski 
ocean. Jure ob tem ne pozabi poudariti, da mu je veliko poma
gala tudi delovna organizacija Aero Celje, kjer je zaposlen, saj so 
mu odobrili dopust, kajti tekmovanje bo trajalo skoreg dva 
meseca. 

Temu neustrašnemu morskemu volku lahko samo zažehmo, 
da bi uspešno kljuboval Pozejdonu in Eolu ter, da bi mu bila 
v s ^ Amhtrita naklonjena. , 

O R O Ž J E N A SEVERNI MNEZ HARTMAN 
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VI - Hladno 
orožje 

Najpogostejše ' h ladno 
orožje borcev za severno slo
vensko mejo j e bil bajonet; 
imel ga j e prakt ično vsak. 
Avstrijski bajoneti s o b i h do
volj prakt ično obUkovani, ne 
pre t i rano težki ah vehki, ta
ko da se j ih j e dalo uporab
ljati tud i ko t nože. Nosih so 
j ih na pasu z leve strani -
seveda v nožnici (ta je bila 
izdelana iz jeklene pločevi
ne) nemalokra t pa so bili na
sajeni na puškah , kamor po 
svojem osnovnem namenu 
navsezadnje tudi sodijo. 

Sablja pri borcih za sever
no s lovensko mejo ni imela 
p o m e n a orožja; nosih so jo 
kveč jemu nekater i častniki 
in tudi to ne kot bojno orož
je , pač pa kot privesek uni
forme. Sabljo so kot frontno 
orožje pehote uradno odpra-
vih v avstro-ogrski vojski 15. 
januarja 1917, ko so za vse 
čine predpisah nošenje bajo
neta names to neprakt ične 
sablje. Kohkor so sablje še 
bile v uporabi , so jih orožarji 
krajšali in odstranjevah izda
ja lsko poniklanje, tako da so 
dobih kohkor tohko uporab
no orožje za boj iz bhžine. 

Tako prirejeno sabljo j e na 
pr imer leta 1917 nosil na ti
rolski fronti kot četovodja 
dr. Ervin Mejak; ko se je od
pravil na koroško fronto, pa 
jo je pusti l doma. 

Jur i šn i nož je - vsaj kar se 
avstro-ogrske vojske tiče -
značilen p redvsem za soško 
fronto; ohranjene fotografije 
pa nam n e d v o u m n o dokazu
jejo, da so bili z njimi oboro
ženi tudi nekater i borci za 
severno s lovensko mejo. 

Jur i šn i nož je enos tavno 
obl ikovano jekleno bodalo z 
lesenim ročajem in pločevi
nasto nožnico. Z njim so bih 
oboroženi p redvsem jurišni 
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ime. Nosili so ga na pasu z 
leve strani poleg bajoneta. 

Za jur išne , naskočne od
delke avstro-ogrske vojske 
je bila značilna tudi uporaba 
šlema, ki ga uvrščemo med 
obrambna orožja. Fotografi
je n a m nazorno kažej. da so 
jih nosih tudi naši borci za 
severno mejo, čeprav je bila 
čepica nepr imerno pogostej

še pokrivalo. Poleg avstrj 
skih šlemov, obhkovanih p 
nemških , so bih na Kon 
škem v rabi tudi srbski šlefl 
francoske vrste »adrian 
oboji p redvsem za velilj 
ofenzive v maju in juni 
1919. leta. 

V avstro-ogrski vojski i 
s leme uvedh pozno in še to 
omejenem številu. Najpr 
so j ih dobivah od Neme« 
(M 16), kasneje so jih izdeli 
vah tudi sami; Westnova t 
varna v Celju (sedaj EMO), 
bila med glavnimi proizvi 
jalci. Avstrijski šlemi M 16 S 
bih skoraj popolnoma ena! 
znači lnim nemšk im šlemoil 
Zaščita, ki so jo nudili , je bil 
večja kot pri drugih vojaški 
š lemih tistega časa. Z obe 
strani so imeli značilne »rol 
Ijiče«, nas tavke za dva i P< 
ki logramski jekleni ščitnill 
zaradi vehke teže pa j e bil 
njegova uporaba rezervirali* 
p redvsem za ostrostrelce i*! 
mitraljezce. Avstro-ogrsK" 
šlem M 16 je tehtal kilograiH 
in pol. 


